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سیاست تثبیت ارز رشد نقدینگی را 
کنترل کرد

معاون سابق بانک و بیمه وزارت امور 
اقتصادی و دارایی گفت: سیاست تثبیت ارز 

که توسط بانک مرکزی اجرا شد...

معاون اسبق بانک مرکزی هدف اصلی از 
ایجاد بازار ارز تجاری را کشف قیمت با ثبات 

برای متقاضیان عنوان کرد ...

 توزیع رانت ارزی قطعا
 کم می شود

صفحه3 صفحه2

 موتور نیروگاه های بادی
 روشن شد

وزارت نیرو هدف گــذاری کرده که ظرفیت 
تولید انرژی بادی را به ۸۰۰۰ مگاوات برساند. 

این هدف بخشی از برنامه کلی...
صفحه5

تعطیلی ها موجب کاهش مصرف انرژی شده است؟

تعهد رئیس جمهور در پیشگیری از هر گونه اتلاف منابع و فساددر هزینه 
      تعهد می دهم که همه توان خود را در پیشگیری از هر گونه اتلاف منابع یا وقوع تخلف و فساد در هزینه کرد منابع مصوب برای رفع ناترازی های انرژی به کار بگیرم.

 اولین جلسه هیئت امنای صندوق توسعه ملی در دولت چهاردهم 
به ریاســت مسعود پزشکیان برگزار و علاوه بر ارائه و بررسی گزارش 
عملکرد صندوق و تصویب بودجه سال ۱۴۰۴، مقرر شد پیشنهاد ارائه 
شده برای ایفای نقش این صندوق در حوزه کمک به رفع ناترازی های 
انرژی و توســعه کشــور، در کارگروهی ویژه مطرح و بررسی شده و 
راهکارهــای اجرایی آن بر اســاس قوانین و مقررات موجود تدوین و 
جهت تصویب به جلســه بعدی هیئت امنا ارائه شــود.بر اساس این 
پیشــنهاد صندوق توسعه ملی اعلام آمادگی کرده تا بر اساس شیوه 
خاص طراحی شــده از سوی کارشناســان این صندوق، در تأمین 
مالی اقدامات و پروژه های مورد نیاز برای رفع ناترازی انرژی، در کنار 
بخش خصوصی مشارکت کند.با توجه به محدودیت های موجود در 

اساســنامه صندوق توسعه ملی برای مداخله مالی مستقیم این نهاد 
در عرصه اقتصادی کشور، در جلسه امروز مقرر شد پیشنهاد مطرح 
شــده، در کارگروهی ویژه با حضور همه اعضای هیئت امنا از قوای 
 سه گانه مطرح و راهکارهای اجرایی که ناقض قوانین و مقررات موجود 
نباشد، تهیه و ارائه شود. همچنین با توجه به محدودیت زمانی تأکید 
شــد که راهکارهای اجرایی مذکور نهایتاً تا ۲ هفته آینده تهیه و در 
جلسه بعدی هیئت امنای صندوق بررسی و تصویب شود.پزشکیان در 
این جلســه با اشاره به آمارهای ارائه شده مبنی بر زیان حداقل ۱۷۵ 
هزار میلیارد تومانی بخش خصوصی در ۹ ماهه ابتدایی سالی که به نام 
»جهش تولید با مشارکت مردم« نامگذاری شده از محل ناترازی های 
انرژی، اظهار داشت: از همان آغاز رسمی فعالیت دولت چهاردهم به 

تعطیلی ها موجب کاهش 
مصرف انرژی شده است؟

جابه جایی بازیکن 
سردرگمی در مدل بازی

درآمد ماهیانه یک پزشک 
عمومی؛ فقط ۱۵ میلیون
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ما برای بهینه کردن انرژی، مدیریت ارز و بهینه کردن 
یارانه ها و...فقط به اضافه کردن پرسنل دولت و ایجاد بار 
مالی بیشــتر برای دولت دامن زده ایم. باید وزارتخانه ها، 
نهاد هــا و ارگان هایی را که از دولــت بودجه می گیرند، 

کوچک شوند.
وقتی خاویر میلی قدرت را در آرژانتین به دست گرفت، 
کمتر کســی باور داشــت وی بتواند با راه حل »اره ای« 
خودش برای قلع وقمع دستگاه بوروکراتیک دولتی، بیش 
از چند صباحی در کاخ ریاست جمهوری بماند. رسانه های 
لیبرال با وجود باور به منطق درست استراتژی وی، بیم آن 
را داشتند که خط مشی افراطی باعث شود تا او به زودی 
توســط گروه های ذی نفع، پرونیســت ها و دیگر رقبای 
سیاســی به زیر کشیده شــود. اما وی توانست همچنان 
بر اریکه قدرت باشــد و به مردم نشان دهد مشکل دقیقا 
کجاســت. مشکل تورم سه رقمی خیره کننده آرژانتین و 
بی ثباتی های پولی و فقر گسترده، دولت عریض و طویل 

و ناکارآمد است. 
مشکل کسری بودجه است. مشکل اقتصاد حمایتی، 

تعرفه محور و دولتی است.
میلی در گام اول تعداد وزارتخانه ها را از ۱۹به ۹ کاهش 
داد. همراه با ایــن کاهش، ۳۰هزار کارمند دولتی راهی 
خانه هایشان شدند. اصطلاحی در آرژانتین برای کارمندان 
دولتی استفاده می شود به نام »نوکی« )Gnocchi( که خود 
این کلمه نوعی شیرینی است که مهاجران ایتالیایی تبار 
به آرژانتین آوردند. کارمندان دولت چون حقوق دریافت 
می کنند، اما کار آن چنانی برای مردم نمی کنند در واقع 
صاحب پستی شــدند که چون »نوکی« خوشمزه است! 
میلی، نوکی هــا را جمع کرد. در پــی این تحول میلی 
توانست کسری بودجه شــدید دولت را به مازاد تبدیل 

کند؛ امری کم سابقه در تاریخ آرژانتین.
آخرین آمار عملیاتی بودجه نشان می دهد با وجود تورم 
۱۶۶درصدی نقطه به نقطه، هزینه دولت ۱۱۴درصد رشد 
داشته، یعنی به شکل واقعی کاهش داشته و درآمد دولت 
نیز ۲۵۶درصد رشد داشته است. این اقدامات باعث شد 
تــورم ۲۹۲درصدی آوریل در آخرین آمار به ۱۶۶درصد 
برســد. پس از ثبات بودجه ای دولت، میلی به سمت باز 
کردن فضای کســب وکار از طریــق اره کردن مقررات و 
مجوزهای دولتی و همچنین برداشــتن موانع تعرفه ای و 

غیرتعرفه ای تجارت رفته است. 
یکی از بزرگ ترین اقدامات وی آن است که اگر فرد و 
شــرکتی درخواستی برای صدور مجوز داشته باشد و در 
مهلت مقرر دولت پاسخی ندهد، سکوت دولت به معنای 
رضایت وی اســت و درخواست کننده می تواند کار خود 
را انجام دهد.هرچند مشــکلات بسیاری اقتصاد فقرزده 
آرژانتین دارد و گروه هایی که منافع آنها از طریق موانع، 
مقــررات و رانت هــای دولتی تضمین می شــود در پی 
سرنگونی میلی هستند و همچنین خود سرعت عملکرد 
دولت میلی هم تبعاتی در پی داشته، آن چنان که قدرت 
پزو به شــکل واقعی چنان رشــد داشته است که بخش 
صادرات و تولیــد آرژانتین از آن ضربه خورده، اما نکته 
آنجاســت که استراتژی مشخص از سوی میلی و توانایی 
وی در اعمال سیاست هایش باعث شده است زمین بازی 
اقتصاد در آرژانتین به کل با پیش از حضور وی تغییر کند.

این ســوی دنیا اما، مایی هســتیم که شــباهت های 
بســیاری با آرژانتینی ها داریم. کســری بودجه حداقل 
۸۵۰همتی امسال که ۳۰درصد بودجه عمومی را شامل 
می شود، گسترش حداقل دو دهکی فقر در سال های اخیر، 
بوروکراسی عریض و طویل با نیروی کار مازاد دستگاه های 
دولتی، فرآیند صعب العبور در راه تجارت و موانع بیشمار 
اداری برای معامله ارز، مداخلات قیمتی در تمامی بازارها، 
پیچیدگی های اخذ مجوز کسب وکار و مالیات دهی و بیمه، 
ناترازی های مختلف از انرژی گرفته تا بانکی و... همچنین 
به این لیست بلند بالا اضافه کنید تحریم های اقتصادی و 
منفک شدن از زنجیره ارزش جهانی را. چگونه می توان از 
شر این بیماری های ساختاری خلاص شد؟ دستگاه های 
اقتصادی دهه هاست به دنبال پیدا کردن راه حل هستند، 
اما نــه تنها به این فرآیند کمکی نکرده اند، بلکه به بدتر 
شدن شرایط هم دامن زده اند.ما برای بهینه کردن انرژی، 
مدیریت ارز، مالیات ستانی و بهینه کردن یارانه ها و... فقط 
به اضافه کردن پرسنل دولت و ایجاد بار مالی بیشتر برای 
دولت دامن زده ایم. عزمی باید پیدا شــود که واقعا اره به 
دســت گیرد و وزارتخانه ها و نهاد ها و ارگان هایی را که 
از دولت بودجه می گیرند، مانند آرژانتین قلع وقمع کند. 
عزمی که بتواند حداقل ۳۰درصد هزینه دولت را کاهش 
دهــد؛ که بتواند روزگاری رویایــی را برای ما رقم زند و 
بودجه دولت مازاد بیاورد. عزمی که بتواند دیوار تعرفه ها 
را از بیــن ببرد، واردات کالاها مانند خودرو را آزاد کند؛ 
که بتواند فرآیند بی ثمر و رانت خیز پیمان ســپاری ارزی 
را بــردارد و حق مالکیت و آزادی را به فعالان اقتصادی 
بازگرداند. عزمی باید پیدا شــود کــه راه تنفس اقتصاد 
ایــران را باز کنــد؛ که بتواند ایران را بــه جرگه اقتصاد 
جهانی بازگرداند؛ که بتواند حسرت عقب ماندگی شمال 
و جنــوب خلیج فارس را رفع کند؛ راه حل را بدون ترس 
روی میز بگذارد و برای اجرایش دســت به کار شود و از 

ریسک ها و خطراتش نهراسد. 

پویا جبل عاملی
کارشناس

برای حل ناترازی ها در ایران چه 
باید کرد؟

5000 تومان

 هفته نامه سراسری  اقتصادی ،  اجتماعي
دوشنبه 24دی    1403
12رجب 1446 | 13ژانویه    2025
شماره 124

راهکارهای 
اجرایی مذکور 

نهایتاً تا 2 هفته 
آینده تهیه و 

در جلسه بعدی 
هیئت امنای 

صندوق بررسی و 
تصویب شود.

طور جدی به دنبال رفع ناترازی های انرژی هستیم، اما تا امروز از هر راهی که خواستیم اقدام 
کنیم، با یک مشکل دیگر مواجه شده ایم.رئیس جمهور افزود: بنده به عنوان رئیس دولت باید 
در برابر مردم و بخش خصوصی نسبت به این مشکلات پاسخگو باشم، لذا با توجه به اینکه 
احداث نیروگاه های خورشیدی سریع ترین، مؤثرترین و به نوعی به صرفه ترین راهکار موجود 
در این زمینه است، تأکید دارم که نباید اجازه دهیم وقت ما بیش از این تلف شود و باید هر 
چه سریع تر راهکارهای اجرایی را در این زمینه تصویب و عملیاتی کنیم.پزشکیان تصریح کرد: 
اینکه ما منابعی داشته باشیم، اما به دلیل عدم پیش بینی راهکارهای اجرایی نتوانیم از آن برای 
حل مشکلات حاد کشور استفاده کنیم، منطقی نیست؛ لذا بنده اولاً همه تلاش خود را خواهم 
 کرد تا هر چه سریع تر بتوانیم در این زمینه راهکاری اجرایی و منطبق بر قوانین و مصالح 
و منافع کشور طراحی کنیم و دوماً تعهد می دهم که همه توان خود را برای پیشگیری از هر 
گونه اتلاف منابع یا وقوع تخلف و فساد در هزینه کرد منابع مصوب برای این منظور به کار بگیرم.

مناطق نفتخیز 
جنوب 3۰ درصد 
بیشتر از تعهد، گاز 
تحویل داده است

مدیر عامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب گفت: این شرکت در زمینه گاز تحویلی به شرکت ملی گاز ، ۳۰ درصد بیشتر از تعهد خود عمل کرده است.
 ابراهیم پیرامون در نشست خبری با اصحاب رسانه در پانزدهمین نمایشگاه تجهیزات صنعت نفت خوزستان اظهار کرد: مناطق نفتخیز جنوب حدود ۶۹ تا ۷۰  میلیون 

متر مکعب در روز ، گاز سبک را برای مصارف خانگی و صنعتی به شرکت گاز تحویل می دهد.
مدیر عامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب، میزان تعهد به شرکت گاز را ۵۵ میلیون مترمکعب در روز عنوان کرد.

وی ادامه داد: مناطق نفتخیز جنوب با آغاز کار دولت چهاردهم بیش از ۱۰۰ هزار بشکه در روز را در بخش افزایش تولید، به تولید نفت خود افزوده است.
پیرامون عملکرد این شرکت را در بخش تامین خوراک پتروشیمی را نیز موفق دانست.مدیر عامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب اظهار کرد: وضعیت ما در زمینه 
تعمیرات چاه ها مطلوب نیست و باید به شرایط بهتری در این حوزه دست یابیم.وی خاطرنشان کرد: طرح های متنوعی در زمینه رفع مشکلات فرآورش نفت نمکی وجود 

دارد زیرا کمتر می توانیم نفت بدون نمک استخراج کنیم.

رییس پژوهشگاه نیرو با تاکید بر اینکه حوزه انرژی کشور با چالش های بزرگی مواجه 
است، گفت: درحالیکه جهان در مرحله گذار انرژی قرار دارد، ما همچنان درگیر مسائل 
بنیادی این حوزه هستیم.مجید عمیدپور در نشست تخصصی »گذار انرژی؛ نوآوری های 
تحول آفرین در مسیر پایداری« که در حاشیه هجدهمین کنفرانس ملی و چهاردهمین 
کنفرانس بین المللی مدیریت فناوری و نوآوری در پژوهشگاه نیرو برگزار شد، از لزوم 
تغییرات جدی در ساختارهای حوزه انرژی کشور برای گذار به سمت پایداری خبر داد.

وی همچنین بر اهمیت نوآوری و مدیریت فناوری در این زمینه تأکید کرد و افزود: 
وزارت نفت و نیرو، مجلس و سازمان برنامه و بودجه در تلاش اند راه حل هایی برای رفع 
این بحران بیابند.رئیس پژوهشــگاه نیرو ادامه داد: برای خروج از این شرایط، باید به 
نوآوری و مدیریت فناوری در حوزه انرژی توجه بیشتری داشته باشیم. پژوهشگاه نیرو 
تلاش می کند نظام های نوآورانه و فناوری های تحول آفرین را در اکوسیستم وزارت نیرو 
توسعه دهد. همچنین، در حوزه مدیریت مصرف و مردمی سازی انرژی های تجدیدپذیر، 
گفتمانی جدید آغاز کرده اســت.عمیدپور با درخواست از متخصصان حوزه مدیریت 
فناوری و نوآوری برای کمک به پژوهشگاه های نفت و نیرو در ایجاد تحولات جدی، 
گفت: با ساختار و شرایط فعلی، وضعیت امیدوارکننده ای در حوزه انرژی نداریم و تغییرات 
اساسی در بخش های مختلف ضروری است.معاون وزیر نفت: گذار انرژی نیازمند اقدامات 
فنی، سیاستی و اجتماعی استامید شاکری، معاون امور مهندسی، پژوهش و فناوری 
وزارت نفت نیز در این نشست با اشاره به گذار انرژی به عنوان حرکتی جهانی گفت: 
این گذار چالش هایی از جنس تکنولوژی، سیاست گذاری، قوانین و همراهی اجتماعی 
دارد. برای موفقیت در این مســیر، باید برنامه های نوآورانه و توسعه فناوری در حوزه 
انرژی اجرا شوند.وی بر برقی سازی و جایگزینی تقاضاهای مبتنی بر گرمایش با برق 
تأکید کرد و افزود: توسعه فناوری های ذخیره سازی انرژی، نوسازی شبکه ها و ارتقای 
زیرساخت های انرژی از الزامات دوران گذار است. همچنین، چارچوب های سیاستی 
و نظارتی باید به گونه ای طراحی شــوند که حرکت به ســمت کاهش تقاضا و شدت 

انرژی را در بخش های مصرف کننده، ازجمله ساختمان ها و صنایع، تسهیل کنند.عضو 
کمیسیون انرژی مجلس: در مدیریت مصرف، بیشتر به نوآوری نیاز داریم تا فناوریدر 
ادامه، »مالک شریعتی نیاسر«، نماینده مجلس و عضو کمیسیون انرژی، در نشست 
تخصصی »گذار انرژی، نوآوری های تحول آفرین در مسیر پایداری«، بر ضرورت تمرکز بر 
مدیریت مصرف انرژی به جای تکیه صرف بر تولید تاکید کرد و گفت: بخشی از ناترازی 
حوزه انرژی باید از مسیر تولید و بخش دیگر از مدیریت مصرف جبران شود.شریعتی 
با اشــاره به ناترازی ساختاری و مالی حوزه انرژی، بیان کرد که طی سال ها مدیریت 
مصرف متولی مشخصی نداشته و نیازمند ایجاد یک سازمان راهبردی و فرابخشی زیر 
نظر رئیس جمهور است تا به این مهم بپردازد.وی به ناکارآمدی ماده ۱۲ قانون تولید 
رقابت پذیر اشــاره کرد و گفت: هرچند این قانون در زمان خود مترقی بود، اما منابع 
مالی کافی برای حمایت از پروژه های مدیریت مصرف در اختیار نداشت.نماینده مردم 
تهران در مجلس از طرح صدور گواهی صرفه جویی به عنوان یکی از اقدامات کلیدی 
بــرای تأمین مالی بخش مدیریت مصرف یاد کرد.وی ادامه داد: در این طرح، افرادی 
کــه صرفه جویی کنند، گواهی صرفه جویی دریافت کرده و می توانند آن را به فروش 

برسانند. این طرح، صنایع، کارخانجات و حتی مردم عادی را تشویق به مشارکت در 
مدیریت مصرف می کند.

شــریعتی با تأکید بر اولویت و فوریت مدیریت مصرف، گفت: این حوزه برخلاف 
تولید، با ســرمایه های خرد قابل تأمین مالی اســت و نتایج آن نیز در مدت کوتاهی 
حاصل می شود.وی افزود: مدیریت مصرف حوزه ای مردمی است که به اشتغال زایی و 
مشارکت عمومی کمک می کند.به گفته عضو کمیسیون انرژی مجلس، تحلیل شاخص ها 
و آسیب شناسی های انجام شده در این حوزه، منجر به تصویب ماده ۴۶ برنامه هفتم 
توســعه شده است. بر اساس این ماده، سازمان بهینه سازی و مدیریت مصرف باید با 
توجه به منابع در اختیار، نسبت به اولویت بندی پروژه ها و فناوری های موردنیاز اقدام 
کند.شریعتی در پایان با تاکید بر اینکه »مدیریت مصرف بیشتر نیازمند نوآوری است 
تا فناوری«، خاطرنشان کرد: هرچند فناوری نیز جایگاه خود را دارد، اما باید توان کشور 
را بر مدیریت مصرف متمرکز کنیم؛ چراکه این حوزه بیشترین بازدهی و کمترین زمان 

برای تحقق اهداف را دارد.

 نوآوری، برقی سازی و ادغام انرژی های تجدیدپذیر؛ ارکان اصلی گذار 
انرژی

»امیر دودابی نژاد«، معاون ســرمایه گذاری و تنظیم مقررات ســازمان انرژی های 
تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق )ساتبا(، در این نشست تخصصی عنوان کرد: گذار 
انرژی در دنیا آغاز شده و بسیار سریع تر از آنچه تصور می کنیم، در حال پیشروی است. 

طبیعتاً ما نیز باید جایگاه خود را در این روند گذار انرژی پیدا کنیم.
وی به هشت رکن اصلی در گذار انرژی اشاره کرد و افزود: یکی از مهم ترین ارکان 

در این خصوص، نوآوری و فناوری است.
دودابی نژاد همچنین حمایت های سیاستی و مقرراتی را که به عنوان پشتیبان فرآیند 

گذار انرژی عمل می کنند، رکن دوم معرفی کرد.

حوزه انرژی کشور با چالش های بزرگی مواجه است
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سیاست تثبیت ارز رشد نقدینگی را کنترل کرد
   معاون سابق بانک و بیمه وزارت امور اقتصادی و دارایی گفت: سیاست تثبیت ارز که توسط بانک مرکزی اجرا شد موجب کاهشی شدن رشد نقدینگی شد.

اقتصاد کلان 

 بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران در روزهای اخیر جدیدترین آمارهای اقتصادی خود را برای آبان ۱۴۰۳ منتشر کرده است. طبق این آمار، رشد نقدینگی کشور در این ماه به ۲۸.۲۱ 
درصد نسبت به آبان سال گذشته رسیده است. برای بررسی این موضوع، گفتگویی با عباس معمارنژاد، معاون سابق بانک و بیمه وزارت اقتصاد و کارشناس اقتصادی، انجام شده است.

 رشد نقدینگی و مدیریت آن
معمارنژاد ادامه داد گفت: رشد نقدینگی به خودی خود پدیده ای منفی نیست. اگر به درستی مدیریت شود، می تواند به تسهیل گردش اقتصادی و رونق تولید کمک کند. اما مشکل زمانی 

آغاز می شود که منابع نقدینگی به سمت فعالیت های غیرمولد و سفته بازی هدایت شوند که آثار منفی بر اقتصاد خواهد داشت.
وی افزود: رشــد ۲۸.۲۱ درصدی نقدینگی در آبان ۱۴۰۳، اگرچه فراتر از هدف گذاری بانک مرکزی اســت، اما در مقایســه با ســال های گذشته که شاهد رشدهای ۴۰ درصدی بودیم، 

کنترل شده تر به نظر می رسد. با این حال، این رقم نشان می دهد که هنوز نیاز به بررسی جدی و اقدامات اصلاحی وجود دارد.

 تغییرات در ترکیب نقدینگی
این کارشناس اقتصادی همچنین به تغییرات در ترکیب نقدینگی کشور اشاره کرد و گفت: یکی از نکات قابل توجه در آمارهای اخیر، افزایش سهم پول از نقدینگی است. در آبان ۱۴۰۳، 
سهم پول به ۲۴.۳ درصد رسید که نسبت به سال های گذشته افزایش داشته است. این تغییر نشان دهنده تمایل بیشتر مردم به نگهداری نقدینگی در قالب پول نقد یا سپرده های دیداری است.

وی توضیح داد: این تمایل ناشــی از نوسانات بازارهای دارایی مانند ارز، 
مسکن و طلا است. مردم ترجیح می دهند نقدینگی خود را به شکلی نگهداری 
کنند که بتوانند به سرعت از فرصت های موجود در این بازارها استفاده کنند. 
این رفتار، اگرچه از نگاه فردی منطقی به نظر می رســد، اما از منظر اقتصاد 

کلان می تواند چالش برانگیز باشد.

 موفقیت نسبی در مدیریت پایه پولی
معمارنژاد در بخش دیگری از ســخنان خود به رشد پایه پولی پرداخت و 
گفت: پایه پولی کشــور در آبان ۱۴۰۳ به ۱۲,۵۴۶ هزار میلیارد ریال رسید 
که نســبت به ســال گذشته رشد ۲۰.۷ درصدی داشــته است. این رقم در 
مقایسه با رشدهای ۴۱ درصدی سال های قبل، نشان دهنده موفقیت نسبی 

در کنترل پایه پولی است.
وی همچنین به رشد ضریب فزاینده نقدینگی اشاره کرد و اظهار داشت: 
ضریب فزاینده نقدینگی در آبان ۱۴۰۳ به ۷.۷۹ رسید که نسبت به آبان ۱۴۰۲ 
رشد ۶.۲ درصدی داشته است. این ضریب بازتاب دهنده رفتار سپرده گذاران، 
سیاســت های بانک ها و مقررات بانک مرکزی اســت. هرچه تمایل مردم به 
نگهداری پول در حساب های دیداری بیشتر شود، این ضریب افزایش می یابد.

 نقش خالص دارایی های خارجی بانک مرکزی
معمارنژاد در ادامه به منابع پایه پولی اشاره کرد و گفت: پایه پولی از سه 
منبع اصلی تشکیل می شود: خالص دارایی های خارجی بانک مرکزی، خالص 
مطالبات بانک مرکــزی از دولت و خالص مطالبات بانک مرکزی از بانک ها. 
در میان این منابع، رشــد خالص دارایی های خارجی بانک مرکزی مهم ترین 

عامل افزایش پایه پولی بوده است.
وی توضیح داد: زمانی که دولت ارز حاصل از فروش نفت را به بانک مرکزی 
می سپارد، بانک مرکزی معادل ریالی آن را به دولت پرداخت می کند. اما به 
دلیل تحریم ها، این ارزها غیرقابل دســترس می شــود و امکان فروش آن به 
فعالان اقتصادی نخواهد بود. این موضوع در سال های اخیر به یکی از دلایل 

اصلی افزایش خالص دارایی های خارجی بانک مرکزی تبدیل شده است.

 نظارت بر بانک ها و کنترل نقدینگی
معمارنــژاد بر لــزوم نظارت دقیق تــر بانک مرکزی بر رفتــار بانک ها و 
سپرده گذاران تأکید کرد و گفت: برای جلوگیری از رشد بی رویه نقدینگی و 
آثار منفی آن بر اقتصاد، بانک مرکزی باید نظارت و اقدامات احتیاطی خود 
را تقویت کند. رشد نقدینگی کنونی عمدتاً ناشی از افزایش پایه پولی است 
و کنترل این منابع می تواند از بروز نوســانات در بازارهای مختلف و افزایش 

تورم جلوگیری کند.
وی در پایان خاطرنشان کرد: با توجه به روندهای اخیر در حوزه نقدینگی 
و منابع پولی، اصلاحات در سیاســت های پولی و بانکی ضروری است. بانک 
مرکزی باید با اتخاذ سیاست های دقیق تر و نظارت بیشتر، به کاهش آثار منفی 

رشد نقدینگی و دستیابی به ثبات اقتصادی کمک کند.
این تحلیل ها و توصیه ها از ســوی عباس معمارنژاد، معاون سابق بانک و 
بیمه وزارت اقتصاد و کارشناس اقتصادی، نشان دهنده ضرورت دقت بیشتر 
در اثربخشی سیاست های پولی و بانکی کشور است تا از تأثیرات منفی رشد 

نقدینگی و پایه پولی بر اقتصاد جلوگیری شود.

بانک مرکزی 
باید با اتخاذ 
سیاست های 

دقیق تر و نظارت 
بیشتر، به کاهش 

آثار منفی رشد 
نقدینگی و 

دستیابی به ثبات 
 اقتصادی

 کمک کند.

  افت متقاضیان بخش نوساز مسکن
فعالان بازار مسکن تأکید دارند که این روزها 
کاهش قدرت خرید متقاضیان، به ویژه در بخش 
نوســازها، باعث شده تهاتر به یکی از روش های 

پرکاربرد تبدیل شود.
رشد تهاتر در بازار مسکن، راهکاری خلاقانه 
برای مقابله با رکود اقتصادی و کمبود نقدینگی، 
به فرصتی برای خریداران و فروشندگان تبدیل 
شده است.بازار مسکن در این روزها دچار رکود 
جدی شــده و شرایط اقتصادی دشوار، همراه با 
کاهــش قدرت خرید مــردم، منجر به افزایش 
اســتفاده از روش های جایگزین مانند تهاتر در 

معاملات ملکی شده است.
کارشناســان معتقدند این روش، هرچند در 
کوتاه مدت می تواند به خریداران و فروشندگان 
کمک کند تا مشــکلات نقدینگی را دور بزنند، 
اما نشان دهنده عمق بحران اقتصادی در کشور و 
ناکارآمدی ساختارهای فعلی در پاسخ به نیازهای 

بازار مسکن است.
فعالان بازار مســکن تأکیــد دارند که این 
روزها کاهش قدرت خریــد متقاضیان، به ویژه 
در بخش نوســازها، باعث شده تهاتر به یکی از 
روش های پرکاربرد تبدیل شود. به گفته یکی از 
مشاوران املاک در منطقه ۲ تهران، بسیاری از 
متقاضیان مســکن، به جای خرید نقدی، اقدام 
به تبدیل واحدهای مســکونی قدیمی خود به 
واحدهایــی با متراژ یــا موقعیت مکانی بهتر از 

طریق تهاتر می کنند.
این روزها بازار مسکن با شرایطی نامتعادل 
روبه روست. مشاوران املاک می گویند قیمت های 
فعلی مسکن همچنان با نرخ دلار ۵۰ هزار تومانی 
محاسبه می شود، اما رکود موجود نشان دهنده 
این اســت که توان مالی مردم پاسخگوی این 

قیمت ها نیست.
به گفته ســید جمال موسوی، عضو هیئت 
رئیسه کمیسیون عمران مجلس، تلاش ها برای 

ساماندهی بازار مسکن ادامه دارد.
وی تصریــح کرد که دو قانون مهم شــامل 
"جهش تولید مســکن" و "قانون هفتم توسعه" 
وجود دارد که بر اســاس آن هــا دولت موظف 
به احداث ســالانه یک میلیون واحد مسکونی 
شــده اســت. همچنین بانک ها باید ۲۰ درصد 
از تســهیلات خود را به حوزه مسکن اختصاص 
دهند. با این حال، بانک ها در ارائه تســهیلات 
کوتاهی هایی داشته اند که بنا به اعلام مسئولان، 

قرار است این مسائل به زودی حل وفصل شود.
موســوی اعلام کرد که طی ماه های آینده 
اتفاقات مثبتی در حوزه مسکن رخ خواهد داد 
و بازار به سمت ساماندهی حرکت می کند. وی 
همچنین اشاره کرد که اهتمام دولت بر تقویت 
توان خرید مردم از طریق سیاست های حمایتی 

و تسهیلات ارزان قیمت است.
کارشناســان معتقدند خروج بازار مسکن از 
رکود و تقویت تقاضا مســتلزم:ارائه تسهیلات 
ارزان قیمت توسط بانک ها : تسهیلاتی با نرخ بهره 

مناسب که توان خرید مسکن را افزایش دهد.
ثبــات اقتصادی و کاهش نوســانات ارزی : 
هماهنگی نرخ مســکن با شرایط واقعی اقتصاد 

می تواند بازار را شفاف تر کند.
افزایش ساخت وســاز توسط بخش دولتی و 
خصوصی : تولید مســکن انبوه می تواند فشار 
قیمتی را کاهش دهد و دسترسی بیشتری برای 

متقاضیان فراهم کند.
اصلاح سیاســت های مالیاتــی و حمایتی : 
کاهــش مالیات های مرتبط با ساخت وســاز و 
خرید مســکن می تواند به تحریک بخش تقاضا 

کمک کند.
در نهایت، برای بازگشــت تعــادل به بازار 
مسکن، نه تنها تقویت قدرت خرید مردم ضروری 
است، بلکه باید سیاست هایی جامع برای افزایش 
تولید و ایجاد شفافیت در معاملات نیز اجرا شود.

  معاون وزیر راه و شهرســازی اعلام 
نهضت  پروژه های  مالی  منابع  تأمین  کرد: 

ملی مسکن شتاب می گیرد
 علی نبیان شــامگاه شنبه در نشست جمع 
بندی پس از بازدیــد از اراضی مورد نیاز برای 
الحاق به شــهر شــیراز و اراضی واگذار شده به 
ســرمایه گذار برای احداث مجموعه گردشگری 
بــر لــزوم پیگیــری وظایــف ســازمان ملی 
 زمین و مســکن در این اراضــی تأکید کرد و

 گفت: تأمین منابع مالی پروژه های نهضت ملی 
مسکن که به عهده سازمان ملی زمین و مسکن 
است در دستور کار است و تسریع در روند اجرای 
پروژه های مســکن با هدف کاهش دغدغه های 
مردم، نمایندگان مجلس شــورای اســلامی و 
مسئولان استان فارس نیز در اولویت قرار دارد.

معــاون وزیــر راه و شهرســازی به وظایف 
ســازمان مجری ســاختمان های دولتی اشاره 
کرد و افزود: این سازمان مسئولیت هایی مانند 
ساخت بیمارستان ها، ندامتگاه ها و ورزشگاه ها را 

بر عهده دارد.
او در خصــوص پروژه بیمارســتان کازرون 
گفت: این پروژه هم اکنون در مراحل اجرایی و 

نازک کاری قرار دارد.
نبیــان دربــاره بیمارســتان کــوار هم از 
تخصیــص ۵۰ میلیــارد تومان اعتبــار برای 
 ســال جــاری خبــر داد و یــادآور شــد: این 
منابع به تأمین مشکلات مالی این پروژه کمک 

خواهد کرد.
معاون وزیر راه و شهرسازی همچنین گفت که 
زمین برای ندامتگاه مرکزی شیراز تأمین شده و 
اکنون پیگیری های لازم برای شروع ساخت این 

ندامتگاه انجام می شود.

هزینه خانوار با سامانه 
خودنویس کاهش 
می یابد

جعفر قادری نایب رئیس دوم کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با اشاره به تأثیر سامانه خودنویس بر بازار اجاره مسکن اظهار کرد: سامانه خودنویس که ذیل قانون جهش 
تولید مسکن تصویب شد، یک ابزار مهم برای مدیریت و کاهش انحصار مشاورین املاک و واسطه ها در معاملات اجاره بها است. این سامانه با هدف کاهش هزینه های مردم و شفاف سازی 
بازار مسکن راه اندازی شده است.وی افزود: سامانه خودنویس تا به امروز توانسته تأثیرات مثبتی بر کاهش هزینه های مردم در انعقاد قراردادهای اجاره بها داشته باشد و طبق آماری ارائه 
شده، این سامانه تاکنون بیش از هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان در هزینه های آحاد جامعه صرفه جویی کرده است، این عدد حاکی از است که سامانه خودنویس توانسته نقش پررنگ و مؤثری 
در کاهش میزان هزینه های معاملاتی مردم داشته باشد.این نماینده مجلس ادامه داد: با توجه به اینکه در حال حاضر بازار مسکن با مشکلات جدی روبه رو است، چنین ابزار و سامانه هایی 
می توانند تأثیر چشمگیری در زمینه ایجاد شفافیت و کاهش هزینه ها داشته باشد.قادری بیان کرد: یکی از اهداف اصلی سامانه خودنویس حذف واسطه های غیرضروری و کاهش هزینه های 
اضافی است که با فراهم شدن امکان ثبت قراردادها در سامانه، مردم نیازی به مراجعه به مشاورین املاک نخواهند داشت و می توانند به طور مستقیم معاملات خود را ثبت کنند، البته این 

مسئله علاوه بر کاهش هزینه های مردم، باعث شفافیت بیشتر در بازار مسکن نیز می شود.

 با بازگشــت ترامپ به کاخ ســفید، نگرانی هایی در میان فعالان اقتصادی درباره 
تشدید احتمالی تحریم ها و افزایش چالش های پیش روی تجارت و فعالان اقتصادی 
به وجود آمده است. تجربه سیاست های سخت گیرانه دوره قبلی ترامپ، باعث شده تا 
فعالان این حوزه نســبت به محدودیت های بیشتر در تأمین مواد اولیه، صادرات کالا 
و مبادلات مالی ابراز نگرانی کنند. آنها معتقدند، فشــارهای تحریمی می تواند موانع 
جدیدی برای کســب وکارها ایجاد کند و هزینه هــای تجارت را افزایش دهد. در این 
خصوص با محمدصادق مفتح، قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی گفت و گویی انجام 

دادیم که در ادامه می آید.

با توجه به نگرانی فعالان اقتصادی درخصوص احتمال افزایش تحریم ها و 
چالش آفرینی در دوره جدید ترامپ، چه نظری دارید؟

 یک اصل در حوزه تجارت وجود دارد و کمتر کسی به آن توجه می کند؛  بیشتر از 
اینکه خریدار نیازمند خرید یک کالا باشد، فروشنده نیازمند فروش کالا است. بنابراین 
یک نیاز دوطرفه است و شاید کشش از ناحیه فروشنده بیشتر از خریدار باشد، یعنی 
فروشنده بیشتر محتاج به فروش کالای خود است. اگر فروشنده کالای خود را نفروشد 
یا بازار خود را از دست دهد، آن کالا را چه کار خواهد کرد؟ موضوع عرضه و تقاضا در 
تمام کالاها، وجود دارد. بدین جهت اگر بازار بزرگی مانند ایران، از این فرمول خارج 

شود، به تولیدکننده صدمه وارد خواهد شد.

اولین مرتبه و سالی نیست که ترامپ رئیس جمهوری امریکا شده است؛  
در آن ایام که ترامپ رئیس جمهوری امریکا بود چه اتفاقی افتاد؟ آیا کشور 

دچار قحطی شد؟ آیا کشور در تأمین کالا دچار مشکل شد؟
 اصلًا این گونه نیســت و نباید عینک بدبینی داشــت. همان طور که عرض کردم، 
بیشتر از اینکه ما مشتاق خرید کالاها باشیم و راه هایی پیدا کنیم که تحریم ها بی اثر 
شود، فروشندگان محتاج فروش کالاهایشان هستند و با ابتکار عمل تحریم ها را دور 
می زنند. بنابراین تحریم ها یک تجربه ناموفق اســت که قبلًا هم عمل شــده است و 

اتفاق تازه ای نخواهد افتاد. 
به طور یقین روند ورود کالاهای اساسی به کشور دچار اختلال نخواهد شد و مسیر 
موجود با رونق ادامه پیدا می کند. به هر ترتیب ما یکبار سخت ترین تحریم ها را تجربه 
کردیم و هیچ مشکلی پیش نیامد و پیش هم نخواهد آمد، لذا به مردم اطمینان می دهم 

در صورت سخت تر شدن تحریم ها، فروشندگان کالا به ایران خودشان  راه های فروش 
کالاهایشان را به ما پیشنهاد خواهند کرد. علاوه بر این، کالاهای خوراکی و مواد غذایی 

اصولاً شامل تحریم نمی شوند و این خود از فشارها می کاهد.
 

با وجود اطمینان از اینکه هیچ خللی در تأمین کالاهای اساسی و سایر کالاها 
به وجود نمی آید، در صورت ظهور مشکل، چگونه می توان از آن عبور کرد؟

مدیران و تولیدکنندگان داخلی تجربه مدیریت شرایط بسیار دشوارتر از وضعیت 
کنونی را دارند. در ســال های گذشــته، کشورمان شــرایطی مانند جنگ تحمیلی، 
تحریم های سنگین تر و کاهش شدید درآمد نفتی )نفت بشکه ای ۵ دلار بود( را پشت 
ســر گذاشت و با وجود این مشکلات به خوبی اداره شد. تجربه موفق این مدیران در 
شــرایط سخت نشان می دهد که کشور در آینده نیز می تواند با تحریم ها مقابله کند. 
زیرساخت های صنعتی و کشاورزی ما توانایی ادامه تولید و تأمین نیازهای داخلی را 
دارند و نگرانی جدی از این بابت وجود ندارد. آزمونی که مدیران کشور برای ماه های 
آینده خواهند داشت در قیاس با گذشته بسیار آسان تر است. سیاست گذاران و فعالان 
اقتصادی روزهای خیلی بدتری را طی کردند؛ روزهایی که مشــکلات مالی و شرایط 
کشــور بدتر و دشوار تر بود. بر این اساس کشورهایی که خواهان فروش کالا به ایران 
هستند، به دولتمردان خود فشار وارد می کنند که تحریم های مغرضانه اعمال نشود. 
به استناد تجربه سال های دشوار گذشته و رویه ای که در تجارت وجود دارد، مشکلی 

پیش نخواهد آمد.

 در تأمیــن کالاهای صنعتی و به خصوص مواد اولیه تولید هم مشــکلی 
پدیدار نخواهد شد؟

مسائل این حوزه هم مانند مسائل حوزه کالاهای اساسی خواهد بود. در سال ۱۳۹۷، 
 کشور با شدیدترین تحریم ها مواجه شد به خصوص در حوزه خودرو؛  اما دیدیم که تولید 
خودرو ادامه یافت و اکنون شاهد عرضه محصولات جدید و بهبود تیراژ تولید هستیم. 
صنعت خودرو با آنکه تحریم شد،  به هیچ عنوان زمین گیر نشد. این در حالی است که 
ترامپ طی آن زمان هم به دنبال تعطیلی شرکت های خودروسازی بود. مدیران کشور 
از آزمون های ســخت با سربلندی عبور کردند. همچنین با وجود تمام شیطنت هایی 
که می شــود اطمینان داریم تحریم های احتمالی آتی سخت تر از قبل نخواهد بود و 
حتماً مسیر های جدیدی برای ادامه کار صنعت ، تجارت و کشاورزی کشور وجود دارد 

و با توجه به تجربه سنوات گذشته، نگران آینده نیستم.
 

یکی دیگر از نگرانی های فعالان اقتصادی این است که روند صادرات در 
دوره جدید ترامپ و مسائل اخیر سوریه، چالش هایی خواهد داشت، در این 

خصوص چه نظری دارید؟
بعید نیست که در سال جاری،  میزان صادرات کالاهای غیرنفتی کشورمان در قیاس 
با سال گذشته افزایش پیدا کند. حتی پیش بینی این است که در برخی از کالاها شاهد 
افزایش صادرات داشته باشیم. به عنوان نمونه، کشور عراق درخواست خرید کالاهای 
ایرانــی را دارد اما ما برای کنترل بازار داخلی و قیمت نمی توانیم صادرات را افزایش 
دهیم.  ما با کشور سوریه ارتباط اقتصادی زیادی نداشتیم. بر این اساس تغییراتی که 
در ســوریه ایجاد شد به روابط تجاری ما با این کشور و همچنین تجارت کلی کشور 
اثری ندارد. به جهت بعد مسافت و شرایطی که این کشور داشت و به خصوص اینکه 
طی ۱۰ سال اخیر سوریه ثبات اقتصادی نداشت، فعالان اقتصادی تمایلی به همکاری 
با سوریه نداشتند. ایران مانند گذشته روابط تجاری و اقتصادی خود را با کشورهای 
همســایه چون عراق، ترکیه و غیــره دارد. در حال حاضر به هیچ عنوان در مبادلات 
تجاری با این کشــورها دچار التهاب نشده ایم و بازار های خودمان را داریم.  همچنین 
ذکر این نکته قابل توجه است که تراز تجاری کشور در دولت چهاردهم )ابتدای شهریور 
تا نیمه دی ماه ۱۴۰۳( با ۶۹ درصد و به میزان ۵.۵ میلیارد دلار بهبود یافت. صادرات 
غیرنفتی کشورمان در بازه زمانی مشابه سال قبل )اول شهریور تا ۱۵ دی ماه ۱۴۰۲( 

به میزان ۱۸ میلیارد دلار و واردات ۲۶ میلیارد دلار بود. 

تراز تجاری ایران بهبود یافت

سرپرست معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان 
اینکه در بودجه سال آینده ۲۰۰ هزار میلیارد تومان برای توسعه اشتغال پیش بینی شده 
است، گفت: اجرای طرح اتصال بنگاه های خرد و کوچک به بنگاه های بزرگ و استفاده از 
ظرفیت نهادهای توسعه ای اشتغال و شفاف سازی وضعیت بازار کار در دستور کار است.

سید مالک حسینی، راهبرد اتصال ظرفیت ها و منابع برای حداکثر سازی بهره وری 
را محور اصلی و جایگزین الگوی توزیع صرف منابع مالی در دولت چهاردهم عنوان کرد 
و گفــت: در این راه اجرای طرح اتصال بنگاه های خرد و کوچک به بنگاه های بزرگ و 
استفاده از ظرفیت نهادهای توسعه ای اشتغال مانند مراکز مشاوره و خدمات کارآفرینی 
برای ارتقاء بهره وری منابع تخصیصی و شفاف ســازی وضعیت بازار کار، از رویکردهای 

اصلی ما محسوب می شود.
وی در حاشیه نشست »نقش آفرینی دستگاه های اجرایی در تحقق اهداف اشتغال 
برنامه هفتم« در تشریح اقدامات و برنامه های وزارت کار در زمینه ماده ۶ برنامه هفتم 
پیشرفت جمهوری اسلامی ایران در زمینه توسعه اشتغال در کشور با بیان اینکه الگوی 
اعطای تسهیلات به تنهایی موجب ایجاد اشتغال پایدار نمی شود، گفت: اعطای تسهیلات 
بدون ارائه خدمات مشاوره ای و پشتیبانی موفق نبوده است ما باید با ایجاد ساختارهای 

نظارتی نوین فرایند ایجاد شغل را ارزیابی و پایداری آن را رصد کنیم.
حسینی تاکید کرد: توزیع تسهیلات و تعهد اشتغال دستگاه های اجرایی باید بر مبنای 
برنامه محور بودن و دو رویکرد اشتغالزا بودن و زنجیره ای کردن فعالیت های اقتصادی 

انجام پذیرد که متاسفانه در گذشته کمتر مورد توجه قرار گرفته است.

  لزوم ایجاد مفاهمه عمیق با جامعه و مردم در موضوع اشتغال
سرپرست معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی یکی 
از رویکردهای محوری معاونت اشتغال وزارت کار را ایجاد مفاهمه عمیق با جامعه و مردم 
عنوان کرد و افزود: باید بین آمارهایی که ارائه می کنیم و فهم جامعه از عملکردما در 
آن حوزه حداقل شکاف و اختلاف وجود داشته باشد تا مردم با برنامه های ما همراهی 
کنند و هر چقدر فاصله میان آمارهای ما با فهم عمومی جامعه اختلاف بیشــتر باشد 
شانس ما برای بهره مندی از سرمایه اجتماعی در پیشبرد برنامه ها را کاهش می دهد.

حسینی با بیان اینکه حل مسائل و برنامه ها و اقدامات باید مبتنی بر تقاضا محوری 
طراحی شود، اضافه کرد: در بسیاری از برنامه ها ما با وجود عدم تحقق اهداف برنامه، 
بر تکرار آن اصرار داریم. من معتقدم که در برنامه هایی که برای اشــتغال طراحی می 
کنیم نباید بدون مشارکت همه فعالین این حوزه به ویژه نهادهای غیر دولتی، صنفی 

و علمی تصمیم گیری کنیم.
وی با اشاره به یکی از الزامات برنامه هفتم برای رشد اقتصادی ۸ درصد که سرمایه 
گذاری ۲۰۰ میلیاد دلاری خارجی اســت اضافه کرد: مقدمه ایجاد سالانه یک میلیون 
شغل در طول برنامه هفتم، رشد اقتصادی ۸ درصدی است و قطعا بهبود فضای کسب 
وکار و افزایش رشد اقتصادی نسبت مستقیمی دارد لذا با توجه به محدودیت هایی که 
در جذب سرمایه گذاری خارجی وجود دارد تمرکز بر افزایش بهره وری و بسیج و هم 

افزا کردن منابع و امکانات مغفول مانده اجتناب ناپذیر است.
حسینی با بیان اینکه منابع و تسهیلات باید با مطالعه و مبتنی بر نگاه توسعه متوازن 

منطقه ای توزیع شود گفت: برای سال آتی در منابع بودجه حدود ۲۰۰ هزار میلیارد 
تومان برای توسعه اشتغال کشور پیش بینی شده که هر چند این منابع نسبت به تقاضا و 
الزامات تحقق یک میلیون شغل خالص کسری جدی دارد اما اگر برنامه ریزی منسجمی 

صورت گیرد می توان به حداکثر سازی اثربخشی آن امید داشت.

  اجرای الگوی رهگیری هزینه دستمزد و بیمه اجتماعی
معاون اشتغال وزارت کار، مهم ترین مدل ارزیابی ایجاد اشتغال در کشور رهگیری 
هزینه دســتمزد و بیمه اجتماعی افراد دانست و گفت: فرایند اثبات اشتغال به کار از 
طریق خوداظهاری محل شکاف بین آمارهای دولتی و فهم عمومی جامعه است و در 
این راستا نیازمند ایجاد اطلس اشتغال کشور با بهره گیری از داده موجود، تجمع داده 

ها و داده کاوی هوشمند هستیم.
حسینی بر نقش سازمان مردم نهاد به عنوان حلقه میانی دولت و مردم تاکید کرد و 
گفت: افزایش سهمیه سالانه ایجاد کسب و کار برای هریک از نهادها با رشد حداقل ۱۰ 
درصدی پیش بینی شده است.وی با اشاره به تکلیف وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
و وزارت امور اقتصاد و دارایی به منظور ایجاد مشــوق های لازم برای توسعه و تقویت 
نهادهای پشــتیبان کسب و کارهای خرد خانگی افزود: در منابع اشتغال زایی در سال 
آینده امکان جابجایی سهمیه دستگاه های اجرایی میان استان ها وجود دارد و دستگاه 
و استانی که عملکرد پایینی داشته باشد ناگزیر بخشی از منابع خود را از دست خواهد 

داد و به استان های دیگر اختصاص خواهد یافت.

اتصال بنگاه های کوچک به بنگاه های بزرگ در دستور کار است
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توزیع رانت ارزی قطعا کم می شود

     معاون اسبق بانک مرکزی هدف اصلی از ایجاد بازار ارز تجاری را کشف قیمت با ثبات برای متقاضیان عنوان کرد و گفت: قدم رو به 
جلوی ایجاد این بازار را قطعا می توان در کاهش توزیع رانت ارزی در آینده مشاهده کرد؛ چراکه در این بازار اظهار واقعی صورت می گیرد و 

دسترسی غیر واقعی به رانت ارزی بی شک کمتر از گذشته خواهد بود.

قدم رو به جلوی 
ایجاد این بازار را قطعا 

می توان در کاهش 
توزیع رانت ارزی در 
آینده مشاهده کرد.

 2۱۷ همــت وام ازدواج و فرزندآوری 
پرداخت شد

پرداخت تســهیلات قرض الحســنه ازدواج و 
فرزندآوری از ابتدای ســال تا بیســتم دی ماه با 
تمهیدات بانــک مرکزی، به بیــش از ۲۱۷ هزار 

میلیارد تومان رسید.
به گزارش از بانک مرکزی، این تسهیلات را یک 
میلیون و ۶ هزار و ۷۱۸ نفر از متقاضیان از شبکه 
بانکی دریافت کردند. در این مدت بالغ بر ۱۷۹ همت 
تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و بیش از ۳۸ همت 

تسهیلات قرض الحسنه فرزندآوری پرداخت شد.
براساس تکالیف قانون بودجه ۱۴۰۳ )جزء ۱و۲ 
بند )ث( تبصره بسته اقتصادی و عدم افزایش مناسب 
سرمایه ارزی شرکت های بیمه، اگر اتفاق ناگواری 
مانند موضوع سانچی برای کشور رخ دهد، امکان 
اینکه بتوان خسارت های ایشرکت های بیمه دیگر 

بیمه می  کنند تا این ریسک توزیع شود.
اعمال تحریم های گسترده در سال های گذشته 
ســبب شــده تا مراودات بازار بیمه اتکایی ایران با 
صنعت بیمه جهان تحت تاثیر قرار گرفته و حتی 
قطع شــود؛ البته ایران برای جلوگیری از خسارت 
های احتمالی، با ایجاد کنسرســیومی سعی کرده 

است تا بخشی از مشکل را رفع کند. 

 تابش خورشید، چراغ بانک ها را روشن 
می کند

نظام بانکی کشــور به عنــوان یکی از مصرف 
کنندگان برق تلاش دارد به گفته رئیس کل بانک 
مرکزی خود را به سامانه های خورشیدی مجهز کرده 

و بتواند نیازهای برقی خود را برطرف کند.
براســاس مصوبه ســال ۱۳۹۵ هیات وزیران 
وزارتخانه ها، مؤســـسات و شرکت های دولتی و و 
نهادهای عمومی غیردولتی بر اساس فهرستی که 
توســط وزارت نیرو تعیین و اعلام می کند، موظف 
شده اند حداقل ۲۰ درصد برق مصرفی ساختمان های 
خود را از انرژی های تجدیدپذیر تأمین کنند؛ در این 
زمینه تاکید شده موسسه ها و شرکتهای دولتی و 
غیردولتی اگر نتوانند خود نسبت به احداث نیروگاه 
اقدام کنند باید برای تامین بخشی از برق از طریق 

بورس انرژی اقدام کنند.
اجرای این مصوبه سال ها با اما و اگرهای زیادی 
روبرو شــد تا اکنون که ناترازی انــرژی ضرورت 
توجه به توسعه انرژی های تجدیدذیر را دوچندان 
ساخته اســت و توسعه انرژی های نوین به یکی از 
ضرورت های کشورمان برای غلبه بر ناترازی انرژی 

تبدیل شده است.
بروز خاموشی های برقی در سال های اخیر نیز 
مزید بر علت شده تا بسیاری از سازمان ها، نهادها 
و دستگاه های اجرایی تلاش خود را برای استفاده 
از انرژی هــای تجدیدپذیر برای تولید برق به کار 
گیرند که یکی از این نهادها نظام بانکی کشور است 
که توسعه انرژی های تجدیدپذیر را در شعب بانکی 

مورد توجه قرار داده است.
نظام بانکی براساس برخی گزارش ها دارای ۲۱ 
هزار ۴۵۴ شعبه در سراسر کشور است که چنانچه 
هر شعبه نسبت به راه اندازی حداقل یک مگاوات 
نیروگاه تجدیدپذیر بر بام خود اقدام کند، ظرفیت 
انرژی های تجدیدپذیر افزایش چشمگیری خواهد 
یافت ضمن آنکه بار مصرف برق شبکه بانکی از روی 

دوش شبکه سراسری برداشته خواهد شد.
در این راستا محمدرضا فرزین رئیس کل بانک 
مرکزی یکی از راهبردهای نظام بانکی برای تامین 
بــرق مورد نیاز خود را بهره گیری بانک ها از انرژی 
های تجدیدپذیر عنوان کرده اســت که تحقق آن 
نیازمند تامین منابع مالی، اختصاص زیرساخت های 

لازم و بررسی همه جوانب امر دارد.
محســن طرزطلب معاون وزیــر نیرو و رئیس 
ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق 
ایران در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا از این 
تلاش نظام بانکی برای توسعه انرژی های تجدیدپذیر 
استقبال کرد و گفت: یکی از موانع توسعه انرژی های 
تجدیدپذیر تامین مالی است و از آنجا که نظام بانکی 
در این بخش مشکل ندارد، بهتر می تواند در توسعه 

تجدیدپذیرها عمل کند.
معاون وزیر نیرو خاطرنشــان کــرد: اگر نظام 
بانکی برای توسعه تجدیدپذیرها به ساتبا مراجعه 
کنــد، همراهی لازم را برای تامین تجهیزات انجام 

خواهیم داد.
براســاس آخرین آمار ســازمان انــرژی های 
تجدیدپذیر ظرفیت این نوع انرژی در کشور که در 
ابتدای دولت چهاردهم ۱۲۳۱ مگاوات بود، با رشد 
۲۸۹ مگاواتی، در پایان آذرماه به هزار و ۵۲۰ مگاوات 
رسیده است.در حاشیه چهاردهمین نمایشگاه انرژی 
هــای تجدیدپذیر که دی ماه جاری برگزار شــد، 
چندین قــرارداد و تفاهم نامه احداث نیروگاههای 
تجدیدپذیر به امضا رسید که از جمله می توان به 
ساخت هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر توسط مپنا 
و ۲۸۰۰ مگاوات نیروگاه خورشیدی توسط وزارت 

دفاع اشاره کرد. 

 دمینوی ریزش در بازار سهام
شاخص بورس تهران در جریان معاملات امروز 

یکشنبه ۲۳ دی ماه ریزش کرد.
در معاملات امروز بازار سرمایه، شاخص بورس 
کاهش ۵۳ هزار واحدی را ثبت کرد.شاخص کل هم 
وزن نیز بــا افت بیش از ۱۴ هزار واحدی بر  روی 

سطح ۹۰۱ هزارو ۱۳۳ واحد ایستاد.
همچنین بیــش از ۱۶ میلیارد و ۸۹۸ میلیون 
سهم و حق تقدم به ارزش تقریبی ۱۰ هزار و ۲۹۱ 
میلیــارد تومان در بیــش از ۸۵۳ هزار نوبت مورد 
معامله قرار گرفت و شاخص بورس با افت ۵۳ هزار 
و ۶۸۷ واحدی به ســطح ۲ میلیون و ۸۵۷ هزار و 

۳۱۱ واحد رسید.

مجلس خود را موظف 
به رعایت سیاست های 
کلی می داند

رئیس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این که مجلس شورای اسلامی خود را موظف به رعایت سیاست های کلان در مصوبات می داند، گفت: برخی از نمایندگان به روش هیات عالی نظارت 
نقد دارند. محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی امروز یکشنبه مجلس و در جریان بررسی ایرادات شورای نگهبان به مصوبات مجلس در لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ به 

تذکرات تعدادی از نمایندگان نسبت به ایرادات هیات عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام پاسخ داد.
وی بیان کرد: ما در مجلس شورای اسلامی خودمان را موظف می دانیم که از نظر شرعی و قانونی، فرمایشات و مصوبات حضرت آقا در سیاست های کلان را رعایت کنیم و حتما و به طور 

قطع آن را دنبال کرده و انجام می دهیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: براین اساس نباید این برداشت به وجود آید که مجلس می خواهد نسبت به سیاست های کلان بی توجهی کند چون چنین چیزی وجود ندارد.

قالیباف بیان کرد: بحث نمایندگان نقدی به روش کار هیات عالی نظارت است که باید موضوع عدم انطباق و مغایرت ها با سیاست های کلی بر اساس یک شاخصه مشخصی انجام شود تا 
برداشت دیگری به وجود نیاید.

 رئیس سابق سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور با اشاره به مطرح شدن موضوع 
انتقال پایتخت، گفت: در این کار ملی در ابتدا باید همه اجزای حاکمیت اتفاق نظر داشته 
باشند. پس از آن با تشکیل یک کارگروه کوچک و چابک باید به اجرای کار بپردازیم.

فرج الله رجبی با اشاره به ایده های مطرح شده برای انتقال پایتخت با هدف کاهش 
مشکلات کلانشــهر تهران اظهار داشت: تهران، بی قواره در حال بزرگ شدن است و 
در عین حال با کمبود امکانات و تاسیسات زیربنایی، همچنین آلودگی هوا و ترافیک 

مواجه است.
وی گفت: ایران نخستین کشوری نیست که می خواهد پایتخت خود را جابه جا کند 

و در دیگر کشورها نیز این کار سابقه دارد.

  لزوم بازخوانی مطالعات گذشته
نماینده شیراز در دهمین دوره مجلس شورای اسلامی بیان  داشت: در این زمینه در 
گذشته نیز بررسی ها و مطالعاتی انجام شده است و باید یک بار دیگر به آن مطالعات 

و تاریخچه کار که در گذشته انجام شده، بازگشت.
وی تاکید کرد: در این کار ملی در ابتدا باید همه اجزای حاکمیت اتفاق نظر داشته 
باشند و باید با اجماع جمعی انجام شود، نه اینکه یک دستگاه یا نهاد آن را به عنوان 
دســتاورد خود معرفی کرده یا وقتی مشــکلی پیش آمد دســتگاه ها آن را بر گردن 

یکدیگر بیندازند.
رجبــی بیان داشــت: دولت به عنوان محور اجرای این بحــث باید تلاش کند که 
همه اجزای حاکمیت، قوای ســه گانه و دستگاه های مرتبط را پای کار آورده و همه 

ظرفیت هایی که در محل استقرار شهر جدید باید داشته باشیم را در نظر بگیرد.
رئیس سابق سازمان نظام مهندسی ساختمان تصریح کرد: در این مسیر کلیدی ترین 

نکته اجماع همه ارکان ها و اتفاق نظر آنان بر این مساله است.

وی ادامه  داد: نکته دوم، اینکه این مهم یک کار بخشی نیست و این طور نیست که 
وزارت کشــور یا وزارت راه و شهرسازی به تنهایی بخواهد بار را به دوش بکشد، بلکه 
نیازمند تشکیل یک کارگروه ملی است؛ کارگروهی که در آن همه ارکان تصمیم گیر 
و تصمیم ساز ذی مدخل حضور داشته باشند، در عین حال باید یک کارگروه کوچک 

و چابک باشد و بتواند بخش های دیگر حاکمیت را به انجام این مهم دعوت کند.

رجبی خاطرنشان  کرد: فراموش نکنیم یک تصمیم نسبتاً خوب را خوب اجرا کردن، 
بهتر از این اســت که یک تصمیم خیلی خوب را بد اجرا کنیم. بر این اســاس باید از 
لحاظ نظری و همچنین جمع بندی نقاط مثبت و منفی و مزیت های نســبی منطقه 
یا مناطق مد نظر به جمع بندی برســیم و راهکارها را در یک فرایند کاملًا شــفاف و 

معقول تدوین کنیم.
وی اضافه  کرد: پس از حصول اتفاق نظر، باید در وهله نخست به مطالعه وضعیت 

موجود آن مکان جدید پرداخته و در مرحله بعد به ایجاد سازوکارهای اداری، سیاسی، 
لجستیک و فراهم کردن عدّه و عُدّه مناسب برای ورود به این مکان بپردازیم.

نماینده سابق شیراز در مجلس اظهار داشت: پس از آن تدوین برنامه زمان بندی شده 
مشخص و همچنین تشکیل کارگروه چابک ذی نفوذ و موثر به این منظور لازم است.

  تهران را با مشکلات آن رها نکنیم
وی گفت: در صورتی که این ساز و کار بتواند دست کم فعالیت های سیاسی پایتخت 
را به مکان جدید منتقل کند، به طور قطع فشار از تهران برداشته خواهد شد؛ با این 
حال، این موضوع رافع مســئولیت مدیران شــهری و ملی درخصوص رفع معضلات 
کلان شهر تهران و بی تفاوتی نسبت به آن نیست، چرا که موضوع انتقال پایتخت یک 
فرایند چند ســاله خواهد بود و در آن چند سال باید برای کاهش وضعیت نامطلوب 

در تهران برنامه داشته باشیم.
رجبی ادامه داد: در این راستا باید به ارائه راهکارهایی برای مقابله با آلودگی هوای 
تهران، گسترش بی رویه شهر، فرونشست قسمت هایی از شهر، کاهش خطرات ناشی 
از گسل های تهران و ... از سوی مدیران شهری و ملی پرداخته شود و با قدرت به کار 
خود ادامه دهند. در عین حال به موازات آن در قالب برنامه چند ساله انتقال پایتخت 

به انجام کار علمی، برنامه ریزی و سازماندهی پرداخت.
وی با اشاره به مطرح شدن اسامی همچون منطقه مکران برای انتقال پایتخت، گفت: 
فارغ از نام ها و مناطق، هر کجا که قرار است این انتقال و استقرار پایتخت جدید اتفاق 
بیفتد، باید به لحاظ زیرساختی آماده باشد. همچنین از لحاظ امنیتی و استراتژیکی 
باید توسط مراجع ذی صلاح تایید شود.رئیس سابق سازمان نظام مهندسی ساختمان 
خاطرنشــان کرد: اینکه منطقه مکران ظرفیت توسعه بالایی دارد الزاماً به معنای این 

نیست که بخواهیم پایتخت را به آن منطقه منتقل کنیم.

انتقال پایتخت نیازمند اجماع ملی

ســید کمال ســیدعلی - معاون ارزی اسبق بانک مرکزی - ، با اشاره به شروع به کار بازار ارز تجاری و فعالیت سامانه ارز 
تجاری با تشریح این موضوع که پیش از ایجاد این بازار، نرخ های عرضه و خرید ارز از سوی صادرکنندگان و واردکنندگان 
و هزینه تمام شده آن برای طرفین بیشتر از نرخ اعلامی بود، گفت: پیش از این، مباحث زیادی در رابطه با اینکه فروش ارز 
نیمایی، یک قیمت تمام شده برای کشور داشت، مطرح بود. به عبارت دیگر، با توجه به اظهارنظرهای فعالان اقتصادی در این 
حوزه، هم از جانب صرافی ها و هم از طرف واردکنندگان، هزینه تمام شده به میزان عدد ارز نیمایی نبود و بیشتر از هزینه 

نرخ نیمایی برای وارد کننده، تمام می شد.

اقتصاد دیجیتال ایران در ســال های اخیر با تحولاتی چشمگیر همراه بوده است. 
کسب وکارهای دیجیتال با بهره گیری از مدل های درآمدی نوآورانه، توانسته اند نقش 
مهمی در رشــد اقتصادی و اشــتغال زایی ایفا کنند. این گزارش به بررسی مدل های 
درآمــدی جدید، تأثیرات آن ها بر بازار و چالش ها و فرصت های پیش روی این حوزه 

می پردازد.
اقتصاد دیجیتال، به عنوان یکی از مهم ترین محور های تحول اقتصادی در جهان، 
در ایران نیز با سرعتی فزاینده در حال رشد است. این حوزه که شامل کسب وکار های 
آنلاین، فناوری های نوآورانه و بازار های دیجیتال است، در سال های اخیر توانسته نقش 
مهمی در اقتصاد ایران ایفا کند. یکی از جنبه های اساسی این تحول، ظهور مدل های 
درآمدی جدید در کسب وکار های دیجیتال است که فرصت های جدیدی برای رشد 
اقتصادی و اشــتغال زایی ایجاد کرده است. در این گزارش، به بررسی این مدل های 
درآمدی، تأثیر آنها بر بازار ایران و چالش ها و فرصت های مرتبط با آنها پرداخته می شود.

 اقتصاد دیجیتال در ایران: رشد سریع و تغییرات ساختاری
در دهه گذشته، اقتصاد دیجیتال ایران با ظهور شرکت های نوآورانه و استارتاپ ها، 
تغییرات ساختاری عمده ای را تجربه کرده است. گسترش اینترنت پرسرعت، افزایش 
استفاده از گوشی های هوشمند و توسعه زیرساخت های تجارت الکترونیک، به رشد 
کسب وکار های دیجیتال کمک شایانی کرده است. گزارش ها نشان می دهد که سهم 
اقتصاد دیجیتال در تولید ناخالص داخلی ایران در سال گذشته حدود ۷ درصد بوده 

است که پیش بینی می شود این رقم در سال های آینده افزایش یابد.
پلتفرم هایی مانند دیجی کالا، اسنپ و تپسی به نمونه های موفقی از کسب وکار های 
دیجیتال تبدیل شده اند که با استفاده از مدل های درآمدی خلاقانه، نه تنها نیاز های 

بازار را پاسخ داده اند، بلکه به رشد این حوزه کمک کرده اند.

 مدل های درآمدی متنوع در اقتصاد دیجیتال
یکی از ویژگی های بارز اقتصاد دیجیتال در ایران، تنوع مدل های درآمدی اســت 
که در کســب وکار های مختلف به کار گرفته می شود. این مدل ها از روش های سنتی 

فاصله گرفته و به استفاده از فناوری و نوآوری متکی هستند.
مدل اشتراک، یکی از پرکاربردترین روش ها در این حوزه است. در این مدل، کاربران 
با پرداخت مبلغی مشخص، به خدمات یا محصولات ویژه ای دسترسی پیدا می کنند. 
برای مثال، پلتفرم فیلیمو که در حوزه استریم محتوای ویدیویی فعالیت می کند، از 
این مدل استفاده می کند و توانسته است با ارائه محتوای متنوع و جذاب، به یکی از 

پیشرو های بازار تبدیل شود.
مدل درآمدی مبتنی بر تبلیغات نیز در بســیاری از پلتفرم ها مورد اســتفاده قرار 

می گیرد. شبکه های اجتماعی ایرانی مانند روبیکا با جذب تبلیغات دیجیتال، درآمد 
قابل توجهی ایجاد کرده اند. این مدل درآمدی با گســترش فضای تبلیغات آنلاین در 

ایران، همچنان در حال رشد است.
همچنین، مدل درآمدی مبتنی بر کارمزد، در پلتفرم هایی مانند دیجی کالا و اسنپ 
کاربرد گسترده ای دارد. در این مدل، کسب وکار ها از هر تراکنش یا خدمت ارائه شده 
کارمزد دریافت می کنند. این روش، به ویژه در بازار های دوطرفه که فروشــندگان و 

خریداران را به هم متصل می کنند، بسیار موفق عمل کرده است.

 تأثیر مدل های درآمدی بر بازار و اشتغال زایی
مدل های درآمدی جدید تأثیر چشمگیری بر اقتصاد دیجیتال ایران داشته اند. این 
مدل ها نه تنها توانسته اند کسب وکار ها را سودآور کنند، بلکه به اشتغال زایی در حوزه های 
مرتبط نیز کمک کرده اند. به عنوان مثال، پلتفرم های حمل ونقل آنلاین مانند اسنپ 
و تپســی با ایجاد فرصت های شغلی برای رانندگان و نیرو های پشتیبانی، به یکی از 

بازیگران کلیدی در بازار اشتغال ایران تبدیل شده اند.
بر اساس گزارش ها، سهم اقتصاد دیجیتال از اشتغال زایی در سال گذشته به بیش 
از ۱۵ درصد از کل اشتغال کشور رسیده است. این روند صعودی نشان دهنده نقش 

کلیدی این حوزه در کاهش نرخ بیکاری و توسعه اقتصادی است.

 چالش ها و فرصت های پیش رو
با وجود موفقیت های کســب وکار های دیجیتال در ایران، این حوزه با چالش های 
متعددی مواجه است. یکی از مهم ترین چالش ها، محدودیت های زیرساختی و فناوری 
است. کمبود پهنای باند اینترنت، محدودیت های پرداخت آنلاین و نبود قوانین جامع 
برای حمایت از اقتصاد دیجیتال، از جمله موانعی هستند که رشد این حوزه را کند 

کرده اند.
همچنین، رقابت شدید در بازار، فشار زیادی بر کسب وکار ها وارد کرده است. بسیاری 
از شرکت ها برای حفظ سهم بازار خود مجبور به ارائه تخفیف های گسترده و کاهش 

قیمت خدمات شده اند که در بلندمدت ممکن است به سودآوری آنها آسیب بزند.
با این حال، فرصت های بسیاری نیز در این حوزه وجود دارد. گسترش فناوری های 
نوینی مانند هوش مصنوعــی و بلاک چین، امکان ایجاد مدل های درآمدی جدید و 
کارآمدتر را فراهم کرده است. به عنوان مثال، استفاده از هوش مصنوعی برای تحلیل 
داده ها و ارائه خدمات شخصی سازی شــده می تواند تجربه مشتری را بهبود بخشد و 

درآمد کسب وکار ها را افزایش دهد.

 نمونه های موفق مدل های درآمدی در ایران
یکی از نمونه های موفق استفاده از مدل های درآمدی جدید، دیجی کالا است. این 
پلتفرم با استفاده از مدل کارمزدی و ایجاد بازار دوطرفه برای فروشندگان و خریداران، 
به بزرگ ترین خرده فروشــی آنلاین در ایران تبدیل شده است. همچنین، فیلیمو با 
بهره گیری از مدل اشتراک، توانسته است میلیون ها کاربر را جذب کند و به یکی از 

پیشرو های حوزه استریم محتوا تبدیل شود.
در حوزه تبلیغات دیجیتال، روبیکا توانســته اســت با ارائه فضایی برای تبلیغات 
هدفمند، درآمد قابل توجهی کســب کند. این پلتفرم از داده های کاربران برای ارائه 
تبلیغات مرتبط اســتفاده می کند که نــرخ بازدهی بالایی را برای تبلیغ دهندگان به 

همراه داشته است.

 آینده اقتصاد دیجیتال ایران
آینده اقتصاد دیجیتال ایران با رشد فناوری و پذیرش گسترده تر این حوزه توسط 
جامعه، بسیار امیدوارکننده به نظر می رسد. با توسعه زیرساخت های اینترنتی، افزایش 
دسترسی به پرداخت های آنلاین و حمایت دولت از استارتاپ ها، می توان انتظار داشت 

که مدل های درآمدی جدید همچنان به تحول اقتصاد دیجیتال کمک کنند.
همچنین، گســترش فناوری های پیشــرفته مانند اینترنت اشیا و تحلیل داده ها 
می تواند فرصت های جدیدی برای کسب وکار ها ایجاد کند. به عنوان مثال، استفاده از 
اینترنت اشیا در مدیریت زنجیره تأمین یا خدمات حمل ونقل می تواند به بهبود کارایی 
و کاهش هزینه ها منجر شــود.اقتصاد دیجیتال ایران با استفاده از مدل های درآمدی 
نوآورانه، به یکی از مهم ترین بخش های اقتصاد کشور تبدیل شده است. این مدل ها 
با ایجاد فرصت های جدید، توانسته اند به رشد کسب وکار ها و افزایش اشتغال کمک 
کنند. با وجود چالش های موجود، فرصت های بســیاری در این حوزه وجود دارد که 

می تواند آینده ای روشن برای اقتصاد دیجیتال ایران رقم بزند.

مدل های درآمدی جدید در اقتصاد دیجیتال ایران

وی افزود: در کنار این موضوع، بسیاری نیز معتقد بودند که نرخ ارز نیمایی یک نرخ واقعی نیست و 
واردکننده در نهایت عدد به مراتب بیشتری را برای آن پرداخت می کند و براین اساس بود که سیستم 

و نظام ارزی، از سیستم صرافی ها به سیستم نظام بانکی منتقل شد.
این کارشــناس ارزی خاطرنشــان کرد: با این حال، انتظاراتی که سیاست گذار پولی از ارز توافقی 
دارد را می توانــد به چند دســته تقســیم کرد. یکــی اینکه باید در این بازار کشــف قیمت صورت 
 بگیــرد و بایــد منتظر ماند و دید که آیا این کشــف قیمــت در بازه زمانی طولانــی مدت، پایدار

 است، یا غیر از این خواهد بود.
سیدعلی تصریح کرد: مورد دیگر اینکه آیا مداخله بانک مرکزی در بازار ارز، کماکان مانند گذشته 
صورت می گیرد و نحوه ورود آن برای جلوگیری از نوسانات به چه صورت است. متعاقب این موضوع، 
کارمزدهای اعمال شده برای واردکنندگان و صادرکنندگان به چه نحوی صورت می گیرد؛ بنابراین، به 
نظر می رسد باید تا مدتی فعالیت بازار ارز توافقی و به اصطلاح تجاری ادامه پیدا کند تا بتوانیم نتیجه 

فرایندها و مکانیزم آن را ارزیابی کنیم.  
وی ادامه داد: همچنین موضوع مدت زمان ثبت سفارش در این بازار مطرح می شود. سوالات دیگری 
از جمله اینکه، میزان مداخله بانک مرکزی در این بازار با توجه به نرخ توافقی ارز، کمتر خواهد بود یا 

اینکه بیش از قبل صورت می گیرد، نیز مطرح است.
معاون ارزی اسبق بانک مرکزی در ادامه با اشاره به لزوم رسیدن به یک کشف نرخ با ثبات گفت: 
هدف از ایجاد این بازار، حرکت به سمت کشف قیمت نرخ ارز بود که در بازه زمانی میان مدت و بلند 
مدت از یک ثبات نرخ برای واردکنندگان و صادر کنندگان برخوردار باشد؛ بنابراین، اینکه دامنه نوسان 
این بازار سه درصدی باشد و اگر فرض کنیم که برای مدت چند روز نوسان بازار افزایشی باشد، بی 
شک به ثبات نرخ که ناشی از رسیدن به یک کشف قیمت باشد، شباهت ندارد و حتی به نظر می رسد 

که هدف سیاست گذار ارزی نیز نباشد.
ســیدعلی افزود: پیش از ایجاد بازار ارز توافقی، به نظر می رسید برخی از صادرکنندگان ارز خود 
را با نرخ نیمایی به فروش نمی رســاندند؛ چراکه معتقد بودند ارز خود را با نرخی نزدیک به ۲۰ هزار 
تومان کمتر از بازار به اصطلاح بازار آزاد به فروش می رسانند؛ بنابراین، اگر در بازار آزاد نرخ ارز رشد 
چمشگیری را تجربه کند باید دید که نوسان نرخ آن در بازار ارز تجاری به چه صورتی خواهد بود و 

عرضه کننده در آن شرایط تا چه میزان تمایل به عرضه ارز خود خواهد داشت.
وی تصریح کرد: بنابراین پاســخ تمام این احتمالات و پرســش ها را باید با صبر و شکیبایی داد و 
منتظر ماند و دید که عملکرد و نحوه پیشرفت این بازار چه مسیری را طی می کند و به چه روشی به 

این سوالات پاسخ خواهد داد.
این کارشناس ارزی گفت: بی شک، در حال حاضر نیز این موضوع قابل مشاهده است که با راه اندازی 
و شروع به کار سامانه ارز تجاری و بازار ارز توافقی، سرعت ثبت سفارش نیز افزایش یافته است؛ چراکه 
یک سیستم جدید ایجاد شده که واردکننده و صادرکننده از طریق این سیستم، طرفین معاملاتی خود 
را پیدا می کنند و مانند گذشته نیست که از طریق روابط با صراف بتوانند طرفین معاملاتی خود را بیابند.

ســیدعلی در پایان با تاکید بر مطلوب بودن راه اندازی بازار ارز تجاری گفت: همچنین قدم رو به 
جلوی ایجاد این بازار را قطعا می توان در کاهش توزیع رانت ارزی در آینده مشاهده کرد؛ چراکه در 
این بازار اظهار واقعی صورت می گیرد و دسترسی غیر واقعی به رانت ارزی بی شک کمتر از گذشته 
خواهد بود. به عبارتی، اقدام سیاست گذار برای حرکت به سمت ایجاد یک بازار واقعی ارزی را می تواند 

یک حرکت روبه جلو در جهت کاهش توزیع رانت ارزیابی کرد.
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کشاورزی 

لبخند بازار های جهانی به مرکبات مازندران
      آبان ماه سال گذشته بود که اولین محموله مرکبات استان با کشتی از طریق بندر امیرآباد به روسیه، همسایه شمالی ایران، صادر شد. هر چند 

همچنان بخش زیادی از تولید سالانه محصولات کشاورزی استان مازندران که حدود ۷ میلیون و 5۰۰هزار تن است به دلیل نداشتن پایانه صادراتی 
محصول کشاورزی امکان صادرات نداشته، اما اکنون با حمایت دولت، باغداران و مسئولان این استان بیش از پیش امیدوار به حضور در بازار های 

جهانی شده اند.

در کنار تازه خوری 
برای تعادل بازار 

پایان سال بیش از 
۱5۰هزار تن مرکبات 
در انبارهای استان با 
رعایت اصول مناسب 

ذخیره سازی شده 
است.

   تنظیم بازار روغن، منوط به تسریع 
واردات روغن خام است

عضو هیئت مدیره انجمن صنفی صنایع روغن 
نباتی گفت: باوجود افزایش قیمت روغن خوراکی 
مصرف خانوار ۱۵ درصد و روغن صنف و صنعت 
۲۱ درصد، کمبود روغن خام مصرفی کارخانه ها 

مانع تولید تنظیم بازار شده است.
 محمد مختاریانی عضو هیئت مدیره انجمن 
صنفی صنایع روغن نباتــی گفت: واردات روغن 
خام در مقایسه با مدت مشابه سال قبل ۳۲ درصد 
کاهش داشته است و کارخانه ها برای تولید روغن 

خوراکی با کمبود مواد اولیه مواجه هستند.
مختاریانــی ادامه داد: باوجــود اینکه قیمت 
روغن خوراکی مصرف خانوار ۱۵ درصد و روغن 
صنف و صنعت ۲۱ درصــد افزایش پیدا کرده و 
انگیزه برای تولید افزایش یافته، کمبود روغن خام 
مصرفی کارخانه هــا، مانع تولید مکفی و تنظیم 

بازار شده است.
وی افزود: البته ظرف یک هفته، شرایط فعلی 
که حاکی از کمبود در بازار است با افزایش تولید 
کارخانجــات بهبود می یابد اما برای تأمین کامل 
نیاز بازار، باید دبه سرعت ثبت سفارش و واردات 
روغن خام انجام شود و به همین علت دستگاه های 
مسئول به ویژه وزارت جهاد کشاورزی باید اقدامات 

خود را تسریع کنند.
گفتنی است که مشــاهدات حاکی از کمبود 
روغن خوراکی در فروشگاه ها است و شرکت های 
مختلف، این محصول را به میزان کافی در اختیار 

فروشندگان قرار نمی دهند. 

 توسعه کشت های گلخانه ای آبی بر 
آتش خشکسالی در کهگیلویه وبویراحمد

خشکسالی های پیاپی و تغییرات آب و هوایی از 
چالش هایی است که سالهاست گریبان کشاورزی 
کهگیلویه و بویراحمد را گرفته و همین امر توسعه 
کشــت های گلخانه ای در اســتان را نمایان تر 

کرده است.
 توســعه کشــت های گلخانه ای با توجه به 
مزایایی که کارشناسان برای آن مطرح می کنند، 
می تواند تضمین کننده جهش تولید،افزایش درآمد 
بهره برداران و خلق فرصت های شغلی زیادی در 
استان کهگیلویه و بویراحمد باشد اما بهره برداران 
نیاز به ســرمایه گذاری های زیاد را از معایب این 
نوع کشت می دانند مساله ای که حمایت جدی 

تر دولت را می طلبد.
آنچنانکه کارشناسان حوزه کشاورزی کهگیلویه 
وبویراحمد می گویند:افزایش چشمگیر تولید در 
واحد سطح از مهمترین مزایای کشت های گلخانه 
ای است به عنوان مثال در فضای باز در هر هکتار 
گوجه فرنگی حدود ۵۰ تن محصول تولید می شود 
در حالی در هر هکتار کشــت گلخانه ای ۱۰۰ تا 

۲۰۰تن محصول برداشت می شود.
در شرایطی که خشکسالی های پیاپی دهه اخیر 
نیاز به مدیریت آب را بیشتر کرده کشت گلخانه 
ای راهکاری گرهگشا برای تحقق این مهم است 
و آن طور که کشــاورزان حوزه کشاورزی تاکید 
می کنند: در فضای باز برای تولید یک کیلو گرم 
گوجه فرنگی حدود ۳۰۰ لیتر آب مورد نیاز است 
در حالی در محیط کنترل شده، این میزان به ۴۰ 
لیتر و حتی در روش های جدیدتر هیدرولیکی به 

۲۰ لیتر کاهش می یابد.
برداشــت دائمی محصول در طول سال، عدم 
وابستگی تولید محصول با فصل و امکان تطبیق 
زمان تولید با تقاضای بازار از دیگر مزایای کشت 

گلخانه ای است.
صاحب نظران حوزه کشاورزی همچنین افزایش 
شمار اشــتغال در واحد سطح را از دیگر مزایای 
کشــت گلخانه ای مطرح می کنند: اعتقاد دارند 
هر هکتار کشت گلخانه ای ۱۰ نفر اشتغال پایدار 
ایجاد می کند در حالی که در فضای باز برای هر 
فرصت شغلی حداقل سه هکتار زمین نیاز است.

همه این عوامــل در کنار تغییرات دمایی که 
منجر به خســارت های ناشی از سرمازدگی می 
شود ضرورت توسعه کشــت های گلخانه ای را 

اجتناب ناپذیر کرده است.
استاندار کهگیلویه و بویراحمد اظهار کرد:کشت 
محصولات گلخانه ای در اســتان بسیار کمتر از 
ظزفیت هاســت و ضرورت دارد برای توسعه این 
شیوه تولید اقتصادی و با صرفه چاره اندیشی شود.

یدالله رحمانی با اشاره به اینکه کمبود سرمایه 
اولیه برای احداث گلخانه های جدید از چالش های 
پیش روی سرمایه گذاران این حوزه در کهگیلویه 
وبویراحمد تاکید کرد: رفع موانع کشت گلخانه ای 

در دستور کار دولت چهاردهم قرار دارد.
وی با یادآوری مزایای کشت های گلخانه ای 
در مدیریت مصرف آب،اشتغال بیشتر و تولیدات 
با کیفیت بر ۲ برابر شــدن مساحت گلخانه های 
استان تاکید کرد.استاندار کهگیلویه و بویراحمد 
تاکید کرد: احداث ۱۳۷ هکتار زیرساخت گلخانه 
ای در اســتان هدف گذاری شده است.رحمانی 
افزود: براساس برنامه ریزی صورت گرفته تا سال 
آینده ۴۰ هکتار از این زیرساخت ها احداث و بهره 

برداری می شود.
وی با اشاره به دیدار خود با وزیر جهاد کشاورزی 
ابرازامیدواری کرد: تلاش های مســوولان محلی 
برای تامین ســرمایه مورد نیاز هدفگذاری های 

انجام شده در استان ثمربخش شود.
مدیر امور باغبانی ســازمان جهاد کشاورزی 
کهگیلویــه و بویراحمد گفت: اکنون ۹۳ گلخانه 
به مســاحت ۳۶ هکتار در استان در حال تولید 
محصول هستند.اکبر محمدی افزود: در حال حاضر 
۳۳گلخانه تولید گل رز، ۵۵ گلخانه تولید سبزی 
و صیفی و پنج گلخانه تولید گل های آپارتمانی 

در کهگیلویه وبویراحمد فعالیت تولیدی دارند.

کمبود آب تامین 
پایدار غذا را در 
 مقیاس جهانی
تهدید می کند

وزیر جهاد کشاورزی گفت: کمبود منابع آب و افت کمی و کیفی خاک، تامین پایدار مواد غذایی را در مقیاس منطقه ای و جهانی تهدید می کند.
به گزارش از وزارت جهاد کشاورزی، »غلامرضا نوری قزلجه« امروز جمعه - ۲۱ دی - در همایش فعالان اقتصادی و تجاری ایران و ترکیه در بخش کشاورزی، اظهارداشت: دو کشور 

همسایه دارای اشتراکات متعدد فرهنگی و اجتماعی هستند و توسعه همکاری در حوزه کشاورزی ضروری است.
وزیر جهاد کشــاورزی افزود: افزایش تجارت دوجانبه کشــاورزی میان ایران و ترکیه به ۵ میلیارد دلار در افق ۵ ســاله، همکاری در حوزه آموزشــی و عملیاتی در زمینه های مختلف 
کشاورزی، همکاری دو کشور در سرمایه گذاری مشترک یا مستقل در استفاده از آب و خاک و انتقال فناوری و دیگر حوزه های کشاورزی، از جمله همکاری های ایران و ترکیه خواهد بود.

وی با بیان این که کمبود منابع آب و افت کمی و کیفی خاک، مواد غذایی را در مقیاس منطقه ای و جهانی تهدید می کند، گفت: امروزه شرایط غزه و امنیت غذایی آنها دل هر انسان 
را به درد میآورد.نوری قزلجه تصریح کرد: ایران با تکیه بر سند دانش بنیان امنیت غذایی جهش سرمایه گذاری در کشاورزی و غذا، ارتقا در ضریب نفوذ فعالیت تولیدی، ارتقای سلامت غذا 

و استاندارد ملی و تطبیق با استاندارد بین المللی را در اولویت سیاست های کاری خود قرار داده است.

توســعه روابط تجاری و  افزایش ارزآوری از محل صادرات کالاهای 
غیرنفتی از مهم ترین برنامه های دولت چهاردهم است. برنامه ای که در 
مازندران به عنوان قطب تولید مرکبات کشور تلاش می شود با بهره مندی 
از ظرفیت تولید سالانه ۳میلیون تنی مرکبات و قرار گرفتن در مسیر 

صادراتی عملیاتی شود.
 موضوعی که معاون اول رئیس جمهوری هم بر آن تأکید و بیان کرد: 
اکنون وقت آن است که جهش صادرات را به صورت واقعی دنبال کنیم. 
صادرات غیرنفتی برای دولت بسیار مهم است به همین خاطر در تلاشیم 
با برقراری روابط رســمی با سازوکارهای بین المللی و منطقه ای زمینه 
صادرات را در هر استان بسته به تولیدات و محصولات خاص آن فراهم 
کنیم.  محمدرضا عارف از نهایی شدن »قرارداد تجارت آزاد« در آینده 
نزدیک خبر داد و گفت: این قرارداد، شرایط مناسبی فراهم می کند تا 
بتوانیم به صورت جدی تر به حوزه صادرات بپردازیم و در زمینه تجارت 

خارجی وضعیت بهتری نسبت به گذشته داشته باشیم.
»بابک مؤمنی«، رئیس سازمان جهاد کشاورزی مازندران هم با اعلام 
اینکه امسال اقبال خوبی در بازارهای جهانی برای مرکبات استان وجود 
دارد، به »ایران« گفت: در حال حاضر از آغاز زمان برداشــت مرکبات 

)اول مهر( تا کنون )۱۵ دی ماه( بیش از ۸۰ درصد از مرکبات استان 
برداشــت شده است. طی این مدت صادرات مرکبات از ۱۷۰ هزار تن 

فراتر رفته و شاهد رشد  ۱۲۰ درصدی آن بوده ایم.
وی با بیان اینکه میزان تولید تاکنون ۲ میلیون و ۹۰۰ هزار تن بوده، 
اظهار کرد: پیش بینی می شود میزان برداشت پرتقال تامسون حدود ۵ 
درصد کاهش داشته باشد ولی خوشبختانه نارنگی های پیش رس سال 
پربار و مناسبی داشته است. البته در هفته های اخیر به علت همزمانی 
با پایان سال میلادی روند صادرات مرکبات در استان کند شده بود اما 
این روند به حالت عادی بازمی گردد و پیش بینی می شود میزان صادرات 

همچنان افزایش داشته باشد.
این مقام مسئول راه اندازی و توسعه صنعت کشتیرانی در دریای خزر 
را راه حل اصلی رونق صادرات محصولات کشاورزی دانست و گفت: در 
حال حاضر روسیه یکی از مهم ترین بازارهای هدف و واردکننده عمده 
مرکبات استان است، اما متأسفانه به دلیل هزینه های بالای حمل ونقل 
دریایی و نبود زیرساخت های مناسب در بنادر، قیمت تمام شده محصول 
برای ما بالاتر از حد معمول است. به همین خاطر اگر خطوط حمل ونقل 
دریایی مستقیم و ارزان تر ایجاد شود، صادرات به روسیه برای ما بسیار 

پرسودتر خواهد بود. رئیس سازمان جهاد کشاورزی مازندران با تأکید بر تأمین نیاز 
بازار داخلی افزود: در کنار تازه خوری برای تعادل بازار پایان سال بیش از ۱۵۰هزار 
تن مرکبات در انبارهای اســتان با رعایت اصول مناســب ذخیره سازی شده است. 
البته این ذخیره سازی ادامه دارد و لازم است علاوه بر دقت باغداران به مسائل فنی، 
ســورتینگ داران نیز اصول انبارداری مناسب را رعایت کنند تا شاهد عرضه به موقع 

محصول باکیفیت در کشور باشیم.

  سبززدایی ممنوع
مؤمنی با بیان اینکه امســال بیش از ۹۷ درصد به مسأله زمان برداشت مناسب 
توجه داشته اند، گفت: همین موضوع سبب استقبال دیگر کشورها از محصول شده 
در حالی که در برخی سال ها سبززدایی ضربه سنگینی به بازار مرکبات استان وارد 
کرده اســت. البته جهاد کشــاورزی در این زمینه با برگزاری کلاس های توجیهی 
باغداران را با آسیب های این اقدام آشنا کرد، اما در برخی موارد شاهد سبززدایی و 
رنگ افزایی به خصوص در پرتقال تامسون از سوی سورتینگ داران بوده ایم. بر همین 
اســاس امسال سازمان جهاد کشاورزی با هماهنگی استانداری با محوریت دانشگاه 
علوم پزشکی ضوابطی را برای تولید و عرضه مرکبات در نظر گرفت که بر اساس آن 
رنگ آمیزی مرکبات در سورتینگ ها ممنوع و در صورت هرگونه گزارش سبززدایی 

با متخلفان برخورد خواهد شد.
 وی خاطرنشان کرد: البته این قدم اول برای توسعه صادرات است و باغداران و 
مسئولان این حوزه توجه داشته باشند صادرات استانداردهایی مانند بسته بندی های 
مدرن، اســتفاده مناسب از سموم و... می خواهد که بعضی از باغداران ما هنوز با آن 
آشنا نیستند. در این زمینه جهاد کشاورزی تلاش کرده آموزش هایی را برای باغداران 
و صادرکنندگان برگزار کند اما برای رسیدن به نتیجه نهایی لازم است یارانه ای برای 
تهیه تجهیزات بســته بندی در اختیار صادرکنندگان قرار گیرد تا محصولات ما در 

بازارهای جهانی موفق تر ظاهر شوند.

  توسعه صادرات مرکبات از برنامه های جدی استان
»رضا گنجی«، سرپرست معاونت اقتصادی استانداری مازندران هم پیگیری برای 
توسعه صادرات مرکبات را از برنامه های جدی استان عنوان و اظهار کرد:  از آنجایی 
که به عنوان اســتان نخســت تولید مرکبات کشور، ظرفیت مناسبی برای صادرات 
داریم در تلاشیم تا  بتوانیم با حمایت از باغداران به هدف موردنظر دولت مبنی بر 

رشد صادرات کالاهای غیرنفتی برسیم.
وی با اشــاره به اجرای طرح های مختلف ادامه داد:  موضوع نبود پایانه صادراتی 
در سال های گذشته مشکلات زیادی را برای فعالان این حوزه ایجاد کرده بود اما در 
حال حاضر با راه اندازی پایانه صادراتی روماک در شهرستان جویبار بخش مهمی از 
زیرســاخت های صادرات مرکبات در استان ایجاد شده است. البته همچنان توسعه 

این مجموعه ادامه دارد.
سرپرست معاونت اقتصادی استانداری مازندران خاطرنشان کرد: در دیدار سفیر 
ازبکســتان از این مجموعه بر همکاری بیشتر دو کشور و استفاده از ظرفیت استان 
در بخش مرکبات و ماشــین آلات کشاورزی اســتان تأکید و قرار شد برای افزایش 
مبادلات در آینده نزدیک اتاق بازرگانی مازندران در کشــور ازبکستان ظرفیت های 

تولیدی مرکبات و ماشین آلات کشاورزی استان را به نمایش بگذارد.
 این مقام مسئول همچنین از افزایش صادرات مرکبات در ۹ ماهه نخست امسال 
در مقایســه با مدت مشابه ســال گذشته خبر داد و گفت: در این بازه زمانی میزان 
صادرات مرکبات از گمرکات اســتان حدود ۲۱ هزار تن به ارزش ۷ میلیون و ۵۵۱ 
هزار دلار بوده اســت. همچنین در این مدت ۱۱هزار و ۳۰۰ تن کیوی به ارزش ۶ 
میلیون و ۶۳۳ هزار دلار به خارج از کشور صادر شده که در مقایسه با مدت مشابه 
سال گذشته از لحاظ وزنی ۳۸ درصد و از لحاظ ارزشی ۴۰ درصد رشد داشته است.

گنجی کشورهای عراق، روسیه، هند، ازبکستان، قزاقستان، ترکمنستان و افغانستان 
را مهم ترین مقصد مرکبات استان دانست و اظهار کرد: یکی از مشکلات مهم صادرات 
مرکبات جلوگیری از صادرات از طریق گمرکات آستارا بود که امسال برای حل آن 

بخشی از صادرات مرکبات و کیوی از مبادی غیر از گمرکات انجام شد.

 مدیرعامل آب منطقه ای همدان با بیان اینکه میانگین افت سطح آب های زیرزمینی 
در استان طی سال گذشته ۲ متر ثبت شد، گفت: بیشترین میزان افت با ۴.۵ متر مربوط 

به شهرستان تویسرکان بوده است.
رضا اخلاص مند اظهار کرد: سال گذشته در دشت های بهار شاهد افت ۲.۷ متری، در 
کبودرآهنگ کاهش ۲ متری، در تویسرکان ۴.۵ متری، در ملایر ۲.۳ متری و در اسدآباد 

شاهد کاهش یک متری افت آب زیرزمینی بودیم.
وی با اشاره به اینکه هفت محدوده مطالعاتی منابع آب در استان داریم، افزود: از این 
تعداد چهار محدوده ممنوعه بحرانی و سه منطقه ممنوعه است که هر سال شاهد افت 

منابع آب زیرزمینی در این مناطق هستیم.
مدیرعامل آب منطقه ای همدان با یادآوری اینکه در حال حاضر ۵۲ درصد سدهای 
استان پر شده است و لازم است که برای اطمینان از تامین آب شرب شهروندان ۹۰ درصد 
پرشــدگی سد داشته باشیم تاکید کرد: اولویت آب سد اکباتان برای مصرف آشامیدنی 

شهروندان همدانی است.
اخلاص مند بیان کرد: اگر هر سال بارندگی خوبی داشته باشیم و الوند پربرف باشد، 
سال آبی خوبی خواهیم داشت و سفره های زیر زمینی تخلیه نمی شود اما اگر کاهش 

بارندگی داشته باشیم ، به شدت در منابع آب زیرزمینی اثر می گذارد.
وی با اشاره به اینکه بخش کشاورزی بیشترین مصرف کننده آب در استان است، هر 
گونه تخصیص جدید آب به کشاورزی را ممنوع دانست و تاکید کرد: باید از کشت باز 
در کشاورزی خودداری و به کشت گلخانه ای که تا ۱۰ برابر بهره وری دارد، روی آورد.

مدیرعامل آب منطقه ای همدان ایجاد گلخانه را در زمین های آبی ممکن دانست 
و تاکید کرد: هرگونه تاسیس گلخانه در دیمزارها به منابع آبی آسیب وارد می کند.

اخلاص مند با بیان اینکه برای جلوگیری از لطمات جدی به منابع آب باید از کشت 
دوم در کشــاورزی خودداری شود، تصریح کرد: کشت جالیزی هندوانه ، خربزه و حتی 

سیب زمینی باید در استان ممنوع و از صادرات آب مجازی از استان جلوگیری شود.
وی خواستار ترویج کاشت محصولات و گیاهان کم آب بر مانند زعفران، پسته و دانه 

روغنی در سطح مزارع استان همدان شد.
مدیرعامل آب منطقه ای همدان خاطرنشان کرد: میلیون ها سال طول کشیده است 
تا منابع و ســفره های آب زیرزمینی پر شــده است اما با روند مصرف کنونی دچار افت 

سطح آب در مخازن آبی در زمین هستیم.

 کاهش 35 درصدی بارش در همدان
وی یادآور شد: در سال آبی امسال ۷۶ میلیمتر بارش در استان همدان به ثبت رسیده 

که نسبت به میانگین بلندمدت ۳۵ درصد کاهش بارندگی داشته ایم.
اخلاص مند با بیان اینکه بهره برداری بی رویه آب از منابع در استان موجب پرشدن 

خلل و فرج داخل زمین شده است، اظهار کرد: بر همین اساس در برخی زمین ها هنگام 
بارندگی شاهد تجمع آب روی زمین هستیم که نمی تواند به داخل زمین فرو رود که در 

نهایت باید این آبها را از طریق تغذیه مصنوعی به زمین تزریق کرد.
وی با اشــاره به اینکه ۸۲ درصد آب مصرفی از منابع زیرزمینی و ۱۸ درصد آن از 
منابع سطحی است، اضافه کرد: حدود ۹۰ درصد مصرف آب در بخش کشاورزی ، ۷.۵ 

درصد در بخش آب شرب و ۲.۵ درصد در بخش خدمات است.
مدیرعامل آب منطقه ای درباره وضعیت منابع آبی اســتان نیز گفت: کل منابع آب 
زیرزمینی استان ۲ هزار و ۱۲۷ میلیون متر مکعب و کل منابع آب سطحی استان ۴۴۱ 
میلیون متر مکعب اســت که در مجموع کل منابع آبی ســطحی و زیرزمینی ۲ هزار و 
۵۶۸ میلیون متر مکعب است.وی ادامه داد: مصرف منابع آب در استان به میزان ۲ هزار 
و ۱۰۱ میلیون متر مکعب شامل آب سطحی ۳۸۸ میلیون متر مکعب و آب زیرزمینی 
یک هزار و ۷۱۳ میلیون متر مکعب است که ۸۲ درصد مصرف از منابع زیرزمینی و ۱۸ 

درصد مصرف از آبهای سطحی تامین می شود
اخلاص مند افزود: برای تامین آب آشامیدنی مورد نیاز شهر همدان حدود یک هزار 
و ۱۰۰ لیتر در ثانیه از آب تالوار ، ۳۵۰ لیتر در ثانیه از سد اکباتان ، ۲۰۰ لیتر در ثانیه 

از رودخانه های همجوار و بقیه از منابع آب زیرزمینی و سد آبشینه تامین می شود.
وی درباره تامین آب از منابع ســد تالوار خاطرنشــان کرد: آبرسانی از سد تالوار به 
همدان با ۱۵۸ کیلومتر خط انتقال ایجاد شد که ظرفیت ارائه یک هزار و ۸۰۰ لیتر در 

ثانیه آب را دارد.

 نصب دستگاه ازن زنی کام مردم همدان را شیرین می کند
مدیرعامل آب منطقه ای همدان درباره افزایش کیفیت آب همدان و نصب دستگاه 
ازن زنی برای آب تالوار افزود: مناقصه نصب دستگاه ازن زنی برای آب تالوار برگزار شده 
و شرکت داخلی ذیصلاح انتخاب شده است که با تامین اعتبار، این دستگاه نصب و کام 

مردم شیرین می شود.
وی با اشاره به فعالیت گسترده در مجموعه تصفیه خان شیخی جان تاکید کرد: روز 

به روز تلاش داریم آب باکیفیتی تحول مردم بدهیم.
اخلاص مند گفت: طرح آبرسانی به شهرستان ملایر از سد کلان ۹۸ درصد پیشرفت 

فیزیکی دارد و امسال ۲ تصفیه خانه در شهرستان تویسرکان احداث می شود.
طرح آبرســانی به شهرستان ملایر از ســد کلان ۹۸ درصد پیشرفت فیزیکی دارد 
و امســال ۲ تصفیه خانه در شهرســتان تویســرکان احداث می شــود.وی با اشاره به 
اینکه تعداد چاههای مجاز در اســتان همدان ۱۵ هزار حلقه اســت ، افزود: در اســتان 
 همدان ۶ هزار و ۹۹۰ حلقه چاه مجهز به کنتور شــده اســت که ۴۶ درصد چاههای

 مجاز را تشکیل می دهد.
مدیرعامل آب منطقه ای همدان با اشــاره به ضرورت مدیریت برداشت آب از منابع 
زیرزمینی گفت: پروانه بهره برداری از چاههای آب به کشــاورزان داده شــده که حجم 

برداشت در آن مشخص است.
وی تصریح کرد: جهاد کشاورزی و دیگر دستگاههای اجرایی استان باید از ارائه خدمات 

به دارندگان چاههای غیرمجاز خودداری کنند.
اخلاص مند درباره نحوه برخورد با چاههای بدون کنتور گفت: در مرحله اول برق این 

چاهها قطع و در مرحله بعد از ارائه سوخت به آنها خودداری می شود.

 تکرار اضافه برداشت از چاه آب موجب لغو پروانه بهره برداری می شود
وی در خصوص اضافه برداشت از چاه های آب افزود: اضافه برداشت را فقط یک بار 
جریمه می کنیم و باید خسارت بدهند و در صورت تکرار اخطار صادر شده، پروانه بهره 

برداری برای یکسال لغو می شود و نباید کشت انجام شود.
مدیرعامل آب منطقه ای همدان اضافه کرد: طی یکســال گذشــته، ۹۰ حلقه چاه 
کشــاورزی اضافه برداشــت آب داشته اند که ضمن اخطار و قطع برق ، از صاحبان آنها 

تعهد گرفته شده است.
وی هشدار داد: تاکنون از بهره برداری غیرمجاز هفت هزار و ۲۸۹ حلقه چاه در استان 

همدان جلوگیری و آن چاهها پر شده است.
تاکنون از بهره برداری غیرمجاز هفت هزار و ۲۸۹ حلقه چاه در استان همدان جلوگیری 
و آن چاهها پر شده است.اخلاص مند با اشاره به محدودیت منابع آب زیرزمینی در استان 
درباره شبهه پرداخت پول برای برداشت بیشتر آب از چاهها گفت: این مساله صحت ندارد 
بلکه مبلغی برای حق نظارت به خزانه واریز می شود و آب منطقه ای در آن دخالتی ندارد.

وی درباره امکان بارورسازی ابرها برای بارش بیشتر گفت: این روش ۱۰ درصد می 
تواند موثر باشــد.مدیرعامل آب منطقه ای اســتان همدان، شماره تلفن ۳۱۵۱ را برای 
اطلاع از فعالیت چاههای غیرمجاز که موجب تضییع حقوق عموم می شود، اعلام کرد.

میانگین افت سطح آب های زیرزمینی در استان همدان به 2 متر رسید

ایران ششمین تولیدکننده قارچ در جهان/ ثبات قیمت طی یک سال اخیر
تهران- ایرنــا- رئیس انجمن پرورش دهندگان قارچ بــا بیان اینکه ایران رتبه 
ششمین تولیدکننده قارچ در جهان را داراست، گفت: طی یکسال اخیر قیمت قارچ 
در بازار تغییری نداشــته و دارای ثبات است.به گزارش از انجمن پرورش دهندگان 
قارچ، »مهدی رجبی« افزود: اکنون قیمت هر کیلوگرم قارچ ســر مزرعه بســته به 
کیفیــت ۹۵ تا ۱۱۰ هزار تومان و نرخ آن برای مصرف کنندگان بین ۱۲۵ تا ۱۳۵ 
هزار تومان است.رئیس انجمن پرورش دهندگان قارچ پیش بینی کرد: به دلیل ثبات 
عرضه و تقاضا، قیمت قارچ تا پایان ســال تغییری نخواهد داشت.وی اظهار داشت: 

برآوردها حاکی از آن اســت که تولید قارچ تا پایان ســال به ۲۲۰ هزار تن برســد.
رجبــی از توزیع روزانه ۴۰ تا ۵۰ تن قارچ در تهران خبر داد و گفت: اکنون عرضه 
و تقاضا در بازار قارچ همخوانی دارد که براین اساس مشکلی در توزیع وجود ندارد.

 صادرات سالانه ۸ هزار تن قارچ به کشورهای هدف
رئیس انجمن پرورش دهندگان قارچ افزود: طبق آمارها امســال هشت  هزار تن 
قارچ به بازارهای هدف صادر می شود که این صادرات به کشورهای حاشیه خلیج 

فارس از جمله امارات، عمان، کویت و عراق است.

 25۰۰ واحد تولیدی قارچ در کشور فعال است
واحــد   ۵۰۰ و  هــزار   ۲ حاضــر  حــال  در  داشــت:  اظهــار  رجبــی 
 تولیــدی قــارچ در کشــور فعال اســت که محصولاتشــان بــه بــازار داخلی و

 صادراتی عرضه می شود.
وی با بیان اینکه انجمن قارچ ۶۲ عضو فعال و واجد شرایط حق رای طبق قوانین 
اساســنامه دارد، گفت: ۱۸ دی ماه مجمــع انتخابات هیات مدیره و بازرس انجمن 
صنفی پرورش دهندگان قارچ کشــور با حضور اعضای فعال تشکیل شد که هفت 

نفر انتخاب شدند.

ایران ششمین تولیدکننده قارچ در جهان
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  وزارت نیرو هدف گذاری کرده که ظرفیت تولید انرژی بادی را به ۸۰۰۰ مگاوات برساند. این هدف بخشی از برنامه کلی برای دستیابی به 3۰ 
هزار مگاوات انرژی های تجدیدپذیر )خورشیدی و بادی( در کشور است. پروژه هایی مانند نیروگاه میل نادر می تواند آغازگر حرکت جدی به 

سمت استفاده از این پتانسیل عظیم باشد.

ایران اکنون توانایی تولید 
داخلی توربین های بادی را 
دارد. این دستاورد، علاوه 

بر کاهش هزینه های ارزی، 
امکان انتقال دانش فنی به 

نسل های آینده و توسعه 
پایدار را فراهم می کند.

انرژی 

 بیــش از ۶ میلیارد مترمکعب گاز در 
پالایشگاه اول پارس جنوبی تولید شد

دیر پالایشــگاه اول مجتمع گاز پارس جنوبی 
گفت: شش میلیارد و ۷۵۱ میلیون مترمکعب گاز 
در ۹ ماه سال جاری در این پالایشگاه تولید و به 
پایداری تامین انرژی مورد نیاز کشور کمک شد.

علــی احمدی، روز یکشــنبه در گفت وگو با 
خبرنگاران افزود: امسال تاکنون با تلاش، نوآوری 
و استفاده از تجهیزات داخلی ۲۲۷ هزار لیتر ماده 
بودار کننده در پالایشگاه اول پارس جنوبی تولید 
شد.وی یادآور شد: گاز طبیعی در شرایط استاندارد 
فاقد بو و رنگ است است؛ از این رو در صورت نشت 
خطر زیادی به دنبال خواهد داشت اما با تزریق این 
ماده به جریان گاز طبیعی می توان از آن به منظور 

ماده ای هشدار دهنده استفاده کرد.
احمدی تصریح کــرد: در این بازه زمانی پنج 
میلیون بشکه میعانات گازی، ۲۵ هزار تن گوگرد 
مایع و ۲۲ هزار تن گوگرد جامد تولید شده است.

مدیرعامل شرکت انتقال گاز ایران : روز گذشته 
۸۷۲ میلیون مترمکعب گاز تولید و انتقال داده شد

رکــورد تولید گاز در دولــت چهاردهم ۴ بار 
شکسته شدرئیس تعمیرات پالایشگاه اول پارس 
جنوبــی نیز گفت: بــا اســتفاده از دانش بومی 
متخصصان پالایشــگاه اول پارس جنوبی از هدر 
رفتن بیش از ۲۷.۵ میلیون متر مکعب گاز معادل 
مصرف یک روز شــهری بــه جمعیت ۲ میلیون 
نفر جلوگیری شــد.اکبر غلامی افزود: با همت و 
تــلاش کارکنان واحدهای تعمیرات ابزار دقیق و 
بهره برداری در بازه زمانی ۴۸ ساعت کار گروهی 
بی وقفه و مطالعه مدارک فنی مشکل به وجود آمده 
در بخش پیکربندی، سیســتم را به صورت دقیق 
شناسایی و با تمهیدات لازم با حداکثر بهره گیری از 
ظرفیت ها تولید را در شرایط مناسب حفظ کردند.

 کســب رتبه برتر مخابــرات منطقه 
  FTTH گلستان در زمان رفع خرابی سرویس

بر اســاس ارزیابی های انجام شــده مخابرات 
منطقه گلســتان رتبه برتر در زمان رفع خرابی  

سرویس  FTTH  را کسب کرد.
مومنی خبرنگار گلســتان ؛ به  گزارش روابط 
عمومی مخابرات منطقه گلستان دکتر غلامعلی 
شــهمرادی ضمن اعلام این خبر گفت: کاهش 
زمان رفع خرابی ســرویس های واگذار شــده به 
مردم از جمله اقداماتی است که مستمرا در راستای 
آن برنامه ریزی شــده و تحقق آن مستلزم تلاش 
بسیار است.مدیر مخابرات منطقه گلستان با اشاره 
به کســب رتبه برتر در شاخص زمان رفع خرابی 
سرویس    FTTH  بین مناطق مخابراتی کشور در 
آذر ماه ، آنرا حاصل برنامه ریزی های انجام شده 
در حوزه خدمات پس از فروش دانســت و تلاش 
های انجام شده را قابل تقدیر عنوان کرد.وی افزود: 
پشتیبانی و ارائه خدمات پس از فروش مناسب ،  
فرصتی ارزشمند برای نگهداشت مشتری است که 

به نحو بسیار مطلوب باید انجام شود.

  توزیع ۱4 میلیون لیتر نفت سفید در 
روستاهای کرمانشاه

مدیرعامل شــرکت پخش فراوردهای نفتی 
استان کرمانشاه گفت: از ابتدای سال تاکنون ۱۴ 
میلیون لیتر نفت سفید میان مصرف کنندگان 
روســتایی اســتان توزیع شده اســت. پیمان 
بهرامی ، اظهار کرد: نفت ســفید روستاییان در 
استان تأمین شده و مشکل و کمبودی در این 
زمینه وجود ندارد.وی افزود: توزیع نفت سفید 
میان خانوارهای روستایی که فاقد گاز طبیعی 
هستند، در حال انجام است.مدیرعامل شرکت 
پخش فرآورده های نفتی استان کرمانشاه، گفت: 
۲۲ هزار خانوار در مناطق روســتایی ســطح 
استان ساکن هستند و از طریق ۴۳۵ فروشنده 
روستایی نزدیک به ۱۴ میلیون لیتر نفت سفید 
در سال ۱۴۰۳ بین مصرف کنندگان روستایی 
توزیع شــده اســت.بهرامی اضافه کرد: قیمت 
هر لیتر نفت ســفید ۴۲۴ هــزار تومان و چهار 
ریال اســت. وی عنوان کرد: میزان نفت سفید 
اختصاص یافته بر اساس بعد خانوار و نوع اقلیم 
محل سکونت است که البته در مواقع ضروری 
۲۰ درصد مازاد به سهمیه نیز به خانوارها تعلق 
فراورده های  پخش  شرکت  می گیرد.مدیرعامل 
نفتی اســتان کرمانشــاه گفت: کالابرگ جدید 
اعلام شــده، تا پایان بهمن ماه اعتبار دارد و از 
طریق کالابرگ در فواصل زمانی مشــخص به 
دست روستاییان رسیده است.بهرامی در پایان 
تصریح کرد: برای اقلیم یک که یک اقلیم خیلی 
سرد است برای یک ســال یک خانواده یک تا 
دو نفره ۱۳۰۰ لیتر، خانواده ســه تا چهار نفره 
۱۹۰۰ لیتــر، خانواده پنج تا ۶ نفره ۲۳۰۰ لیتر 
و برای خانوار هفت نفر به بالا ۲۵۰۰ لیتر نفت 

سفید در نظر گرفته شده است.

 ایران با توجه به موقعیت جغرافیایی خاص خود، یکی از کشــورهای دارای پتانســیل بالای تولید انرژی بادی در منطقه 
خاورمیانه و جهان است. مطالعات مختلف نشان می دهد که ظرفیت بالقوه انرژی بادی در کشور حدود ۳۰ هزار مگاوات است 
که این رقم، معادل بخش قابل توجهی از کل ظرفیت تولید برق ایران اســت. در حال حاضر، اما از این ظرفیت تنها بخش 

کوچکی مورد استفاده قرار گرفته است.
ایران دارای مناطق بادخیز متعددی است که شرایط ایده آلی برای تولید انرژی بادی دارند. از جمله این مناطق می توان به 
منطقه سیستان و بلوچستان اشاره کرد، این منطقه به دلیل وزش بادهای ۱۲۰ روزه سیستان، یکی از بهترین مناطق برای 

احداث نیروگاه های بادی در کشور است.
نیروگاه بادی میل نادر در استان سیستان و بلوچستان یکی از بزرگ ترین پروژه های انرژی بادی در کشور است که عملیات 
اجرایی آن به تازگی آغاز شده است. این پروژه با ظرفیت ۶۰۰ مگاوات و سرمایه گذاری بالغ بر ۴۴۷ میلیون یورو )۸۲۰۰ میلیارد 

تومان( طراحی شده و طی ۲۴ ماه به بهره برداری خواهد رسید.
بــه گفته عباس علی آبــادی - وزیر نیرو -  این نیروگاه یکی از پروژه های کلیدی در راســتای 
کاهش وابســتگی کشور به انرژی های فســیلی و دستیابی به تولید برق پایدار است. با اجرای این 
پروژه، علاوه بر تأمین انرژی پاک، گام مهمی در راستای کاهش آلایندگی هوا و مقابله با تغییرات 

اقلیمی برداشته خواهد شد.
وزیر نیرو در آیین آغاز عملیات اجرایی این پروژه اظهار کرد که بخش اعظم توجه در کشــور 
طی ســال های گذشته به انرژی های فسیلی معطوف بوده و اکنون با تغییر سیاست ها، انرژی های 
تجدیدپذیر در اولویت قرار گرفته است. او همچنین تأکید کرد که تغییرات اقلیمی، عمدتاً ناشی از 
مصرف بی رویه سوخت های فسیلی است و گسترش نیروگاه های خورشیدی و بادی می تواند نقشی 

کلیدی در کاهش این بحران ایفا کند.
علی آبادی اعلام کرد که وزارت نیرو برنامه ای توسعه ای برای احداث ۸۰۰۰ مگاوات توربین بادی 
در کشــور تدوین کرده اســت. این برنامه علاوه بر تأمین نیازهای داخلی، با بهره گیری از ظرفیت 

شرکت های داخلی، به تقویت صنعت ملی و افزایش اشتغال کمک خواهد کرد.
ایران اکنون توانایی تولید داخلی توربین های بادی را دارد. این دستاورد، علاوه بر کاهش هزینه های 

ارزی، امکان انتقال دانش فنی به نسل های آینده و توسعه پایدار را فراهم می کند.
نیروگاه بادی میل نادر، به عنوان یکی از مهم ترین پروژه های انرژی تجدیدپذیر کشور، گامی بزرگ 
در راستای کاهش وابستگی به سوخت های فسیلی و تأمین برق پایدار است. این پروژه نه تنها مزایای 
زیست محیطی، بلکه اثرات اقتصادی و اجتماعی گسترده ای به همراه دارد و نقشی کلیدی در توسعه 

پایدار مناطق چون سیستان و بلوچستان ایفا خواهد کرد.
علاوه بر این منطقه، در منطقه منجیل و رودبار نیز پتانسیل تولید انرژی بادی وجود دارد، شمال 
کشــور، به ویژه گیلان، به دلیل وجود بادهای قوی، اولین مکان احداث نیروگاه های بادی در ایران 

بوده و نیروگاه بادی منجیل یکی از نیروگاه های قدیمی و فعال در این منطقه است.
خراســان شــمالی و رضوی نیز در شمال شرق ایران نیز به دلیل بادهای پایدار، مستعد توسعه 
نیروگاه های بادی هستند. مناطقی مانند کردستان، آذربایجان و همدان نیز از دیگر نقاطی هستند 

که پتانسیل بالایی برای تولید انرژی بادی دارند.

 ظرفیت نصب شده انرژی بادی در ایران حدود 3۰۰ مگاوات است
در حال حاضر، ظرفیت نصب شده انرژی بادی در ایران حدود ۳۰۰ مگاوات است که نسبت به 
ظرفیت بالقوه کشــور بسیار پایین است. این نیروگاه ها عمدتاً در مناطق منجیل، رودبار، کهک قم 
و سیستان و بلوچستان واقع شده اند. با وجود پیشرفت های اخیر، این میزان هنوز نیازمند توسعه 

چشمگیری است.
به دلیل وابســتگی طولانی مدت به انرژی های فسیلی، سرمایه گذاری در انرژی های تجدیدپذیر 

کمتر مورد توجه بوده است.
همچنین نیاز به توســعه زیرســاخت های فنی، از جمله خطوط انتقال و فناوری های پیشرفته، 
یکی از چالش ها بوده و عدم وجود قوانین و سیاست های کافی برای تشویق سرمایه گذاران در این 

حوزه، روند توسعه را کند کرده است.
 ایران به عنوان کشــوری با پتانسیل بالای تولید انرژی های تجدیدپذیر، به ویژه انرژی بادی، در 
سال های اخیر برنامه های گسترده ای برای بهره برداری از این منابع آغاز کرده است. ظرفیت بالقوه 
تولید انرژی بادی در ایران ۳۰ هزار مگاوات برآورد شده که موقعیت جغرافیایی مناطق بادخیز، از 

جمله سیستان و بلوچستان، نقش مهمی در این پتانسیل دارد.

 استخراج کنندگان مجاز رمزارز به گفته مدیرعامل شرکت مدیریت تولید، انتقال 
و توزیع نیروی برق می توانند برق مورد نیاز خود را یا با کمک از انرژی تجدیدپذیر 

و یا خرید برق از تابلوی سبز بورس تامین کنند.
 شــبکه برق کشورمان چند ســالی است که با پدیده نوظهوری به نام استخراج 
رمزارز روبرو شــده است؛ استخراج کنندگان رمزارز برای این کار خود نیاز دارند از 

برق پایدار بهره گیرند.
با این وجود برق نسبتاً رایگان در کشور طمع عده ای برای سوء استفاده از این 
برق را بیشتر کرده است به طوری که با سود آورترشدن رمزارزها تعداد بیشتری از 

افراد به استفاده از برق غیرمجاز برای استخراج رمز ارز روی آورده اند.
گرچه صنعت برق هموراره بر برخورد جدی با این پدیده تاکید کرده است از طرف 
دیگر فعالان صنعت استخراج رمزارز معتقدند اگر زمینه برای فعالیت مجاز استخراج 
رمزارز فراهم شود کسانی که می خواهند از برق سواستفاده کنند کاهش خواهند 
یافت.در همین رابطه مصطفی رجبی مشهدی با اشاره به کشف بیش از ۲۳۴ هزار 
ماینر غیرمجاز با برآورد مصرف ۸۰۰ مگاوات برق در کشور گفت: این میزان، معادل 

برق مصرفی دو استان خراسان شمالی و جنوبی است.
وی در عین حال از فراهم شدن امکان استخراج قانونی رمزارز در کشور خبرداد 

و گفت: کســانی که می خواهند رمزارز استخراج کنند، باید مجوز لازم را از وزارت 
صمت اخذ کنند و ما براساس این مجوز، میزان برق مورد نیازآنها را تامین کنیم.

مدیرعامل توانیر افزود: آنچه قانونگذار در این زمینه تاکید بیشتری بر آن داشته، 
اســتفاده از برق تجدیدپذیر اســت، البته با توجه اینکه ماینرها ۲۴ ساعته مشغول 
کار هستند و پنل های خورشیدی در تمام ۲۴ ساعت شبانه روز قادر به تولید برق 
نیستند، صنعت برق در ساعاتی از شبانه روز که امکان استفاده از برق تجدیدپذیر 

وجود نداشته نباشد، برق مورد نیاز آنها را تامین خواهد کرد.
رجبی مشهدی خاطرنشان کرد: قیمت برق برای ماینینگ ۳۲۰۰ تومان به ازای 
هر کیلووات ســاعت است که این نرخ همان نرخ خرید برق از تولیدکنندگان برق 

تجدیدپذیر است.
وی گفت: اگر کسی اقدام به تولید برق تجدیدپذیر نکرد، می تواند از تابلوی سبز 

برق اقدام به خرید برق مورد نیاز خود کند.
مدیرعامل توانیر با اشــاره به اقدام های تنبیهی پیش بینی شده در قانون برای 
استخراج کنندگان غیرمجاز رمزارز، ادامه داد: در مرحله اول علاوه بر اخطار، معادل 
۱۰۰ برابر نرخ برق محلی که از آن برای استخراج رمزارز استفاده شده، جریمه در 
نظر گرفته شده است. ضمن آن که تجهیزات استخراج رمزارز نیز جمع آوری و در 
اختیار مقام قضایی قرار می گیرد تا امحا شود البته در نوبت دوم، اقدام به جمع آوری 

انشعاب مشترک متخلف هم خواهیم کرد.
رجبی مشهدی ضمن تشکر از همکاری هموطنان برای معرفی مراکز و افرادی 
که به طور غیرمجاز رمزارز اســتخراج می کنند، گفت: پرداخت یک میلیون تومان 
پاداش به ازای گزارش هر دستگاه ماینر غیرمجاز تا سقف ۵۰ میلیون تومان، درنظر 

گرفته شده است.

  ال پی جی به سبد سوخت خودروها اضافه می شود
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران با بیان اینکه بر اساس قانون برنامه هفتم توسعه، متنوع سازی سبد سوخت در دستور کار قرار گرفته است، گفت: در نظر داریم احداث جایگاه های ال پی جی را در نزدیکی پالایشگاه هایی که مازاد ال پی جی 

بر مصرف داخلی دارند، اجرایی کنیم تا بتوانیم ال پی جی را به سبد سوخت خودروها اضافه کنیم.
کرامت ویس کرمی با بیان اینکه میانگین تولید روزانه بنزین از ابتدای سال تاکنون ۱۰۵ میلیون لیتر و میانگین توزیع بنزین از ابتدای سال تاکنون روزانه ۱۲۴ میلیون لیتر بوده که نشان دهنده ناترازی در این بخش است، افزود: میانگین تولید نفت گاز از ابتدای 

سال تاکنون ۱۱۶میلیون لیتر بوده و مقدار مصرف نفت گاز چه نیروگاهی و چه غیر نیروگاهی ۱۱۹ میلیون لیتر بوده است.
ویس کرمی با بیان اینکه ناترازی بنزین و نفت گاز از طریق واردات جبران می شــود، اظهار کرد: روزانه حدود هشــت میلیون لیتر بنزین و کمتر از ۱۰ میلیون لیتر نفت گاز وارد می شــود، همچنین مصرف کل نفت گاز در ســال ۱۴۰۳ نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته هشت درصد و بنزین ۷.۴ درصد افزایش یافته است.
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی با بیان اینکه براساس قانون برنامه هفتم متنوع سازی سبد سوخت در دستور کار قرار گرفته است، خاطرنشان کرد: از ابتدای سال تاکنون روزانه هفت هزار و ۳۰۰ تن ال پی جی در کشور تولید و ۲ هزار و ۹۰۰ تن 

ال پی جی توزیع شده است. این مقدار توزیع داخلی ال پی جی نسبت به ۲ سال قبل ۵۰ درصد کاهش یافته است.

استخراج کنندگان مجاز رمزارز از چه طریقی می توانند از برق استفاده کنند؟

 مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران از آماده بهره برداری بودن پنج 
طرح نفتی خبرداد و گفت: همچنین ۱۰۰ بســته سرمایه گذاری در 
صنعت نفت در هفته های آینده با حضور وزیر نفت در ســمیناری به 
بخش خصوصی داخلی و خارجی ارائه می شود که زمینه ساز افزایش 

تولید نفت و گاز در کشور است.
حمید بورد در نشست شورای معاونان وزیر نفت با حضور محمدرضا 
عارف، معاون اول رئیس جمهوری با اشاره به تعهد وزارت نفت برای 
افزایش ۲۵۰ هزار بشــکه ای ظرفیت تولید نفت ایران تا پایان امسال 
خاطرنشان کرد: در این زمینه گام های مهمی برداشته شده است و تا 

پایان سال به این افزایش تولید دست خواهیم یافت.
وی با بیان اینکه افزایش تولید نفت در چهار ماه اخیر به همت همکاران صنعت نفت در شرکت های زیرمجموعه شرکت ملی نفت 
ایران به دست آمده است، ادامه داد: با توجه به اقدام های انجام شده، توسعه میدان نفتی خشت در جنوب استان فارس عملیاتی شد، 

همچنین دومین چاه میدان گازی »دی« نیز به مدار آمد و چاه سوم این میدان تا چند روز دیگر تولیدی می شود.
معاون وزیر نفت افزود: دولت چهاردهم چهار مرتبه رکورد تولید گاز را شکســته اســت و توانســتیم یک میلیارد و ۱۰۴ میلیون 

مترمکعب تولید گاز در یک روز داشته باشیم تا مشکلی برای تأمین گاز شبکه به وجود نیاید.
بورد با اشاره به لزوم مصرف بهینه انرژی در کشور گفت: رعایت نکردن مصرف منصفانه گاز ما را گرفتار کرده، زیرا تصمیم گیری 

دقیق در این حوزه نشده است.
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران یکی از مشکلات برای اجرای قراردادهای نفتی را طولانی شدن بررسی قراردادها در هیات تطبیق 

دانست و افزود: با رئیس سازمان برنامه و بودجه جلسه ای داشتیم تا با هماهنگی، زمان بررسی به ۶ ماه برسد.
بورد ادامه داد: اعضای هیات تطبیق قراردادها، چند وزیر هستند که بررسی می کنند قراردادها با قوانین تطبیق داشته باشد. در 

حالی که این بررسی می تواند در صنعت نفت و با حضور نمایندگان وزرا انجام شود.
وی با اشاره به اینکه پنج طرح نفتی آماده راه اندازی است، خاطرنشان کرد: این طرح ها شامل ایستگاه تقویت فشار وراوی، کارخانه 
بزرگ ۱۱۰ هزار بشکه ای نمک زدایی متمرکز اهواز، سی تپ )واحد فرآورش مرکزی میدان آزادگان(، تزریق گاز گچساران و جمع آوری 

گازهای همراه رگ سفید می شود.
معاون وزیر نفت با دعوت از مسعود پزشکیان، رئیس جمهوری برای افتتاح رسمی این طرح ها افزود: برای جمع آوری گازهای همراه 
نفت پروژه های متعددی تعریف شده که تا بهار سال آینده، ۲۰ میلیون مترمکعب از گازهای همراه را جمع آوری می کنیم که رقم 
بسیار بزرگی است.وی با بیان اینکه مهم ترین این طرح ها شامل اهواز متمرکز، بیدبلند و رگ سفید هستند که پیشرفت خوبی دارند، 

گفت: پروژه جمع آوری گازهای همراه رگ سفید آماده افتتاح است که حدود ۵ میلیون مترمکعب گاز را جمع می کند.

 مدیرعامل نیروگاه سیکل ترکیبی ۴۶۰ مگاواتی »کاسپین« 
نوشهر اعلام کرد که این نیروگاه از مهر امسال به سبب پرداخت 
نشدن طلب دست کم ۱۷ هزار میلیارد ریالی ناشی از فروش انرژی 
به وزارت نیرو و جلوگیری از فرسودگی بیشتر تجهیزات، غیرفعال 

و از مدار خارج شده است.
 این نیروگاه مرداد سال ۱۳۹۷ از محل صندوق توسعه ملی و با 
مشارکت بخش خصوصی در زمینی هشت هزار هکتاری در ضلع 
جنوبی کمربندی نوشهر با هدف افزایش ظرفیت تولید انرژی، 
ایجاد بستر اشــتغال، تامین بخشی از تقاضای شبکه سراسری 

برق، کمک به افزایش پایداری شبکه، بهبود ولتاژ، تشویق، حمایت و جذب سرمایه گذاری غیردولتی در بخش انرژی و پاسخ 
به نیاز روزافزون مصرف برق ناشی از گسترش صنایع، توسعه کشاورزی و مصارف عمومی و خانگی به بهره برداری رسید.

نیروگاه کاســپین توان تولید ۴۶۰ مگاوات برق در ســاعت دارد و بنا بر اعلام متولیان، این مجموعه به علت طلب بیش از 
یک سال از وزارت نیرو و نیاز مبرم به سرویس و تعمیرهای اساسی از مهر امسال تاکنون غیر فعال و از مدار خارج شده است.

در همین پیوند، استاندار مازندران پنجشنبه هفته گذشته به همراه شماری از مدیران استان در این نیروگاه حاضر شد و پس 
از شنیدن درد دل مدیرعامل نیروگاه و آگاهی از مشکلات مجموعه وعده داد به زودی این مساله حل می شود.

مدیرعامل شرکت »ماهتاب کاسپین« مالک نیروگاه برق غرب مازندران گفت: این نیروگاه بابت فروش انرژی بیش از یکسال 
به وزارت نیرو حدود ۱۷ هزار میلیارد ریال طلب دارد که متاسفانه تاکنون پرداخت نشده است و در نتیجه به منظور پیشگیری 

از خسارت های بیشتر به سبب فرسوده شدن تجهیزات، در مهر امسال ناگزیر به خارج کردن آن از مدار شدیم.
یوســف شــهاب الدین روز یکشــنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: از آن جا که بیشتر قطعات نیروگاه وارداتی است، 
ســرویس و تعمیرات اساســی آن به ۲۶ میلیون یورو اعتبار نیاز دارد که در گذشته هم به مسوولان مرتبط کشور هشدار داده 

شد اما تا این لحظه اقدام اساسی صورت نگرفته است.
وی بیان کرد: این موضوع پنجشــنبه هفته گذشــته هنگام بازدید استاندار از نیروگاه در نشستی با حضور مدیران استانی 
مطرح و از او خواســته شــد به هر شــکل ممکن نیروگاه را از چنین وضعیتی نجات دهد چرا که این مجموعه نقش بسیار اثر 
گذاری در تامین برق مازندران دارد.شهاب الدین اظهار کرد: برای برون رفت نیروگاه از این چالش، نقش وزارتخانه های نیرو، 
صمت و استانداری مازندران بسیار مهم است چرا که بابت ثبت سفارش و خریداری قطعات نیروگاه این دستگاه ها باید پای 
کار بیایند و استانداری مازندران هم در شورای تامین این موضوع را مطرح و مصوب کند. به دلیل آنکه قطعات نیروگاه سهمیه 
ای و باید ثبت سفارش شود تا بخشی از محدودیت ها برداشته شود و بتوانیم به راحتی آنها را وارد استان کنیم و از سویی هم 

بابت پرداخت بدهی های گذشته در ساخت نیروگاه به صندوق توسعه ملی مشکلی نداشته باشیم.

نیروگاه برق غرب مازندران تعطیل شد ۱۰۰ بسته سرمایه گذاری برای  بخش خصوصی

بیش از ۶2۰۰ کارت 
هوشمند سوخت 
در استان گلستان 
رمزگشایی شد

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه گلستان از رمزگشایی شش هزار و ۲۱۱ کارت هوشمند سوخت از ابتدای سال ۱۴۰۳ تا نیمه ماه)دی( جاری در سطح منطقه خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه گلســتان، ســید محمد حسینی ضمن اعلام این خبر گفت: با توجه به رمزدار بودن کارت های هوشمند سوخت 
شــخصی و احتمال اشــکال در هنگام ســوخت گیری به دلیل وارد کردن رمز اشتباه، همه ساله با مراجعه مردم به نواحی این شرکت در شهرستان ها، تعداد زیادی کارت هوشمند سوخت 

رمزگشایی می شود و در اختیار شهروندان قرار می گیرد.
وی افزود: دارندگان کارتهای سوخت شخصی در صورت فراموش کردن رمز کارت خود می توانند با مراجعه به نزدیک ترین ناحیه شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه گلستان 
در شهرستانهای گرگان، کردکوی، گنبدکاووس و مینودشت و ارائه مدارک شناسایی نسبت به رمزگشایی کارت خود اقدام کنند مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه گلستان 
از هموطنانی که به هر دلیل فاقد کارت سوخت می باشند تقاضا نمود با مراجعه به دفاتر پلیس +۱۰ و ارائه مدارک مربوطه نسبت به ثبت درخواست و دریافت کارت سوخت اقدام و جهت 

مدیریت مصرف و جلوگیری از قاچاق فراورده های نفتی هنگام سوختگیری حتما از کارت سوخت شخصی خود استفاده نمایند.
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ایران زمین 

تعطیلی ها موجب کاهش مصرف انرژی شده است؟

 بر اساس گفته مسئولان و کارشناسان، مصرف انرژی در کشور ما چند برابر 
متوسط جهانی است که باعث شده با اتلاف و به نوعی اسراف انرژی رو به رو 
شویم و استفاده بی رویه از انرژی در کنار مصرف سوخت های غیر استاندارد 
به ویژه در نیروگاه ها در فصل زمســتان که با پدیده وارونگی هوا هم مواجه 
هستیم موجب تشدید آلایندگی در سطح شهرها می شود و مسوولان برای 
حفظ سلامتی مردم ناچار به تعطیلی ادارات، مدارس و دانشگاه ها می شوند.

مردم کلانشــهر تبریز هم به واسطه دارا بودن واحدهای متعدد صنعتی و 
استفاده نیروگاه حرارتی این شهر از مازوت غیراستاندارد در روزهای سرد سال 
با آلودگی هوا مواجه می شود زیرا که مصرف گاز خانگی در فصل زمستان به 
شــدت بالا می رود و این موضوع موجب قطع گاز نیروگاه ها می شود و آنها 

ناچار به استفاده از سوخت مازوت می شوند.
البته همچنان که مدیرکل حفاظت محیط زیست آذربایجان شرقی معتقد 
اســت سهم وسایل نقلیه را در آلودگی هوا نباید فراموش کنیم موضوعی که 
شاید بیش از پیش نیاز به مشارکت جمعی و پرهیز از استفاده از خودروهای 

شخصی داشته باشد.

 بخش عمده ای از آلایندگی هوای تبریز به خاطر وسایل نقلیه 
متحرک است

مدیرکل حفاظت محیط زیست آذربایجان شرقی در گفت وگو با ایرنا، اظهار 
کرد: اعمال تعطیلی ادارات و مراکز مختلف رضایت بخش جامعه نیست اما با 
توجه به تبعات آلایندگی هوا، حفظ سلامت مردم در اولویت نخست قرار دارد.

محمدحسین حسن زاده، افزود: بخش عمده ای از آلایندگی ایجاد شده در 
سطح شهر مربوط به وسایل نقلیه متحرک است و به طور قطع کاهش رفت 
و آمدها ناشی از تعطیلی و یا کاهش ساعات کاری می تواند در صرفه جویی 

مصرف انرژی و کاهش بخشی از آلایندگی ها اثرگذار باشد.

وی اظهار کرد: اگر مردم همراه باشــند و تولید انرژی به طور مطمئن و 
ناآلاینده باشد، همان طور که برنامه های خاصی برای تولید انرژی خورشیدی 
در اســتان وجود دارد، شاهد بهبود شرایط آلایندگی هوای شهرهای بزرگ 

خواهیم بود.
حسن زاده اظهار کرد: نقاط مختلف شهر تبریز، ایستگاه های اندازه گیری 
شاخص آلایندگی هوا نصب شده و به صورت شبانه روزی رصد می شود که 
اگر میانگین آلودگی بالاتر از ۱۵۰ باشــد، هوا برای تمامی گروه های ســنی 
ناسالم است و طبق جلســه اضطرار آلودگی هوای استان، برخی تصمیمات 

برای سلامت مردم اتخاذ می شود.
وی با بیان اینکه منکر آلایندگی واحدهای صنعتی و مازوت سوی نیروگاه 
نیســتیم، گفت: سعی داریم تا جای ممکن الزامات محیط زیستی در سطح 

استان رعایت شود.
وی به مردم توصیه کرد در شرایط آلایندگی شهر از سفرهای غیرضروری 
با خودروی شخصی و آلاینده بپرهیزند که در این صورت میزان آلایندگی در 

سطح شهر کاهش می یابد.

 تاثیر سه تا پنج درصدی تعطیلات در کاهش مصرف گاز
فیروز خدایی، مدیرعامل شــرکت گاز آذربایجان شرقی نیز در گفت و گو 
با ایرنا، اظهار کرد: تعطیلی ادارات و ســازمان های مختلف به طور قطع در 

کاهش مصرف گاز تاثیرگذار است.
وی افــزود: هرچند نمــی توان آمار دقیق در رابطه با این که تعطیلی روز 
گذشته چقدر در کاهش مصرف گاز تاثیر گذاشته ارائه داد اما بر حسب سوابق، 
بین سه تا پنج درصد مصرف گاز کاهش یافته است زیرا ادارات و سازمان ها 

مصرف بالایی دارند.
وی با بیان اینکه همه روزه مصرف گاز ادارات، سازمان ها، مراکز تجاری و 

در شرایط آلایندگی 
شهر از سفرهای 

غیرضروری با 
خودروی شخصی 

و آلاینده بپرهیزند 
که در این صورت 

میزان آلایندگی در 
سطح شهر کاهش 

می یابد.

    زمستان امسال با 2 چالش آلایندگی و ناترازی انرژی مواجه هستیم و تعطیلی هایی در راستای رفع این چالش ها در سطح کشور اعمال می شود اما این 
سوال مطرح است که آیا اعمال تعطیلی ها موجب کاهش مصرف برق و گاز و آلودگی هوا شده است؟

  تحویل ۸۶۷ میلیون مترمکعب گاز به 
شبکه سراسری

به گزارش خبرنگار روابط عمومی شرکت مجتمع 
گاز پارس جنوبی؛ سیدحسن موسوی، سخنگوی 
شــرکت ملی گاز ایران از تحویــل ۸۶۷ میلیون 
مترمکعب گاز طبیعی به شبکه سراسری خبر داد و 
افزود: از این مقدار ۶۳۲ میلیون مترمکعب در بخش 
خانگی، تجاری و صنایع جزء مصرف شده است.۷۳ 
درصد از کل گاز طبیعی تحویلی به شبکه سراسری 
در بخش خانگی، تجاری و صنایع جزء اختصاص 
یافته اســت. مصرف گاز بخش خانگی، تجاری و 
صنایع جزء در روز گذشته ۱۶ درصد نسبت به روز 

مشابه پارسال افزایش داشته است.

 محلات کم برخوردار شــهر کرمانشاه 
ساماندهی می شوند

کرمانشاه- رییس سازمان فرهنگی، اجتماعی 
و ورزشی شــهرداری کرمانشاه گفت: محلات کم 
برخوردار شــهر کرمانشاه نشستی با حضور ایمان 
درخشی رئیس سازمان فرهنگی شهرداری کرمانشاه 
و تعدادی از سمن های استان، فعالین اجتماعی و 
روانشناســان پیش از ظهر چهارشنبه در سازمان 
فرهنگی برگزار شد.در این نشست، مسائلی حول 
محور مشــکلات کودکان کار و زنان آسیب دیده 
و خانواده های محروم و پیشگیری از خودکشی در 
مناطق کم برخوردار و پیشگیری از اعتیاد کرمانشاه، 
مورد بررسی قرار گرفت.ایمان درخشی اظهار کرد: 
برنامه ما در ســال ۱۴۰۴ بر محور ســاماندهی و 
برنامه ریزی کارهای تشــکیلاتی از دل خود مردم 
و با همکاری سازمان های مردم نهاد خواهد بود که 
در این راســتا سمن ها بعنوان بازوی توانمندی در 
کنار سازمان فرهنگی در پیشگیری از آسیب های 
اجتماعی قرار دارند. وی افزود: امید است با حضور این 
عزیزان و با برنامه های مشخص باتوجه به تخصص 
هرکدام از سمن ها تمرکز ویژه ای بر روی خانواده ها، 
براساس بافت اجتماعی محلات و شرایط و زیست 
بوم محلات کم برخوردار داشته باشیم و به ادبیات 

مشترکی در این خصوص برسیم.

 صادرات نفت ایران ادامه دارد
صادرات نفت ایران با وجود تداوم و تشــدید 
تحریم هــای ظالمانه آمریــکا علیه صنعت نفت 
کشــورمان همچنان ادامه دارد و گمانه زنی ها در 
خصوص کاهش صادرات نفت ایران به هیچ عنوان 
صحــت ندارد. به نقل از وزارت نفت، صنعت نفت 
ایران در دهه های گذشــته با تحریم های زیادی 
روبه رو بوده است. با این حال، تحریم ها نتوانسته 
حرکــت این صنعت را متوقف کند و در همه این 
سال ها، تولید و صادرات نفت کشور تداوم داشته 
اســت.البته نباید این نکتــه را فراموش کرد که 
دشمنی آمریکا علیه کشــورمان همچنان ادامه 
خواهد داشت اما همانگونه که محسن پاک نژاد، وزیر 
نفت ایران نیز پیش از این اعلام کرده است، فرزندان 
ایران در صنعت نفت راهکارهایی را برای کاهش 
محدودیت های احتمالی در آینده تدارک دیده اند 
و آمادگی لازم برای مقابله با هر سناریویی را دارند.

  آمار مناطق نفت خیز فلرسوز با محیط 
زیست همخوانی ندارد

دبیر کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی 
با اشار به وضعیت فلرسوزی در استان خوزستان 
گفت: آمار شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب در 
زمینه میزان فلرسوزی با آمارهای سازمان محیط 
زیست همخوانی ندارد.محمد امیر در حاشیه سفر 
کمیســیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی به 
اســتان خوزستان در جمع خبرنگاران به بررسی 
میدانی این کمیسیون از شرکت ملی مناطق نفت 
خیز جنوب، شرکت بهره برداری نفت و گاز مارون، 
پالایشگاه گاز بیدبلند، میدان نفتی بی بی حکیمه 
و برخی پتروشیمی ها اشاره کرد.وی افزود: میزان 
آلایندگی در مناطقی که فلرسوزی صورت می گیرد 
به شدت بالا بوده و موجب آسیب جدی به محیط 
زیست استان شده است.دبیر کمیسیون اصل ۹۰ 
مجلس با تاکید بر بررســی دقیق این کمیسیون 
پیرامون وضعیت فلرســوزی در استان خوزستان 
گفت: بر اساس برنامه هفتم توسعه، فلرسوزی باید 
به کمترین میزان خود برسد و گازهای فلر به جای 
سوزانده شدن به خوراک پتروشیمی ها تبدیل شود.

به گفتــه وی گازهای فلر، ســرمایه و ثروت 
ملی هســتند که فناوری تبدیــل آن به خوراک 
پتروشیمی نیز در کشور وجود دارد.امیر با اشاره 
به تاثیر بازدیدهای میدانی و حضور کمیســیون 
اصل ۹۰ در استان خوزســتان خاطرنشان کرد: 
معمولاً آمارها و گزارش های کاغذی با بررسی هایی 
میدانی تفــاوت دارند به عنوان نمونه در شــهر 
اهواز و حاشــیه آن حدود ۴۰ مشعل فلری وجود 
دارد کــه این میــزان با آمارهای ارایه شــده به 
مــا همخوانی نــدارد.در بازدیدهای میدانی بهتر 
 می توان به وضعیت منطقه دست یافت و بهترین

 تصمیمات را اتخاذ کرد.

حتی فرودگاه و پایانه های مسافری پایش می شود ، گفت: مصرف مشترکان 
گاز خانگی اســتان در روز جمعه ) ۲۱ دی ( نسبت به روز مشابه سال قبل، 

۱۱.۶ درصد افزایش داشت.

 مصرف گاز در آذربایجان شرقی به 42 میلیون متر مکعب رسید
خدایی با اعلام اینکه امسال بیشترین مصرف گاز روزانه در استان به ۴۲ 
میلیون مترمکعب رســیده و به اوج مصرف سال گذشته نزدیک شده است، 
در توصیه ای به مردم نسبت به رعایت دمای رفاه ۱۸ تا ۲۱ درجه تاکید کرد 
و افزود: با پوشــیدن لباس مناســب در منزل و محیط کار و خاموش کردن 
وســایل گرمایشــی در اتاق های بدون استفاده می توان به مدیریت مصرف 

گاز کمک کرد .
وی با اشاره به اینکه هر ساله با افزایش تعداد مشترکان گاز همراه هستیم، 
گفت: اگر مردم در مدیریت مصرف گاز کمک نکنند با چالش های ســختی 

رو به رو می شویم.

 قطعی گاز نداریم / هفت درصد مشترکان گاز استان پرمصرف 
هستند

مدیرعامل شرکت گاز آذربایجان شرقی با بیان این که امسال با همراهی 
مردم قطعی گاز نداشــتیم، گفت: یک درجه کاهش دمای محیط، ۶ درجه 

کاهش مصرف گاز را درپی دارد.
وی اعلام کرد: یک میلیون و ۸۳۵ هزار مشترک گاز در سطح استان داریم 
که پنچ تا هفت درصد آن ها در پله های آخر ۱۱ و ۱۲ مصرف گازی)بسیار 
پرمصــرف( قرار دارنــد و اگر رعایت نکنند و مصرف گاز را افزایش دهند، به 

ازای هر مترمکعب ۱۱۵ هزار ریال باید بها پرداخت کنند.
خدایی با بیان این که اطلاع رسانی پیامکی به این مشترکان جهت رعایت 
الگوی مصرف انجام گرفته است، ادامه داد: کسانی که مدیریت مصرف انجام 
می دهند و جزو مشترکان کم مصرف هستند نیز پاداش مصرف دریافت کرده 

و گاه حتی هزینه ای از بابت مصرف گاز پرداخت نمی کنند.

 در صورت تامین سوخت نیروگاهی از بابت تولید برق مشکلی 
نداریم

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تبریز نیز در گفت و گو با ایرنا، با اعلام 
اینکه نزدیک به ۹۲ هزار مگاوات ظرفیت نیروگاهی کل کشور است، گفت: در 
ایام سرد سال در صورت تامین سوخت نیروگاهی از بابت تولید برق مشکلی 
وجود ندارد.اکبر فرج نیا گفت: نزدیک به ۸۰ درصد از نیروگاه های کشــور 
از گاز و ســوخت فسیلی جهت تولید برق استفاده می کنند که در روزهای 
گذشته محدودیت شدید در بخش تامین سوخت نیروگاهی موجب ناترازی 
تولید و مصرف شده است.وی با اعلام اینکه مجموع کل مشترکان خانگی و 
تجاری برق تبریز شــامل ۷۹۲ هزار و ۵۰۰ مشترک است، گفت: مشترکان 
بالای الگوی مصرف ) بالای ۲۰۰ کیلو وات در ماه( به تعداد ۱۷۵ هزار و ۳۸۷ 

مشترک هستند که به آن ها هشدار قطع ارسال شده است.
وی افزود: مشترکان بالای ۲.۵ برابر الگو به تعداد چهار هزار و ۳۲۲ مشترک 

هستند و برایشان اخطار قطع ارسال شده است.

 کاهش ۱۰ مگاواتی مصرف برق با اعمال تعطیلی
وی با بیان این که اعمال تعطیلی روزهای اضطرار آلایندگی در مصرف گاز 
و برق شهر تاثیر مهمی دارد، اظهار کرد: تعطیلی روز گذشته ) شنبه ۲۲ دی 
( باعث کاهش ۱۰ مگاواتی مصرف برق نسبت به روز مشابه هفته پیش شد.

فرج نیا با اشاره به اینکه مشترکان برق تبریز روزانه به صورت میانگین ۱۵ 
هزار مگاوات برق مصرف می کنند، خاطرنشان کرد: با اجرای پویش با انرژی 
و تعطیلی ادارات در هفته پایانی آذر ماه ، در مجموع بیش از یکهزار و ۱۰۰ 

مگاوات ساعت طی هفته مذکور کاهش مصرف حاصل شد.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق تبریز از مردم خواســت به منظور 
مدیریــت مصرف انرژی از هیتر و بخاری برقی با توجه به مصرف بالای برق 
آن ها اســتفاده نکنند و درب و پنجره ها را عایق بندی کرده و از هدر رفت 

انرژی جلوگیری کنند.

 فرونشســت روی ۱۱ درصد از وسعت ایران خط کشید؛ به کمین ۴۹ درصد از 
جمعیت کشور نشســت؛ ترک را بر جان صفوی ها در میدان نقش  جهان اصفهان، 
هخامنشی ها در تخت  جمشید شیراز و ایلخانان مغول در سلطانیه زنجان انداخت؛ 
تعدادی از قنات ها و بافت های تاریخی از جمله بافت یزد را هم نشانه رفت و خطر 

را به جان چند باغ ایرانی ثبت شده در یونسکو انداخت.
این آمار کشــوری  که موضوع جلســه اخیر هیأت دولت هم بود نشان می دهد، 
فرونشســت به ۵۲ درصد از ۳۱ هزار هکتار بافت تاریخی هم رســیده است و ۲۷ 
ســایت از ۶۳ سایت ثبت  جهانی  شده در یونسکو، در معرض فرونشست قرار دارند. 
علی بیت الهی، رئیس بخش زلزله شناسی و خطرپذیری مرکز تحقیقات راه، مسکن 
و شهرسازی ،  از پیشنهادهایی برای جلوگیری از گسترش فرونشست در کشور در 

قالب تدوین »مقررات ملی فرونشست زمین« به هیأت دولت خبر می دهد.
به گفته او، مسعود پزشکیان رئیس جمهوری، خواستار بررسی این پیشنهاد توسط 
کمیسیون زیربنایی دولت شده تا قانونی نوشته شود که رعایت ایمنی و عدم ساخت 
و ساز تأسیسات در زون های فرونشست توسط دستگاه های اجرایی را در پروژه های 

ملی، لازم الاجرا کند.
 

 فرونشست، ۱۸5 هزار کیلومترمربع را درنوردید
در گزارشی که بیت الهی از طریق »شینا انصاری« به دولت می دهد، خبر های تلخ 
دیگری هم وجود دارد؛ بر اساس ارزیابی مطالعه حاضر در مقیاس کشوری، وسعت و 
گستردگی پهنه های فرونشستی در ایران حدود ۱۸۵ هزار کیلومترمربع )۱۸ میلیون 
و ۵۰۰ هزار هکتار( و معادل تقریبی ۱۱ درصد از وسعت سرزمینی ایران است، اما در 
همین بخش از محدوده های در معرض خطر فرونشست زمین در ایران، بخش های 
وسیعی از کلانشهرها، شهرهای بزرگ و آبادی های متعدد واقع شده که ساکنان آنها 
حدود ۴۹ درصد جمعیت کل کشور را تشکیل می دهد که معرف میزان به  مراتب 

بالای ریسک فرونشست زمین در کل کشور است.
 

 زخم کاری، مدیریت نامطلوب آب
همــه چیز از مدیریت نامطلوب آب، آب می خــورد؛ مدیریتی که در چند دهه 
گذشــته با بارگذاری بیش از حد روی منابع آبی تا توانست سد ساخت، بند کشید 
و چاه حفر کرد. »اصفهان« نماد این توســعه ناپایدار در صدر استان هایی است که 

فرونشست زخمی کاری به آن زده است.
سال هاست که سدها و تونل ها به اصفهان، آب انتقال می دهند و همچنان انتقال 
آب از سدهای جدید به این استان صنعتی ادامه دارد، اما بالاترین فرونشست زون 
شــهری را به خود اختصاص داده و آمارهای اعلام شــده در هیأت دولت هم آن را 
تأیید می کند.اســتان های خراسان رضوی، تهران، اصفهان، کرمان و فارس از جمله 
اســتان های با وسعت بالای پهنه های فرونشستی زمین هستند و کلانشهر اصفهان 

به  عنوان شهری با وسعت بالای زون فرونشست زمین در محدوده شهری است.
تعداد ۳۸۰ شهر و ۹۲۰۰ روستا در معرض خطر فرونشست زمین واقع شده اند. 
در برخی مســاحت کل شهرها و در بعضی موارد بخشی از محدوده های شهری در 
زون های فرونشستی قرار گرفته اند. بر اساس داده های موجود، از مساحت ۳۱ هزار 
هکتاری بافت های تاریخی شهری، نزدیک به ۵۲ درصد آن در پهنه های فرونشستی 

واقع شده که این وسعت از نظر »در معرض قرارگیری« قابل ملاحظه است.

 بیلان منفی آبخوان ها
بیت الهی می گوید: یکی از ناترازی ها و علائم ناپایدار توسعه کشور، بیلان منفی 
آبخوان های ماســت که نمود آن فرونشست می شود. این کارشناس، فرونشست را 
به صورت ماهیتی، مخاطره ای انسان ســاز معرفی می کند و می گوید: اگر برداشت 
آب های زیرزمینی معادل تغذیه آبخوان ها بود، هیچ وقت این پدیده اتفاق نمی افتاد، 
بنابراین راهکار آن مشخص است. او می گوید، پیشنهادهایی به دولت داده اند که در 

اسرع وقت باید انجام شود.

به گفته بیت الهی، رئیس جمهوری هم دســتور بررســی آنها را در کمیســیون 
زیربنایی داده است.

 
 تاریخ ثبت  جهانی  شده  ترک برداشت

گزارش تهیه  شده نشان می دهد از تعداد ۶۳ سایت ثبت جهانی  شده ، ۲۷ سایت 
در معرض خطر فرونشســت زمین قرار گرفته اند که تخت  جمشید در فارس، نقش  
جهان و مسجد جامع در اصفهان، چند باغ ایرانی، سلطانیه زنجان، تعدادی از قنوات 

و چند محدوده از شهر تاریخی یزد از جمله آنهاست.
بیت الهی تأکید می کند: اگر در زمینه کشاورزی، نوع کشت و زرع و محصولات 
با مصرف آب کم یا مناسب و همین طور در روش های آبیاری بازنگری  ای با اولویت 
زون و پهنه های فرونشستی داشته باشیم، قطعاً مقدار استحصال آب های زیرزمینی 
کم می شود. اگر آب های زیرزمینی کمتر استخراج شود، افت آب هم کمتر صورت 

می گیرد و به تبع آن فرونشست زمین کاهش می یابد.
 

 ۱۱ هزار کیلومتر لوله های نفتی در تلاقی با فرونشست
برآورد شــده حدود ۱۱ هزار کیلومتر از طول لوله هــای انتقال گاز در تلاقی با 

پهنه های فرونشستی باشند.
براساس داده های موجود و در دسترس، طول خطوط اصلی نفت واقع در پهنه های 
فرونشستی زمین بیش از ۱۰۰۰ کیلومتر تخمین زده می شود. بیت الهی تأکید می کند، 

مکان یابی طرح های آب بر باید طبق ضوابط ویژه باشد.
او به  عنوان نمونه می گوید: پیشــنهاد ما این اســت که ایجاد چنین مکان ها و 
مســتحدثاتی که نیاز آبی دارند در پهنه های فرونشستی به طور کلی ممنوع اعلام 
شود، یعنی وزارت صنایع و معادن از صدور مجوز برای این طرح ها اگر در این پهنه 

و مجاورت فرونشست هستند، خود داری کند.

 تهدید ۱5 هزار کیلومتر جاده ترانزیتی
بر اساس ارزیابی به عمل آمده، بیش از ۱۵ هزار و ۳۰۰ کیلومتر از خطوط جاده ای 

ترانزیتی در معرض خطر فرونشست زمین قرار دارد.
بیت الهی به لزوم تصفیه آب شبکه های فاضلاب شهری اشاره می کند و می گوید، 
قرار بود آب تصفیه  شــده به آبخوان ها و درون لایه های زمین برگردانده شــود، اما 
به آبخوان ها نرســید.او تزریق آب به آبخوان ها با فاضلاب تصفیه  شده را راهی برای 
کنترل فرونشســت می داند و همچنین روی آوردن به سمت شهرهای اسفنجی و 
فضای ســبز را تأکید می کند. به گفته او، شهرهای اسفنجی شهرهایی هستند که 
اجازه می دهند آب داخل زمین نفوذ کند؛ یعنی آسفالت، بتن ریزی و موزاییک کاری 
در شهرها باید طوری طراحی شود که آب بویژه در مواقع بارندگی و ماندابی  فرصت 
نفوذ پیدا کند. او یادآوری می کند، اگر این آب ها از طریق چاه های جذبی به داخل 

زمین هدایت شوند، می توانند بخشی از آب کسر  شده را جبران کنند.
 

 خطوط ریلی هم مصون نیستند
براســاس داده های موجــود، ۲۶۵۰ کیلومتر از خطــوط ریلی در معرض خطر 

فرونشست زمین قرار دارند. بیت الهی بحث را به خطوط و لوله های نفتی در محدوده 
فرونشست می کشد و پالایشگاه جنوب تهران و مخزن سوخت ری را مثال می زند 
و تأکید می کند باید تمهیداتی برای مقاوم سازی و جلوگیری از خسارت ها اندیشید.

 بیت الهی بر انجام اقداماتی برای حفظ و نگهداری آثار تاریخی تأکید می کند و 
می گوید، این پیشــنهادها در قالب تدوین »مقررات ملی فرونشست زمین« بود. او 
آرزو می کند اتفاقی بیفتد و ضوابط لازم الاجرا در حوزه فرونشست به قانون تبدیل 
شود. بیت الهی یزد را مثال می زند و می گوید: برای مثال در یزد ضوابط ممنوعیت 
نداریم، بنابراین در پهنه فرونشست مجوز ساخت کارخانه فولاد می دهیم، ولی اگر 
مقرراتی مثل قانون سرعت غیرمجاز، ساخت و ساز در پهنه فرونشستی را منع کند، 
جلوی ساخت و ساز های این چنینی گرفته می شود، به همین دلیل این پیشنهاد ها 

با هدف کنترل خطر به دولت داده شده است.

 فرونشست ۱۰ سانتی در سال
بر اســاس ارزیابی های صورت گرفته از مجموع داده های در دســترس سازمان 
نقشه برداری در ۱۸ استان کشور، بیشینه نرخ فرونشست به بیش از ۱۰ سانتیمتر 
در ســال می رســد. در ۸ اســتان این مقدار بین ۵ تا ۱۰ سانتیمتر در سال و در ۴ 

استان دیگر زیر ۵ سانتیمتر در سال است.
بیت اللهی یکی از مهم ترین دلایل این شرایط را چاه های غیرمجاز و مجاز می داند 
و می گوید کنترلی روی استحصال آب از طریق این چاه ها نیست، حتی گاهی از طریق 
این چاه ها، آب فروشی می شود؛ یعنی مازاد بر نیاز آن زمین، آب استخراج می شود و 
به جاهای دیگر فروخته می شود. بیت الهی روی مراقبت از محدودیت استحصال از 
آب های زیرزمینی چاه های مجوزدار، مسدود کردن جدی چاه های غیرقانونی و فاقد 
مجوز، ممنوعیت احداث در ســطح بالا دست مخروط افکنه ها و دشت ها که موجب 
تغذیه نشدن آبخوان ها می شود و الزام به تغذیه مصنوعی که در حوزه وظایف وزارت 

نیرو است تأکید می کند و آنها را از جمله الزامات مهم مبحث آب می داند.

 نقشه فرونشست برای ۱۰۱ شهرک صنعتی
بر اســاس داده های موجود، برآورد شــده است ۱۰۱ شهرک صنعتی در معرض 

خطر فرونشست زمین قرار دارند.
این کارشناس، انتخاب نوع کشت متناسب با شرایط کم آبی و روش های آبیاری 
را از الزامات وزارت جهاد کشــاورزی در قانــون آتی می داند و می گوید، مکان یابی 
طرح های صنعتی آب بر از الزامات وزارت صنایع و معادن است و همچنین وزارت نفت 
وظیفه مکان یابی شرکت های پتروشیمی و... که آب زیادی لازم دارند و نیز بازنگری 
در سیستم مصرف آب کارخانجات و تأسیسات را برعهده دارد. او کارخانه فولاد در 
اطراف اصفهان با مصرف آب زیاد را مثال می زند و تأکید می کند، تکنولوژ ی های امروز 
بــه صنایع با آب کم هم امکان فعالیت می دهند که در این زمینه وزارت نفت باید 
پالایشگاه های نفتی را با علم به وجود فرونشست تأسیس کند. بیت الهی احداث یک 
بیمارستان در پهنه فرونشست را مثال می زند و می گوید، دو سال بعد این ساختمان 
دچار ترک خوردگی می شود. اگر قانون، ساخت و ساز ساختمان های بسیار مهم در 

پهنه فرونشستی را ممنوع کند، خیلی از این اتفاقات نمی افتد.

 قانون نداریم!
او از تجربیات موفق جهانی در کنترل فرونشست سخن می گوید و تأکید می کند، 
مقابله با فرونشست با حداقل هزینه و تکنولوژی موجود در کشور امکان دارد و تنها 

یک عزم جدی مدیریتی و اجرایی می خواهد که این کار شروع شود.
او می گوید: جالب اســت بدانید که ما در حیطه ســاخت و ساز، انتقال لوله های 
نفتی، آثار تاریخی کشوری، کشاورزی، سدسازی، آبخیزداری و... یک بند ضوابط و 

مقررات لازم الاجرا در خصوص فرونشست نداریم.
 اگــر قوانین مثل زلزله در حوزه فرونشســت لازم الاجرا باشــند، خیلی از این 

خسارت ها اتفاق نمی افتد.

همه چیز از مدیریت آب، آب می خورد
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جابه جایی بازیکن، سردرگمی در مدل بازی

  خط دفاعی پرسپولیس برخلاف فصول گذشته فرصت گل زیادی به حریفانش می دهد در شرایطی که شاید تصور می شد با حضور 
هافبک های دفاعی قابل و ساختار دفاعی مناسب مشکلی در این حوزه نداشته باشد.

روزی که گوستاوو بلانکو به استقلال پیوست، تصور می شد 
به واســطه پیشــینه آرژانتینی بتواند در ترکیب استقلال به 
مهــره ای کلیدی و کارآمد تبدیل شــود اما این مهاجم که از 
قامت مناســبی هم برخوردار است فصل گذشته را با به ثمر 
رساندن شش گل به پایان برد. با توجه به اینکه بخش مهمی 
از درخشش بلانکو مربوط به هفته های پایانی فصل پیش بود، 
این باور وجود داشت که او در فصل جدید آماده تر از فصل پیش 
ظاهر شود اما بلانکو در فصل بیست و چهارم افت محسوسی 
داشت و هرگز نتوانست نه نکونام را راضی کند و نه موسیمانه 

را. بسیاری معتقدند که یکی از دلایل مهم برکناری نکونام شخص بلانکو است اما نباید چندان این موضوع را به پای مهاجم 
آرژانتینی نوشــت چرا که ابتدای فصل بارها به نکونام توصیه شــد بلانکو را بفروشــد تا باشگاه استقلال به جای این بازیکن و 
آرمان رمضانی یک مهاجم تراز اول جذب کند ولی ســرمربی اســتقلال به پای این بازیکن نشست و نتیجه آن شد که هم به 
یکی از مسببان جدایی او تبدیل شد، هم اینکه خودش نیز اکنون در لیست فروش قرار گرفته و نه موسیمانه پشت این بازیکن 
است و نه مسئولان باشگاه استقلال. از فولاد به عنوان مشتری جدی این بازیکن یاد می شود و ظاهراً یحیی گل محمدی علاقه 

دارد این بازیکن را به خدمت بگیرد. 
اینکه یحیی در بلانکو چه ویژگی هایی دیده که برای خواستن او به باشگاه استقلال نامه ارسال کرده، مشخص نیست اما 
به هرحال این نامه نگاری به سود استقلال است چون فولاد بخشی از مطالبات بلانکو را پرداخت می کند و باشگاه استقلال نیز 

در ازای آن مجوز جدایی این بازیکن را صادر خواهد کرد. 
حال شاید فضای نسبتاً آرام تر باشگاه فولاد سبب شود بلانکو در ترکیب این تیم نمایش بهتری از خود به جا بگذارد و جزو 
یکی از بازیکنان کلیدی این تیم باشــد اما بلانکو هرگز در اســتقلال مهاجم ششدانگی نبود و به رغم آنکه نسبت به خیلی از 
مهاجمان ناکارآمد تاریخ باشــگاه استقلال تعداد گل هایش بیشتر بود اما در نهایت نتوانست رضایتبخش عمل کند و حالا در 

نقطه پایان با استقلال قرار گرفته است.

 در حالی که رضا درویش روز جمعه و در یک برنامه تلویزیونی 
به طور رسمی توافق باشگاه پرسپولیس با تیوی بیفوما برای جذب 
ستاره کنگویی نیم فصل نخست تیم استقلال خوزستان را اعلام 
کرده بود، این انتقال منتفی شده و بیفوما، اولین خرید زمستانی 
سرخپوشان پایتخت در این پنجره نقل و انتقالاتی نخواهد بود. این 
در حالیست که پرسپولیس، حاضر شده بود لوکاس ژوائو خرید 
گرانقیمت نیم فصل نخست خود را تنها پس از چند ماه حضور 
در ترکیب تیم، به عنوان ســهمیه خارجی در لیست مازاد قرار 
دهد تا فضا برای حضور بیفوما در لیست پرسپولیس باز شود اما 

قیمت بالای درخواستی بیفوما و استقلال خوزستان و بالا رفتن قیمت این بازیکن پس از پیشنهادات تازه، باعث افزایش رقم 
درخواستی بیفوما شده است. رضا درویش در مصاحبه کوتاه با خبرنگاران، دلیل این موضوع را نظر کریم باقری و مخالفت او 
با حضور بیفوما عنوان کرده است که این موضوع، بیش از هر چیزی دیگری نامشخص بودن استراتژی نقل و انتقالاتی باشگاه 
را نشان می دهد. ابتدا اخبار موثقی مبنی بر مشخص شدن لیست مازاد پرسپولیس با نظر کریم باقری منتشر شد که در آن 
بازیکنانی چون مسعود ریگی، لوکاس ژوائو و فرشاد احمدزاده حضور داشتند اما باشگاه پرسپولیس، به طور رسمی این لیست 
خروج را تکذیب کرد و مســئولیت جذب و فروش بازیکنان را به عهده کادر فنی جدید تیم ســپرد. انتظار می رفت با توجه به 
زمان کم تا آغاز نیم فصل دوم و رقابت سوپرجام با سپاهان، باشگاه تکلیف سرمربی را زودتر مشخص کند اما در حال حاضر، 
هنوز خبری از جذب یک سرمربی نیست و پرسپولیس چه در حوزه مشخص شدن کادر فنی و چه در حوزه نقل و انتقالات، 
زمان را از دســت داده اســت.  اینکه چطور بار دیگر کریم باقری در نقل و انتقالات باشگاه تعیین کننده شده مشخص نیست 
اما به نظر می رسد بیش از اینکه کریم باقری اثرگذار باشد، مدیریت پرسپولیس با توجه به فشار هواداران و نظرات منفی در 
خصوص انتقال گرانقیمت بیفوما باعث منتفی شــدن این انتقال شده است. پیش تر در این خصوص نوشته بودیم که باشگاه، 
برای جذب سرمربی به نظرات هواداران پس از انتشار اخبار مبنی بر توافق با گزینه های مدنظر خود توجه می کند و حالا این 
موضوع، به یکی از معیارهای تصمیم گیری در پرسپولیس تبدیل شده است؛ اتفاقی که چندان حرفه ای و درست به نظر نمی رسد.

پرسپولیس بیخیال بیفوما شد بلانکو برای یحیی مهاجم می شود؟

 واکنش العملود به جدایی از پرسپولیس
مدافع مراکشی پرسپولیس به جدایی از این تیم 

و بازگشت به فوتبال کشورش واکنش نشان داد.
 ایوب العملود یکی از بازیکنانی بود که توسط 
گاریدو به پرسپولیس آورده شد.این بازیکن مراکشی 
عملکرد بسیار خوبی در پرسپولیس داشت و شروع 
امیدوارکننده اش باعث شد تا هواداران از خرید این 

بازیکن بسیار راضی باشند.
البتــه مصدومیــت العملــود و از طرف دیگر 
درخشش فرشاد فرجی باعث شد تا او ترکیب اصلی 
سرخپوشان را از دست دهد و حتی بعد از بازگشت 

به شرایط بازی نیمکت نشین شود.
بعد از جدایی گاریدو از پرسپولیس گمانه زنی های 
زیــادی درباره جدایی العملود از سرخپوشــان و 

بازگشت او به تیم الوداد به وجود آمد.
این بازیکن مراکشی به جدایی اش از پرسپولیس 
واکنش نشــان داد. او در گفت وگویی که با سایت 
»لوماتان ســبورت« اســپورت داشت، گفت: من 
با هیچکسی از باشــگاه الوداد تماس نگرفته ام. با 
پرسپولیس تا ژوئن پیش رو قرارداد دارم. من نه با 
الوداد و نه با هیچ تیم دیگری مذاکره نداشــته ام و 
همه آنچه در این باره آمده شایعه ای بیش نیست.

به این ترتیب العملود با این اظهار نظرش جدایی 
از پرســپولیس و بازگشتش به فوتبال مراکش را 

تکذیب کرد. 

 پیروزی شاگردان زارع در نخستین بازی 
تدارکاتی پیش از آغاز نیم فصل دوم لیگ برتر

تیم فوتبال ملوان در اولین دیدار دوستانه اش با 
الامارات به پیروزی رسید.

 تیم فوتبال ملوان پس از اتمام نیم فصل نخست 
رقابت های لیگ برتر برای آماده ســازی بازیکنان 

جهت برقراری اردوی تدارکاتی به دوبی رفت.
ملوان در اولین دیدارش در اردوی تدارکاتی خود 
در کناره های جنوبی خلیج فارس به مصاف الامارات 
رفت و با نتیجه یک بر صفر به پیروزی رسید. تک 

گل این بازی را محمد عمری به ثمر رساند.
ملوان در اولین دیدارش در نیم فصل دوم لیگ 
برتر دوشنبه اول بهمن به مصاف گل گهر می رود. 

 خانه تکانی برای بقا؛ یک ترکیب کامل 
در لیست مازاد هوادار

 کادرفنی تیم فوتبال هوادار تهران برای ایجاد 
تغییرات اساســی به منظور رهایی از سقوط، ۱۱ 
بازیکن خود یعنی یک ترکیب کامل را در لیست 

مازاد قرار داد.
تیم فوتبال هــوادار تهران فصل را با هدایت 
ســید مهدی رحمتی آغاز کرد و بعد از گذشت 
۱۳ هفته رحمتی تصمیم به جدایی گرفت و این 
تیم را تنها با کسب ۸ امتیاز در انتها جدول تحویل 
امید روانخواه داد.روانخواه که در لیگ یک با پیکان 
توانسته بود نتایج خوبی کسب کند، ریسک بزرگی 
کرد و در اولین تجربه سرمربیگری خود در لیگ 
برتر هدایت این تیم بحران زده را در حالی قبول 
کرد که باید در انتهای نیم فصل مقابل سپاهان 
اصفهان و پرسپولیس تهران دو تیم مدعی عنوان 
قهرمانی به میدان می رفت.روانخواهد با هوادار در 
۲ دیدار متوالی با نتیجه ۵ بر صفر شکست خورد 
تا هوادار با همان ۸ امتیاز در رتبه شانزدهم نیم 
فصل را به پایان برساند. روانخواه قصد دارد برای 
خــروج از بحران و بقــا در لیگ برتر خانه تکانی 
اساسی در این تیم انجام دهد و در حال حاضر ۱۱ 
بازیکن این تیم را در لیست مازاد قرار داده است.

رضا ســلطانی، امیرحسین بهادر، امیرمحمد 
عالیشــاه، ابوالفضل علایی و مصطفی شیخ پنج 
بازیکنی بودند که پیش از این بانظر سیدمهدی 
رحمتی از هوادار کنار گذاشته شده بودند و حالا 
امید روانخواه نیز شش بازیکن دیگر یعنی پیمان 
رنجبری، میثم تهی دست، مهدی ترکمان، فرشاد 
محمدی مهر، دانیال ماهینی و علی فتحی را در 
لیســت مازاد خود قرار داده تا مجموع بازیکنان 
خروجــی هوادار در نقل وانتقالات زمســتانی به 
عدد ۱۱ برسد.باید دید که آیا این تغییرات باعث 
می شود تا امید روانخواه بتواند دست به کار بزرگی 
بزند و هــوادار را در نیم فصل دوم در لیگ برتر 

نگه دارد یا خیر. 

 تکذیب خبر بازنشســتگی اسطوره 
رئال مادرید!

بنزما شــایعات مربوط به بازنشستگی اش را 
تکذیب کرد.

 با وجود شایعاتی که اخیراً پیرامون خداحافظی 
کریم بنزما از دنیای فوتبال در پایان فصل جاری 
مطرح شــده بود، این مهاجم فرانســوی به طور 
قاطع این اخبار را تکذیب کرد. او در گفت وگویی 

با مارکا اظهار داشت:
»نمی دانم منبع این شایعات کجا بوده است که 
گفته اند من در پایان فصل از فوتبال خداحافظی 
می کنــم. چنین صحبت هایی هیچ اساســیتی 
ندارند. من هیچ محدودیتی برای خودم نمی بینم 
که بگویم در دو، سه یا چهار سال آینده فوتبال 
را ترک خواهم کرد. حالا وضعیت جسمانی من 
خوب اســت و احســاس خوبی دارم. می توانم 
به طــور کامل تمرین کنم. هر ســال وضعیت 
خــودم را ارزیابی کرده و ســپس درباره آینده 
تصمیم می گیرم.«او همچنین در مورد صحبت 
با وینیسیوس و ناکام ماندن این بازیکن از کسب 
توپ طلا گفت: من به وینیسیوس گفته ام که اصلا 
نباید به این رفتارها توجه کند. گفتم که او بهترین 
بازیکن دنیاست و یک روز برنده توپ طلا خواهد 
شد.بازگشــت به رئال: بله، البته. چرا که نه؟ در 
حال حاضر در جده هستم و همه چیز خوب است. 

هنوز هم فوتبال 
کشور، نان مدیریت 
موفق او را می خورد

علیرضا دبیر می گوید: »فقط می خواهم این را بگویم؛ یادمان نرود که صفایی فراهانی بعد از آمدنش به فوتبال، کاری کرد که تا امروز همه نان  کار او را خورده اند.«
 ثبت نام از کاندیداهای ریاست فدراسیون فوتبال درحالی به پایان رسید که در نهایت مهدی تاج، علی کفاشیان، شهاب الدین عزیزی خادم، امیر عابدینی و حیدر بهاروند اعلام نامزدی کردند.

علیرضا دبیر  در پاسخ به این سوال که از بین کفاشیان، تاج و عزیزی خادم شانس کدام را بیشتر می بیند، می گوید: »ان شاءا... همگی موفق باشند.«
او درحالی برای عابدینی هم مثل بقیه کاندیداها آرزوی موفقیت دارد که همین چند روز پیش رئیس سال های دور فدراسیون فوتبال در واکنش به پیشنهادهای مطرح شده به دبیر 
برای ورود به فوتبال به کنایه گفته بود؛ »دبیر به درد همان یک خم گرفتن می خورد. هنوز آن قدر بیچاره و بدبخت نشده ایم که او بیاید.« با این حال رئیس فدراسیون کشتی در قبال 

حرف های عابدینی سکوت کرد و وقتی در مواجهه با خبرنگاران ناچار به صحبت شد، تنها به گفتن یک جمله بسنده کرد: »او ادب خود را نشان داد.«
علیرضا دبیر افزود: »فقط می خواهم این را بگویم؛ یادمان نرود که صفایی فراهانی بعد از آمدنش به فوتبال، کاری کرد که تا امروز همه نان  کار او را خورده اند.« این جمله دبیر اشاره ای 

مختصر به مدیریت چهره سیاسی بود که اقدامات ارزنده در فوتبال انجام داد؛ از اصلاح اساسنامه فدراسیون گرفته تا رفع تعلیق فوتبال، ساخت آکادمی و مرکز ملی فوتبال.

 از میان ۸۰ نامزدی که برای پست های مختلف هیأت رئیسه فدراسیون فوتبال 
در مجمع ماه اسفند ثبت نام کردند، ۱۴ مدیرعامل برای ۲ پست نمایندگی باشگاه ها 
در هیأت رئیسه فدراسیون فوتبال حضور یافتند تا شاهد رقابتی جذاب برای این دو 
پست باشیم. رضا درویش )مدیرعامل پرسپولیس( محمد اسفندیارپور )مدیرعامل 
گل گهر( نیما نکیسا )مدیرعامل ذوب آهن( علی نظری جویباری )مدیرعامل استقلال( 
محمد رجاییان )مدیرعامل آلومینیوم( کیوان بابادی )مدیرعامل استقلال خوزستان( 
محمد مؤمنی )مدیرعامل مس رفسنجان( و علی خطیر )مدیرعامل نساجی( ۸ مدیر 
عامل باشگاه لیگ برتری بودند که برای این پست در هیأت رئیسه ثبت نام کردند. 
محمد رحیمی )مدیرعامل سایپا( محمد حسین رحمانی )مدیرعامل صنعت نفت( 
رسول خطیبی )مدیرعامل پیکان( یاسر نجف زاده )مدیرعامل مس سونگون( احمد 
عشقان ملک )مدیرعامل باشــگاه فوتبال ساحلی گلساپوش یزد( و سعید نجاریان 
)مدیرعامل باشگاه فوتسال شهروند ساری( نیز جزو سایر مدیران باشگاه هایی بودند 
که وارد کارزار انتخاباتی شــدند. هوشنگ نصیرزاده، مدیرعامل فولاد خوزستان نیز 

در اقدامی عجیب برای پست کارشناسی در هیأت رئیسه فدراسیون ثبت نام کرد.
 در حالــی تنها هفت مدیرعامل لیگ برتری از حضور در انتخابات فدراســیون 
فوتبال انصراف داده اند که وضعیت مالی و مدیریتی باشگاه ها در فوتبال امروز ایران 

چندان تعریفی ندارد و بسیاری از باشگاه ها، با مشکلات مالی بزرگ دست و پنجه نرم 
می کنند. از بین تیم هایی که مدیران آنها در این انتخابات ثبت نام کردند، می توان 
گفت که باشگاه های استقلال خوزستان، استقلال، ذوب آهن، نساجی، پرسپولیس 
و فولاد به طور گسترده با مشکلات مالی مواجه هستند و برخی از این مدیران، در 

مشکلات باشگاه های خود به طور مستقیم اثرگذار بوده اند.
 موضوعی که باعث شــده حضور این مدیران در انتخابات فدراســیون فوتبال 
برای نمایندگی از حقوق باشــگاه ها عجیب به نظر برســد. از ســویی دیگر، حضور 
برخــی از این مدیــران روی صندلی خود در زمان برگزاری انتخابات فدراســیون 
فوتبال مشــخص نیســت و این موضوع نیز حضور برخی از این چهره ها مانند نیما 
نکیســا و رضا درویش را در این انتخابات تعجب انگیز می کند. باید دید که در این 
 انتخابات، پست نمایندگی باشگاه ها در هیأت رئیسه سرانجام به سود باشگاه ها عمل

 می کند یا مثل ســابق، این پست یک پست فرمایشی در هیأت رئیسه فدراسیون 
فوتبال خواهد بود.

مدیران ورشکسته به خط شدند

نکته ای که از ابتدای فصل در پرسپولیس به چشم آمد ضعف ارتباط بین خط دفاع و هافبک ها بود. 
در این بین اشتباهات فردی خط دفاع پرسپولیس هم مزید برعلت شد تا ضعف در این منطقه برجسته تر 
شود. نکته ای که از اولین بازی این فصل مقابل ذوب آهن به چشم آمد. مشکلاتی که باید بخشی از آن 

در تمرینات برطرف شود و بخشی دیگر قطعاً به سرمربی قبلی پرسپولیس بازمی گشت.
محمود کلهر در خصوص مشکل خط دفاعی و ناهماهنگی که بین هافبک ها و مهاجمان وجود دارد، 
می گوید: جابه جایی زیاد در منطقه هافبک موجب شــد تا مرکز ثقل تیم دچار مشکل باشد. بازیکن 
وقتی نمی داند که فیکس است یا نه و در بازی های دیگر قرار است جابه جا شود با مشکل مواجه خواهد 
بود و هماهنگی ذهنی و تمرکز او پایین می آید. نکته دیگر اینکه فاصله بین خط دفاع و هافبک ها زیاد 
بود به همین دلیل حریفان پشت هافبک ها توپ می گرفتند و خط دفاعی پرسپولیس مجبور می شد 
جلو بکشد تا فضای پشت هافبک ها را پر کند که از این مسأله خط دفاعی تیم متضرر می شد و فاصله 
۳۰ متری با خط هافبک به ناچار از سوی مدافعان رعایت نمی شد مضاف بر اینکه یکسری اشتباهات 
فردی در بین مدافعان هم مزید برعلت شد تا مشکلات بیشتر شود که البته با کاری که کریم باقری در 
بازی قبلی مقابل هوادار انجام داد و از سرلک بهره گرفت سعی کرد تا این مشکل را به حداقل برساند.

در فوتبال روز رعایت ساختار دفاعی نکته بسیار مهمی است. حسن خان محمدی با در نظر گرفتن 
شرایط خط دفاعی پرسپولیس و مشکلات این خط معتقد است جایجایی بازیکن تیم را با مشکلات 
زیادی مواجه کرد. این مشکلی بزرگ است که در تمامی تیم ها دیده می شود و حتی در تیم های بزرگ 

هم وقتی یک بازیکن محروم یا جابه جا می شود مشکلات بزرگی به وجود می آید.
مدافع سابق سرخ ها می گوید: در بازی های گذشته فلسفه کاری پرسپولیس به خوبی مشخص نبود 
و در واقع بازیکن نمی دانست که سرمربی قصد بازی مالکانه دارد یا توپ را به حریف بدهد. از این رو 
اگر سروش بود باید طراحی را به حریف می داد به همین دلیل رفتار تیم با کارها و ارنج مربی همخوانی 
نداشــت. از طرفی مدافعانی مانند کنعانی و گولسیانی ثابت شده اند اما تغییرات زیاد و مسائل روحی 
روانی ناشی از آن حتی روی این بازیکنان هم تأثیر منفی گذاشت و موجب شد حتی کنعانی که یکی 

از بهترین مدافعان تیمش بود در بعضی از بازی ها دچار مشکل شود.
خان محمدی می گوید: ما اگر می خواهیم توپ را نگه داریم نیاز به هافبک طراح داریم. همچنین اگر 
سرلک را هم به عنوان هافبک دفاعی در اختیار داشته باشیم با در نظر گرفتن اینکه او بازیکنی شوتزن 
و هافبکی دونده است و از توپ های سوم بهترین استفاده را می برد زوج سرلک - سروش بهترین خواهد 
بود؛ هافبک هایی که زمان یحیی هم در خط میانی تیم به بهترین شکل ممکن بازی می کردند. در یک 
کلام، خیلی مهم است که توپ را زیاد لو ندهیم و طوری بازی کنیم که با روش مالکانه توپ را درزمین 

حریف نگه داریم تا فشار روی خط دفاع زیاد نباشد.

سیاوش یزدانی درباره شرایط سپاهان در اردو این طور حرف 
می زند: »خوشبختانه همه چیز در این اردو خوب است. شرایط 
هوا، زمین های تمرینی، اردو و بازیکنان بســیار خوب اســت. 
البته که فشــار تمرینات بسیار بالا است. مربی جدید سپاهان 
در تمرینات خود فشار بسیاری به تیم وارد می کند اما تیم هم 
بسیار جوان است و این موضوع مثبت است. احساس من این 
است که در این ۳-۴ سال آینده، سال های درخشان سپاهان 
اتفاق می افتد. باتوجه به اینکه تیم بسیار جوان و یکدست شده، 
این بازیکنان آینده باشــگاه هستند و نگاه من نسبت به آینده 

سپاهان روشن است چون همه بازیکنان خوب هستند.«
او درباره بازی ســوپرجام می گوید: »به هر حال این مســابقه یک بازی سنتی به شمار می رود و ما خاطرات بسیاری از این 
بازی ها داریم. پرســپولیس تیم بســیار بزرگی است و بازی ما با این تیم بسیار سخت خواهد بود. درست است که سپاهان در 
بازی قبلی مقابل این تیم به پیروزی رسیده اما مطمئناً آن بازی فراموش شده است. پرسپولیس با یک مربی جدید به مصاف 
سپاهان می آید و این مسابقه، بازی سختی خواهد بود. امیدوارم بازیکنان در آن بازی خوب کار کنند و بتوانیم در این مسابقه 

یک جام کسب کنیم. کسب جام در این مسابقه برای ما بسیار باارزش است که البته کار بسیار سختی است.«

 پس از جدایی گاریدو از پرســپولیس، این باشگاه مسئولیت 
هدایت تیم را تا پایان نیم فصل به کریم باقری سپرد. باقری که 
سابقه ای درخشان در پرسپولیس دارد، توانست در دو بازی پایانی 
نیم فصل نتایج مثبتی کسب کند اما از پذیرش پیشنهاد ادامه 
همکاری به عنوان سرمربی بشدت خودداری و تأکید کرد تنها 
تا پایان نیم فصل در سمت خود باقی خواهد ماند.  این تغییرات 
در کادر مدیریتی پرسپولیس، همچنین موجب شد که نام های 
مختلفی به عنوان گزینه های جانشینی گاریدو مطرح شوند. از 
میــان این نام ها، نیکو کواچ، رافائل بنیتس، والتر ماتزاری و تاتا 

مارتینو به عنوان گزینه های جدی مطرح شــدند اما حالا روی فاریا نیز به عنوان یکی از کاندیداها از ســوی یک جریان خاص 
به پرسپولیس پیشنهاد شده است؛ مربی ای که به جز یک مورد، در هیچ تیم دیگری سرمربیگری نکرده و چهار سال اخیر از 

دنیای فوتبال دور بوده است.
 فاریا که این روزها به طور غیرمعمولی از سوی برخی رسانه ها پوشش داده می شود، در مصاحبه ای که اخیراً از او نقل قول 
شده، به شناختش از برخی بازیکنان پرسپولیس اشاره کرده و به نظر می رسد انتشار چنین مصاحبه ای بیشتر به پشت پرده  

پرداخت های مالی مرتبط باشد تا یک جریان رسانه ای!

دستیار پرتغالی هم پیشنهاد شد کار سختی مقابل پرسپولیس داریم

   نصیرشلال: با دلخوری نمی روم
سرمربی پیشین تیم ملی وزنه برداری گفت: کناره گیری من از سرمربیگری تیم ملی وزنه برداری دلیل خاصی ندارد و با دلخوری هم نمی روم.

نواب نصیر شلال درباره علت کناره گیری خود از سرمربیگری تیم ملی وزنه برداری ایران بیان کرد: اتفاق خاصی نبود و من معتقدم هر شروعی یک پایانی دارد. سرمربیگری، کاری سخت و سنگینی است و نیاز به انرژی زیادی دارد. من می دانستم تلاشی 
که در دو سال گذشته انجام شده کم کم خودش را نشان می دهد و تیم رو به بهبودی است با این حال بعد از المپیک تصمیم گرفته بودم نباشم. با مشورت هایی که انجام شد دوباره تصمیم گرفتم، بمانم و کار را ادامه دهم و زمانی که تیم در شرایط بهتری 

است، اگر تصمیم گرفتم جدا شوم آن را انجام دهم. 
 او ادامه داد: تیم ملی در مسیری قرار گرفته که فرقی ندارد چه کسی سرمربی یا مربی باشد و هر کسی در این جایگاه قرار می گیرد باید این خط مشی را ادامه دهد. کناره گیری من از سرمربیگری تیم ملی خیلی دلیل خاصی ندارد و آمدنم هم به خاطر 

دوستی با سجاد انوشیروانی بود. او از من خواست هدایت تیم ملی را بپذیرم و شاید در آن زمان که شرایط تیم خوب نبود، هر کسی غیر از او بود نمی پذیرفتم. 
نصیر شلال در پاسخ به این پرسش که فکر نمی کند ممکن است فرد دیگری که هدایت تیم ملی را بر عهده بگیرد سیستم تمرینی و تفکری متفاوتی داشته باشد و این مساله بر روی تیم تاثیر بگذارد؟ تصریح کرد: خیر، قطعا مسئولان فدراسیون خیرخواه 
تیم ملی هستند و افراد را به بهترین شکل بررسی و گزینش می کنند. فرد مناسب هم کم نداریم و یک نفر را انتخاب می کنند تا مسیر را ادامه دهد. شاید مقداری طبیعی باشد که نگرش ها و بحث فنی متفاوت باشد اما در نهایت یکی، دو ماه کافی است تا 
کسی که می آید جا بیفتد و با تیم آشنا شود. امیدوارم به بهترین شکل پیش برود. او در پاسخ به پرسش دیگری مبنی بر این که علت کناره گیری او خستگی بوده است؟ چرا که در دو سال گذشته فشار زیادی برای نتیجه گرفتن روی او وجود داشت، تصریح 
کرد: کار بسیار سنگینی است و علاوه بر مسائل فنی باید هم دلسوز ورزشکاران باشیم و هم سخت گیری کنیم. نفرات زیادی در کنار تیم هستند از مربیان، ماساژور، خدمات و بدنه مدیریتی گرفته تا کمیته ملی المپیک و وزارت ورزش که گاهی اوقات به 

تیم نزدیک می شوند و به کار ورود می کنند. فکر می کنم مسئولیت راضی نگه داشتن همه این افراد با سرمربی است و یک مقدار سخت و خسته کننده است. 
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     اخیرا اظهار نظری به نقل از محمدرئیس زاده، رئیس سازمان نظام پزشکی در خصوص عدم فعالیت 3۰ هزار پزشک عمومی به کار طبابت 
سروصدای بسیاری ایجاد کرده است. 

»چرا باید تعرفه 
ویزیت یک 

متخصص از هزینه 
تاکسی آنلاین برای 

رسیدن به مطب 
کمتر باشد؟! تمام 

اینها دست به دست 
هم داده است به 
طوری که اکنون 
بیش از 3۰ هزار 

پزشک عمومی نه 
در حوزه سلامت 

خدمات می دهند و 
نه اقبالی به شرکت 

در دوره تخصص 
دارند.

درآمد ماهیانه یک پزشک عمومی؛ فقط ۱۵ میلیون 

  عکس نوشت

فیلم های سینمایی »پیش مرگ« به کارگردانی 
علی غفاری و »شمال از جنوب غربی« به کارگردانی 
حمید زرگرنژاد محصول بنیاد روایت فتح به جشنواره 

فجر راه یافتند.
 از ســه اثــر ارســالی بنیــاد فرهنگــی روایت 
 فتــح بــه دبیرخانه جشــنواره فیلم فجــر ۲ فیلم 
پذیرفته شد و در میان آثار نهایی دوره چهل و سوم 

قرار گرفت.
فیلم های سینمایی »پیش مرگ« به کارگردانی 

علی غفاری و تهیــه کنندگی آرش زینال خیری و 
»شمال از جنوب غربی« به کارگردانی حمید زرگرنژاد 
و تهیه کنندگی مهدی مددکار در میان آثار جشنواره 

چهل و سوم جای گرفتند.
چهل و سومین جشنواره فیلم فجر از دوازدهم تا 

بیست و دوم بهمن سال جاری برگزار خواهد شد.

حضور ۲ فیلم بنیاد روایت فتح 
در جشنواره فیلم فجر

»پزشکان عمومی تمایلی برای ورود به پذیرش های تخصص و کار در حوزه پزشکی 
ندارند. با تعرفه های بســیار پایین این مسأله واقع شدنی نیست. به عنوان مثال در 
شــهر تهران یک پزشک با ویزیت۱۲۰هزار تومان اصلًا نمی تواند مطب دایر کند.« 
از صدهزار پزشــک عمومی در کشور حدود ۵۰ هزار نفر در گردونه طبابت هستند 
و حدود ۱۲ هزار نفر هم در دوره رزیدنتی و دستیاری تخصصی پزشکی مشغولند 
و به گفته دکتر رضا لاری پور، معاون فنی و نظارت سازمان نظام پزشکی اگر فرض 
بگیریم ۴ تا ۵ هزار نفر در میان این پزشکان باشند که فوت کرده اند، عملًا بیش از 
۳۰ هزار پزشک عمومی در کشور وجود دارد که در حرفه پزشکی فعال نیستند. او 
گفته بود: »در پنج سال گذشته تعداد گواهی های حسن سابقه ای که سازمان نظام 
پزشکی برای فعالان نظام سلامت صادر کرده است، در حوزه تخصص، فوق تخصص 
و فلوشــیپ، بیش از ۸ برابر و تعداد گواهی صادر شده در حوزه داروسازی بیش از 
۳ برابر افزایش پیدا کرده است. این آمار در حوزه دندانپزشکی بیش از ۵ برابر و در 
حوزه مامایی و پیراپزشکی ۱۰ برابر افزایش یافته است.« یعنی جدای از عدم فعالیت 
تعداد بسیاری از پزشکان به شغل طبابت در کشور، چالش مهاجرت جغرافیایی را 
هم شــاهد هســتیم ؛موضوعی که همواره از سوی متخصصان با هشدار برای نظام 

سلامت کشور همراه بوده است.

 اعزام به خارج برای درمان دور از ذهن نیست
در حوزه سلامت اکنون با دو معضل مهاجرت شغلی و جغرافیایی روبه رو هستیم؛ 
موضوعی که دکتر بابک شــکارچی، استاد رادیولوژی و معاون آموزشی و پژوهشی 

سازمان نظام پزشکی در خصوص آن می گوید: »مهاجرت شغلی و جغرافیایی پزشکان، 
عدم اقبال به دوره دستیاری و خالی ماندن صندلی های برخی رشته های مهم پزشکی 
همچون بیهوشی، اطفال، طب اورژانس، داخلی، جراحی قلب و... نگران کننده است. 
اگر همین روند ادامه داشته باشد، دور از ذهن نیست که در آینده مجبور شویم در 
برخی از رشته ها مثل جراحی قلب کودکان، آنها را به خارج از کشور اعزام کنیم و 

هزینه های چندین برابری برای آن بپردازیم.«

 اقدامات مثبت دولت چهاردهم در حوزه دستیاری
مهاجرت جغرافیایی طی چندســال گذشــته روند صعودی داشــته و فقط هم 
مختص پزشــکان نیســت به طوری که فارغ التحصیلان دانشگاه شریف هم از این 
گردونه خارج نبودند و کشــورهای اروپایی و اکنون کشورهای حاشیه خلیج فارس 
با شرایط عالی به جذب نخبگان ایرانی پرداخته اند. بعد از اپیدمی کووید ۱۹ نیازی 
در همه کشورها شکل گرفت که تعداد کادر درمان را افزایش دهند به همین دلیل 
مسئولانشان زمینه های جذب افرادی در حوزه سلامت را ایجاد کردند و اکنون آمار 
مهاجرت پرستاران، بهیاران، تکنیسین ها، پزشکان و متخصصان و به طور کلی کادر 
سلامت طی سال های گذشته افزایش چشم گیری داشته است و متأسفانه بهترین ها 

را هم جذب می کنند.
در همین رابطه دکتر شــکارچی می گوید: »نمی توان علت مهاجرت نیروهای 
متخصص را فقط اوضاع اقتصادی دانست چرا که برخی شرایط اجتماعی هم در این 
امر دخیل است. چندی است به غیر از کشورهای اروپایی، مهاجرت به کشورهای عمان 

و امارات هم زیاد شده است اما مقوله مهاجرت فقط به خروج از کشور خلاصه نمی شود و ما 
با بعُد مهاجرت شغلی هم در این حوزه روبه رو هستیم یعنی پزشکانی که طبابت نمی کنند و 
به کارهای دیگر مشغول شدند. به طوری که بیش از ۳۰ هزار پزشک عمومی در کشور داریم 
که در امر طبابت خدمت نمی کنند و هیچ تمایلی هم به ورود به دوره دســتیاری ندارند اما 
خوشبختانه از زمان روی کار آمدن دولت چهاردهم توجه ویژه ای به نظام سلامت و چالش های 
پیش روی آن صورت گرفته به طوری که در این مدت کوتاه برای ایجاد جذابیت در پزشکان 
و تشویق آنها به شرکت در دوره تخصص، دستیاری پزشکی را شغل محسوب کرده و افزایش 

خوبی را در بحث حقوق و دستمزد این افراد اعمال کردند.«

 پزشکان طرحی فقط ۱5 میلیون دریافتی دارند
عدم اقبال به دوره تخصص از سوی پزشکان عمومی موضوعی است که بارها انجمن های 
پزشکی مختلف به آن اشاره کردند به طوری که علیرضا سلیمی، رئیس انجمن بیهوشی پیشتر 
گفته بود: »وضعیت رشته بیهوشی در کشور مساعد نیست، به نحوی که اکنون ۵۰درصد و 
دربرخی دانشــگاه ها ۱۰۰درصد ظرفیت پذیرش دستیاری بیهوشی خالی می ماند.« این کم 
توجهی به رشــته بیهوشی از دریافتی ناعادلانه نشأت می گیرد به طوری که معاون آموزشی 
و پژوهشــی ســازمان نظام پزشکی با اشاره به اینکه پزشکان در دوره دستیاری حدود ۲۰ تا 
۲۳ میلیون تومان دریافتی دارند، می گوید: »با توجه به اتفاقات خوبی که در حوزه دستیاری 
تخصصی روی داده است اما هنوز هم در بسیاری از رشته های پایه مثل بیهوشی کمبود بیداد 
می کند. به جز دو الی سه دانشگاه مطرح مابقی صندلی های دوره دستیاری در این رشته خالی 
مانده است. دریافتی در زمان رزیدنتی را افزایش دادند اما به محض اینکه فرد به دوران دو سال 
طرح می رسد دریافتی اش ماهانه ۱۵ میلیون تومان می شود که حتی هزینه تردد هم نیست این 
درحالی رقم می خورد که پزشکان طرحی در هر رشته ای که باشند، اجازه مطب زدن تا پایان 
دوران طرح را ندارند. حال متخصصان بیهوشی حتی بعد از طرح هم تمام فعالیتشان معطوف 
به بیمارستان هاســت. با این اوصاف آیا هنوز هم پزشــکان باید به شرکت در دوره دستیاری 
توجه نشــان دهند؟!« وی با بیان اینکه هنوز نتوانسته ایم از ظرفیت همه پزشکان خانم هم 
به خوبی اســتفاده کنیم، می گوید: »با توجه به شــرایط اجتماعی نمی توانیم به صورت تمام 
وقت از پزشکان خانمی که تربیت کرده ایم بهره مند شویم. بسیاری از صندلی های پزشکی به 
بانوان اختصاص دارد و آنها به دلایل مختلفی همچون ازدواج، مشکلات خانوادگی، بچه داری 
و... وارد بازار کار نمی شوند و تعداد بسیاری را هم به این صورت از دست می دهیم حال این 
آمار را با  ۳۰ هزار پزشک عمومی جمع کنید که طبابت نمی کنند. با کنار هم قرار دادن این 
تکه های پازل در می یابیم طی این سال ها مدیریت خوبی در این حوزه نداشته ایم تا از تمام 
ظرفیت های سلامت در جای خودش استفاده شود. بد نیست بدانید در برخی از دانشگاه های 
پزشکی بالای ۸۰ درصد را بانوان تشکیل می دهند اما به دلایل اجتماعی مختلف نمی توانیم 

از ۱۰۰ درصد ظرفیت آنها بهره مند شویم.«

 واقعی شدن تعرفه ها و پوشش کامل بیمه
دکترشکارچی ادامه می دهد: »چرا باید تعرفه ویزیت یک متخصص از هزینه تاکسی آنلاین 
برای رســیدن به مطب کمتر باشــد؟! تمام اینها دست به دست هم داده است به طوری که 
اکنون بیش از ۳۰ هزار پزشــک عمومی نه در حوزه سلامت خدمات می دهند و نه اقبالی به 
شرکت در دوره تخصص دارند.اگر می خواهیم آینده روشنی را برای کشور رقم بزنیم مهم ترین 
مؤلفه تأمین سلامت مردم است. برای جامعه سالم باید هزینه شود تا چرخ کارخانه ها بچرخد 
و مردم به فکر کار و تولید باشــند. هر طور که ازظرفیت این پزشــکان استفاده شود به نفع 
جامعه و مردم اســت حال می خواهد جذبشان در طرح پزشک خانواده و نظام ارجاع باشد یا 
پزشک طب کار؛ در مجموع یک جواب دریافت می شود آن هم افزایش و بهبود سلامت جامعه 
است. اگر تعرفه ها واقعی شوند و بیمه ها پوشش کافی داشته باشند بسیاری از این مشکلات 
حل خواهد شــد. در حال حاضر افراد توانمندی مدیریت اجرایی کشــور و وزارت بهداشت را 
بر عهده دارند و اگر مردم و مســئولان به آنها اعتماد کنند قطعاً در آینده شاهد تغییرات در 

وضع سلامتخواهیم بود.«

  »۱۰۰۱« با محسن  کیایی و »جناب خان« 
می آید

»۱۰۰۱« عنوان تازه ترین برنامه شبکه نسیم 
با اجرای محســن کیایی اســت که از سه شنبه 
۲۵ دی ۱۴۰۳ روی آنتن شــبکه نسیم می رود. 
در بخش هایی از این برنامه، شــخصیت محبوب 

جناب خان، کیایی را همراهی می کند.
این برنامه بــه تهیه کنندگــی و کارگردانی 
فریدالدین  نیکجو ســاخته شده و  طراح و مدیر 

هنری آن محمد بحرانی است.
این اثر قرار است هر هفته، سه شنبه تا جمعه، 

ساعت ۲۲:۳۰ پخش شود.

  بازی یک، سه، هفت »لعیا زنگنه«
لعیا زنگنه، سیما تیرانداز، مریم مؤمن و رزیتا 
غفاری بازیگران شناخته شده و مطرحی که در 
آثار مختلفی خوش درخشیده اند، این  روزها ایفای 
شخصیت های مختلفی را در »یک، سه، هفت« 
برعهده گرفته اند. »یک، سه، هفت« در عین دنبال 
کــردن یک خط روایی مشــخص که مخاطبان 
 را با فراز و نشــیب  زندگــی کاراکترهای اصلی

 همراه می کند، به دلیل وجود خرده داستان هایی 
که در هر قســمت دنبال می شــود، از بازیگران 

متعددی بهره می برد.

 مهدی هاشــمی با »مــرد آرام« در 
جشنواره فیلم فجر

فیلم ســینمایی »مرد آرام« به تهیه کنندگی 
مهدی هاشمی و کارگردانی بهنوش صادقی در 
بخش سودای سیمرغ چهل و سومین جشنواره 
فیلم فجر حضور خواهد داشت. این درام اجتماعی 
»مرد آرام« اولین تهیه کنندگی مهدی هاشمی 
بازیگر باسابقه و محبوب سینماست که پیش از 
ایــن دوبار و برای فیلم های دو فیلم با یک بلیت 
)۱۳۶۹( و آقایوســف و آلزایمــر )۱۳۸۹( برنده 
ســیمرغ بلورین بهترین بازیگر نقش اول مرد از 

جشنواره فیلم فجر شد.

 »مدقالچی بــه روایت مدقالچی« به 
»هنر و تجربه« می آید

فیلم مستند »مدقالچی به روایت مدقالچی« 
به تهیه کنندگی و کارگردانی علیرضا زحمت کش 
از چهارشنبه ۲۶ دی در سینماهای منتخب گروه 

سینمایی »هنر و تجربه« اکران می شود.
در این مســتند چهره هایی همچون مرحوم 
علی کسمایی، مرحوم جمشید مشایخی، مرحوم 
کیومــرث پوراحمد، عباس مطمئــن زاده، ناصر 
ممدوح، مجید درخشانی و بهنام تشکر، حضور 
دارند و درباره نصرالله مدقالچی صحبت کرده اند.

مراســم رونمایی و اکران افتتاحیه این فیلم 
روز دوشنبه ۲۴ دی در پردیس سینمایی چارسو 

برگزار می شود.

 »شب ویولن ایرانی« در تهران
هفتمین برنامه از سلسله نشست های مجله 
تصویری هم نوا با عنوان »شب ویولن ایرانی« به 
بررسی ساز ویولن از ابتدای ورودش به موسیقی 
ایرانی تاکنون اختصاص دارد. در این برنامه پژوهشی 
قرار است مباحثی همچون ویولن ایرانی قبل از 
ابوالحســن صبا و همچنین نگاهی به نوازندگان 
 شــهیر این ساز توسط ســخنرانان و هنرمندان 

مطرح شود.

 نخستین تصویر »اشک هور« منتشر 
شد

همزمان با انتشــار اولین خبررسمی از فیلم 
ســینمایی »اشــک هور«، اولین تصویر از این 
پروژه منتشر شــد.فیلم سینمایی »اشک هور« 
به نویســندگی و کارگردانــی مهدی جعفری و 
تهیه کنندگی مجتبی فرآورده، روایتی اســت از 
روزهای پایانی زندگی شهید علی هاشمی که در 
چهل و سومین جشنواره فیلم فجر نمایش داده 
می شود.رضا ثامری، رویا افشار، تورج الوند، میثم 
رازفر، شــبنم گودرزی و ساره رشیدی از جمله 

بازیگران این اثر سینمایی هستند.
 

 شهادت نامه کسانی که از کشورشان 
رانده شدند!

کتاب »روزگار سپری شده اسب های سپید« 
نوشته ابراهیم نصرالله با ترجمه سیدحمیدرضا 

مهاجرانی منتشر شد.
در پیش درآمد این کتاب می خوانیم: ســال 
۱۹۸۵ گمــان می کــردم این قصــه »بازیچه 
فلسطین« از آب دربیاید. برای همین کار را شروع 
کردم و به جمع آوری اسناد و کتاب های ذیربط 
پرداختم، تا جایی که از مجموعه آنها یک کتابخانه 
مســتقل تشکیل شد ولی از آنجایی که همیشه 
کارها آن طور که ما می خواهیم روند خود را طی 
نمی کند، کار زیاد و طولانی باعث آن شد که پنج 
 قصه ضمیمه این رمان شود و برخلاف آنچه انتظار

 داشتم، قصه ای که قرار بود در اول کار قرار بگیرد، 
در آخر قرار گرفت!

  
اینفوگرافیک 

بر اساس داده های 
سال 2۰24 از 

استاتیستا، ۱۰ 
کشور بر چشم انداز 
منابع طبیعی جهان 
تسلط دارند که هر 
کدام دارای ذخایر 

عظیمی هستند که 
برای صنایع مختلف 

حیاتی است. در 
اینفوگرافیک زیر 

اسامی این ۱۰ کشور 
را مشاهده می کنید.

 رزرو کاروان های حج محفوظ است
سازمان حج و زیارت به دنبال تعطیلی برخی استان ها در روز شنبه ۲۲ دی ماه و پایان مهلت رزرو ثبت نام در 
کاروان های حج تمتع طبق اطلاعیه قبلی، اعلام کرد: زمان مراجعه به دفاتر مدیران کاروان ها و قطعی کردن ثبت نام 
در کاروان تا یک روز کاری بعد تمدید می شود.ثبت نام قطعی حج از ۱۹ دی در ۵ استان )خراسان رضوی، خراسان 
شمالی، خراسان جنوبی، سیستان و بلوچستان و گلستان( و از ۲۰ دی ماه در دیگر استان ها آغاز شده است که 
طبق اطلاعیه قبلی سازمان حج و زیارت، از تاریخ شروع ثبت نام قطعی تا ساعت ۲۳:۰۰ روز دوشنبه ۲۴ دی ماه 
۱۴۰۳ برای انتخاب کاروان و تکمیل فرآیند ثبت نام فرصت تعیین شده است، که به دنبال تعطیلی برخی استان ها 
در روز شنبه ۲۲ دی ماه، سازمان حج و زیارت در اطلاعیه ای تازه اعلام کرد: با توجه به روند جاری ثبت نام قطعی 

در کاروان های حج تمتع، دفاتر زیارتی در کشور پاسخگوی زائرانی که در کاروان ها رزرو انجام داده اند، هستند.

  جان مادرتان مرا بخندانید!
وقتی منتقدان ادبی در دهه ۲۰ شمســی تلاش می کردند با انتشــار مقالاتی در مطبوعات ادبی به مرزبندی و تعریف مشــخص و درســتی از طنز دســت یابند، هدفی جز ایجاد تمایز میان شوخ طبعی های ادبی و فاخر از انواع مطالب تند، سخیف و هتاکانه 

نداشــتند. متقدمان ادب و فرهنگ همواره از تزاحم و تداخل مفاهیمی چون فکاهه، طنز، شــوخ طبعی و لطیفه برحذر بودند و البته نمی توان گفت به تمامی توانســته اند میان آنچه طنز دانســته و آنچه فکاهه، هزل و... می دانند، 
مرزهایی بکشــند. بالطبع، فرهنگ جامعه نیز به پیروی از نخبگان اندیشــگانی خود گاه به ســوی یکی دیگر از مفاهیم نزدیک به طنز گرایش می یابد و آثار هنری که در قالب طنز و کمدی ارائه می شــوند همواره روی طنابی در 

حرکت هستند که ناگزیر به سمتی متمایل می شود.
ســریال های نمایش خانگی به یکی از محبوب ترین رســانه ها در ایران تبدیل شــده اند و تولیدکنندگان این آثار محتوای طنز را به عنوان یکی از ژانرهای پرطرفدار ارائه می دهند. با این حال، یکی از نکات قابل توجه در این آثار، 
کمبود طنز به مفهوم حقیقی و درست آن و کمدی در داستان ها و شخصیت هاست. این موضوع نه تنها بر جذابیت سریال ها تأثیر گذاشته، بلکه می تواند برای تولیدکنندگان و نویسندگان پلتفرم های نمایشی به عنوان یک چالش 
جدی باشد. طنزی که مدنظر نگارنده و مورد وفاق همه ادبای کهن و معاصر بوده، طنزی است که خالی از تحقیر و توهین و حرکات سخیف باشد که بخشی از افراد جامعه را به سخره می گیرد و این با طنزی که به نقد اجتماعی 

و نقد فرهنگی می پردازد فاصله ای به وسعت دریاها دارد؛ طنزی که مخاطب آن را در جوکر یا اکازیون یا حتی آفتاب پرست نمی یابد.
متأسفانه در سریال های کمدی بیشتر از آنکه به جنبه طنز پرداخته شود به موزیکال بودن آنها توجه می شود تا جای خالی موسیقی را در تلویزیون برای مخاطبان پر کند و البته رقص. اگرچه می توان به موسیقی نوستالژیک 
ایرانی و رقص به عنوان یکی از ابزار شــادی در این نوع ســریال ها اشــاره کرد، اما نقش پررنگی که از پس خلاقیت به خود اختصاص می دهند در نهایت طنز و کمدی را از خلق فضا، داســتان و زبان طنزآمیز دور می کند و رنگ و 

بوی یک شادی تصنعی را به مخاطب می نمایاند که قطعاً این امر در بلندمدت تأثیر منفی بر فرهنگ جامعه گذاشته و سلیقه مخاطب را تقلیل خواهد داد.

  

کاکایی ها مهمان 
زمستانی شیراز

  

آلودگی هوای 
تهران
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هفته نامه تخصصی صنایع پتروشیمی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

 دکتر مریم رباط 
قائم مقام مدیر مسئول : ابوالفضل حمیدی 

زیر نظر شورای سیاست گذاری 
سردبیر : عرفان حمیدی 

چاپ : انتشارات آمو 
گستره توزیع : سراسری 
تلفن : ۴۹۱۰۵۱۱۱-۰۲۱

info@petrochemicalind.ir : ایمیل
نشانی : تهران ، بلوار مرزداران ، خیابان ایثار  

انتهای کوچه مالک، پلاک ۶۱


